
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

پرونده سی وهشتمین جشــنواره جهانی فیلم فجر روز 
چهارشــنبه 12 خرداد در حالی بســته شــد که دوره ای 
متفاوت را تجربــه کرد. به خاطر همه گیری ویروس کرونا 
بخش نمایش فیلم ها به صورت فیزیکی و بخش کارگاه های 
آموزشــی و بازار جشــنواره به صورت مجازی برگزار شد. 
مهم ترین رخداد این دوره از جشــنواره پیوستن به فیاپف 
و قرار گرفتن در جمع 1۵ جشــنواره برتر رقابتی دنیا بود. 
خبری که در آیین افتتاحیه این جشنواره و نمایش نسخه 
بازســازی و ترمیم شده »آن ســوی آتش« به کارگردانی 
کیانوش عیاری اعلام شــد و با تبریک اهالی سینما همراه 
بود و فدراســیون بین المللی انجمــن تهیه کنندگان فیلم 
)فیاپف( هم با انتشــار پســتی در حساب توئیتر خود، آن 

را تبریک گفت.
آرزوی برگزیدگان جشــنواره از چشیدن طعم آزادی تا 

شناسنامه دریافت 
آییــن پایانی این رویــداد هم با شــمایلی متفاوت از 
سال های قبل به صورت آنلاین و به زبان انگلیسی و ترجمه 
همزمان فارســی برگزار شــد. 11:30 روز چهارشنبه 12 
خردادماه امیر اســفندیاری معاون دبیر و رئیس دبیرخانه 
مرکزی جشــنواره در پردیس ســینمایی چهارسو اجرای 
مراســم را آغاز کرد. عسگرپور تنها ســخنران این مراسم 
بار دیگر پیوســتن به فیاپــف را تبریک گفت و اعلام کرد 
که در این دوره از جشــنواره بیــش از 300 فیلم نمایش 
داده شــد و حدود 10 هــزار نفر مخاطب تماشــاگر آثار 
جشــنواره بودند. داوران در پیام های ویدیویی برگزیدگان 
را اعلام کردند و برگزیدگان هم به همین شــیوه اظهاراتی 
را که عمومــاً تقدیر از گروه تولید و قضاوت هیأت داوران 
بود، مطرح کردنــد. هیأت داوران جایزه بهترین فیلم اول 
»بوتاکس« از ایران را اثری نشــان دهنده صدایی تازه در 
ســینمای ایران عنوان کرد و کاوه مظاهری کارگردان این 
فیلم برای ســینمای ایران، آزادی و خلاقیت بیشــتر آرزو 
کرد. داوران بخش جلوه گاه شــرق در انتخاب »بیت اللحم 
2001« به عنــوان بهترین فیلم کوتاه عنوان کردند که این 
فیلم نشان داد ظلم چقدر می تواند هرج و مرج ایجاد کند. 
امین نایفه نویســنده »200 متر« سیمرغ نقره ای بهترین 
فیلم نامــه اش را به مردم فلســطین تقدیــم کرد و گفت: 
»امیــدوارم روزی همه طعم آزادی را بچشــیم.« مهدی 
حســینی وند برنده بهترین فیلم بخش جلوه گاه شــرق از 
ثبت هویت و دریافت شناســنامه بــرای بازیگران فیلمش 
»ســیارک« گفت: »ابراهیم و خانــواده اش در عالم واقعی 
هیچیک شناســنامه نداشتند. امیدوارم روزی فرا برسد که 
تعداد این بچه ها که در سیســتان و بلوچستان و کرمان و 
سایر مناطق زیاد اســت، بتوانند هویت خود را ثبت کنند 
و از مشکلات کوچک اما عدیده  رها شوند.« حمید فرخ نژاد 
برنده ســیمرغ نقره ای بهتریــن بازیگر مرد برای بازی در 
»میجــر« در یک پیام کوتاه ویدیویی گفت که این فیلم با 
عشــق ساخته شده و برای دیده شدن آن در اکران اظهار 
امیدواری کرد. »نــور طبیعی« به کارگردانی دنژ ناگ که 
برنده ســیمرغ زرین بهترین فیلم بخش سینمای سعادت 
شــد از سوی شهرام مکری، داور این بخش، دارای نگاهی 
تازه به مقوله زندگی خانوادگی معرفی شد و کارگردان این 
فیلم از عباس کیارســتمی یاد کرد: »افتخار بزرگی برای 
من اســت که از ایران با فرهنگ ســینمایی غنی و جذاب 
جایزه ای دریافت می کنم. اولین تجربیات سینمایی من به 
تماشای فیلم »خانه دوست کجاست؟« فیلم شاعرانه، ساده 

و پاک زنده یاد عباس کیارستمی برمی گردد.«
فهرســت کامل برندگان این دوره از جشــنواره عبارت 
اســت از: جایزه نتپــک: »میجر« به کارگردانی احســان 
عبدی پــور/ جایــزه فیپرشــی بــه فیلــم »200 متر« به 
کارگردانی امین نایفه از اردن/ جایزه بین الادیان: »سگ ها 
دیشــب نخوابیدند« به کارگردانی رامین  رســولی/ جایزه 
محمدامین: »هراس« به کارگردانی ایوایلو هریستف/ جایزه 
بهترین فیلم اول: »بوتاکس« به کارگردانی کاوه  مظاهری/ 
جوایز بخش جلوه گاه شرق: بهترین فیلم کوتاه: »بیت اللحم  
2001«/ تقدیــر ویژه: دا این یو برای بازی در »من خودم 
را به آتش نمی زنم«/ بهترین دستاورد هنری: فیلمبرداری 
درخشــان »آنیما«/ بهترین فیلمنامه: امین نایف نویسنده 
»200 متر«/ بهترین کارگردانی: علیرضا صمدی کارگردان 
»صحنه زنی«/ جوایز بخش سینمای سعادت: بهترین فیلم: 
»نــور طبیعی« به کارگردانی دنژ ناگ/ بهترین بازیگر مرد: 
حمیــد فرخ نژاد در »میجر«/ بهترین بازیگر زن: لائورا برن 
در »هلــن«/ بهترین فیلمنامه: فریت کاراهان و گلســتان 
آچت بــرای »حافظ برادر«/ بهترین کارگردانی: دنی کوته 
برای »بهداشــت اجتماعی«/ لوح تقدیر بهترین فیلم کوتاه: 
»وضعیت اورژانســی« ساخته مریم اســمی خانی/ بهترین 
فیلم کوتاه: »دیوار ســفید« به کارگردانی مشــترک آندرا 
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امروز همه به تعامل سازنده افتخار می کنند نه تقابل
رئیس جمهوری در جلسه هیأت دولت:

رئیس جمهوری در جلسه روز گذشته هیأت دولت، با اشاره به تأکید این روزهای 
همه شخصیت ها و نامزدهای انتخابات بر تعامل با جهان و صحه گذاشتن بر امر مذاکره، 
از این تغییر در گفتمان سیاسی استقبال و تأکید کرد که برای ما مهم نبود چه کسی 
مذاکره می کند، برای ما مهم این بود که بفهمید راه، مذاکره و تعامل با جهان است، 
این مهم بود و الحمدلله این را در این 8 سال فهمیدید. حجت الاسلام حسن روحانی 
در عین حال، صندوق رأی و انتخابات را، یک دستاورد مهم، هم در انقلاب مشروطه 
و هم در انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: راه  حلی که امام راحل برای اداره کشور 
داد از طریق انتخابات و مردم بود و »میزان رأی ملت است« شعار اصلی امام راحل بود.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، رئیس جمهوری در سخنان روز 
گذشته خود، از روزهای 13، 14 و 1۵ خرداد به عنوان ایام بسیار مهم و سرنوشت ساز 
در تاریخ انقلاب اســلامی و کشــور نام برد و گفت: اساس تفکر امام)ره( در نهضت و 
انقلاب اسلامی بر مبنای مردم بود، امام)ره( در حرکت انقلاب به دنبال جنگ مسلحانه 
و چریکی نبود و راه حل مد نظر ایشان، جوشش و همفکر شدن مردم با مسیر نهضت 

و حرکت انقلاب اسلامی بود.
روحانی، صندوق آرا را نتیجه و دســتاورد مهم انقلاب اسلامی و انقلاب مشروطه 
دانســت و با بیان اینکه امام)ره( معتقد بود مردم باید نقش اصلی و تعیین کننده در 
قدرت و اداره کشور داشته باشند، تصریح کرد: نباید از راه امام)ره( فاصله بگیریم، روز 
به روز باید به امام)ره( و آرمان های امام)ره( نزدیک تر شــویم و نباید اجازه دهیم که 

سیر قهقرایی اتفاق بیفتد.
رئیس جمهوری اضافه کرد: نکند روزی خدای ناکرده از مسیر و راه امام که همواره 
مورد تأکید مقام معظم رهبری هم بوده است، فاصله بگیریم و بگوییم مشارکت مردم 
مهم نیست، نباید کسی بگوید که این مهمترین مسأله )مشارکت مردم( مهم نیست.

روحانی با اشــاره به پنج انتخاباتی که پس از پیروزی انقلاب تا تشکیل نخستین 
دولت جمهوری اســلامی برگزار شد، تصریح کرد: کدام نهضت و انقلابی را در جهان 
ســراغ دارید که در طول یک ســال پس از پیروزی انقلاب مردم را ۵ بار به انتخابات 
دعوت کند؟ این نشان می دهد که مسیر امام)ره( در اداره کشور بر مبنای آرای مردم 
اســت. او با بیان اینکه امام)ره( از آغاز، نهضت خودش را با مردم شــروع کرد، مردم را 
بیدار کرد و به حرکت در آورد و نهضت و انقلاب را با مردم پیش برد، گفت: همه جا 
هم گره اصلی با دست مردم باز شد. همه باید کاری کنیم که مردم با راحتی، امید و 
نشــاط پای صندوق آرا آمده و به اصلح رأی بدهند که نه تنها از لحاظ فردی بلکه از 

لحاظ برنامه و استراتژی هم اصلح باشد.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به رحلت امام خمینی در 
13 خرداد 1368 و برگزاری جلسه خبرگان در 14 خرداد آن سال، گفت: عصر این روز 
در مجلس خبرگان رهبری، تصمیم بسیار مهم و تاریخ سازی گرفته شد که در آن هم 

هدایت های قبلی امام راحل تأثیر داشت و هم لطف و عنایت خداوند که اصل مسأله بود.
او با اشاره به اینکه قبل از رأی گیری نهایی برای مقام معظم رهبری به عنوان رهبر 
انقلاب، در تنفس، همه بحث ها این بود که شورای رهبری چند نفر باشد، افزود: خود 
من در آن لحظات در بیرون سالن خدمت مقام معظم رهبری بودم و صحبت می کردیم. 
یکی از بحث ها این بود که شورای رهبری 3 نفر یا ۵ نفر باشد. بیشتر ذهن ها و فکرها 
این بود که 3 نفر یا ۵ نفر به عنوان شورای رهبری انتخاب می شوند، اما با پایان تنفس، 
در رأی گیری مجلس خبرگان، شورایی رأی نیاورد و این یک نقطه جدیدی در تاریخ 

سیاسی کشور بود.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه قبل از غروب آفتاب، با رأی خبرگان، ایران دارای 
رهبر جدید شــد، ادامه داد: موقع اذان مغرب به همه جا اعلام شــد. آن شب خبرگان 
با امامت مقام معظم رهبری نماز جماعت مغرب و عشا را برپا داشتند. هیچ کس فکر 
نمی کرد که شب قبل، امام رحلت فرموده و در کمتر از 24 ساعت، رهبر بعدی پرچم و 
مسئولیت را بر دوش گرفته باشد. از این  رو به باور من 14 خرداد از آن روزهای بسیار 

مهم و سرنوشت ساز تاریخی است.
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود، با بیان اینکه اگر یک دولت قوی، با پشتوانه 
قوی مردم و با اســتراتژی و شعار روشــن با جهان روی کار نبود، گذراندن 3.۵ سال 
جنگ تمام عیار اقتصادی، سخت تر از آن بود که گذشت، اظهارکرد: تدبیر این دولت 
کاری کرد که ترامپ نتوانست از انزوا و تنهایی نجات یابد، حتی متحدین سنتی امریکا 
هم در کنارش قرار نگرفتند و تقریباً همه کشورهای جهان ترامپ را به خاطر خروج از 

برجام تقبیح یا محکوم کردند.
رئیس جمهوری با اشاره به شکست های پی در پی ترامپ و دولت او در شورای امنیت، 
دادگاه لاهه و در تلاش های متعدد ضدایرانی خود، افزود: این کار بدون توان دولت برای 
اقناع افکار عمومی و سیاستمداران و سران جهان امکان پذیر نبود و در تاریخ سابقه ندارد 
که ایران در سازمان ملل و دادگاه لاهه روبه روی امریکا قرار گرفته باشد و در همه آنها 

امریکا شکست بخورد. چرا این گونه موارد گفته نمی شود؟
او با بیان اینکه امروز همه به تعامل سازنده با جهان افتخار می کنند و هیچ کس از 
تقابل با دنیا استقبال نمی کند، اظهارکرد: امروز همه از مذاکره حرف می زنند و حتی 
بعضی ها می گویند ما بیاییم بهتر مذاکره می کنیم. الحمدلله، پس مذاکره را قبول کردید 
و می گویید ما بیاییم بهتر مذاکره می کنیم، اهلًا و سهلًا، شما تشریف بیاورید، برای ما 
آن مهم نبود، مهم این بود که بفهمید راه، مذاکره و تعامل با جهان است، این مهم بود 

و الحمدلله این را در این 8 سال فهمیدید.
روحانی گفت: ما در 8 سال گذشته به دستاوردهای بزرگی دست یافتیم و به جایی 
رسیدیم که هیچ کس نمی تواند بگوید برجام بد است و امروز پس از 8 سال فکرها یکی 

شده است، البته ممکن است اختلاف نظری در شیوه عمل وجود داشته باشد.

 جشنواره جهانی فیلم فجر 
برگزیدگانش را شناخت

در ارتبــاط با ریشــه های بحــــــــــــران اقتصادی بحث های 
عمیقی انجام شده است و می توان گفت یک مسأله سخت و بنیادی 
است  که باید در ابتدا ریشه های بحران را ریشه یابی کنیم و در مورد 

بگیرد. آن بحث های تفصیلی صورت 
اما ریشــه های بحران اقتصادی که بســیار مشــهود است و همه 
به آن واقف هســتیم و در مورد آنها اقتصاددان ها و سیاســتمدارها 
صحبت کرده اند عبارت است از تحریم، نوسان های نرخ ارز، بی ارزش 
شــدن پول ملی که به تبع آن تورم ایجاد شــده اســت و همچنین 
سوءاســتفاده های داخلی در زمینه افزایش قیمت ها و گرفتن مجوز 
افزایــش قیمت و نیز گران شــدن فولاد و ســیمان کــه به دلایلی 
مســئولان آن را توجیه و قیمت ها را افزایش دادند و... که در نهایت 
همــه اینها به معضــل رکود و تورم و بیکاری تبدیل شــد.به صورت 
مختصــر و موجز می توان گفت اینها نشــانه های بحران اقتصادی در 
کشور ما است که البته بحران اقتصادی موضوعی دائمی بوده و همه 

دولت ها درگیر آن هستند.
تا رکود و تورم و بیکاری وجود داشــته باشد صداهای ناراضی در 
همــه جا وجود دارد. دلیل آن هم این اســت که تحریم ها، کاهش 
درآمد و مشکل انتقال های درآمدهای ارزی و همچنین سوء مدیریت 
ارزی که زمینه رشد ارز از 2۵ به 30 هزار تومان می شود در نهایت 
همه اینهــا موجب افزایش قیمت تمام شــده محصولات و خدمات 
خواهد شد.همچنین سوءاستفاده هایی که برای گرفتن مجوز افزایش 
قیمت شــده است مانند خودرو، ســیمان و فولاد و نهاده های اولیه 
که از نهاده دامی گرفته تا نهاده های داخل کشــور موارد دیگری از 
این دســت هســتند. اینها نهایتاً دست به دست هم داده اند و بحران 

و چالش را به وجود آورده اند.
اما این که چگونه می توان تورم را کم کرد یک موضوع و داستان 
دیگر اســت. تورم را می توان با مدیریت ارزی سامان بخشید، یعنی 
اینکــه تا نرخ ارز پایین تر نیایــد قیمت هیچ کالایی کاهش نمی یابد. 
بانک مرکزی بایــد ارز را مدیریت کند، یا در بحث دیگری در مورد 
اینکه بانک ها به صنعت تسهیلات نمی دهند  یا شرایط ریزش بورس 
فراهم می شــود ،همه به این موضوع برمی گردد که ما زمینه را برای 
بروز چنین شــرایطی ایجاد کرده ایــم؛ در جمع بندی نهایی هم باید 
گفت متأسفانه همیشــه به دنبال مدلول ها می رویم ،در حالی  که تا 
زمانی که تحریم اســت و نرخ ارز بهبود پیدا نکند شــرایط به همین 

گونه است.
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رئیس مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی در مجلس شورای اسلامی 
گفــت: وزارت صنعت، معدن و تجارت با مدیری جهادی و مجاهدانه پای کار 
تولید آمده استبه گزارش شاتا، سید سلمان ذاکر در شورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی و نشست فعالان اقتصادی با وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
بیان این مطلب، افزود: از وزیر جهادی صمت انتظار داریم که نسبت به افزایش 
نقش ســازمان های توسعه ای) ایدرو و ایمیدرو( در این استان توجهات لازم را 

داشته باشد و دستورات ویژه ای صادر نماید.

 انجام اقدامات لازم برای عملیاتی شدن دو تفاهم نامه اقتصاد 
مقاومتی در آذربایجان غربی

وی همچنین از رزم حســینی خواســت تا در خصوص عملیاتی شدن دو 
تفاهمنامه منعقد شده در راستای اقتصاد مقاومتی در این استان تاکیدات لازم 
را تصریح نماید.رئیس مجمع نمایندگان استان آذربایجان غربی و نماینده ارومیه 
در مجلس در خصوص این تفاهم نامه ها نیز، گفت: کار کارشناسی لازم توسط 
اســتاندار، رئیس سازمان صمت، فعالان اقتصادی و بخش خصوصی استان بر 
روی تفاهمنامه ها انجام شــده است و منتظر عملیاتی شدن آنها هستیم که 

استاندارد نیز در این حوزه سنگ تمام گذاشته اند.

 ظرفیت یک هزار کیلومتری مرز مشترک با کشورهای همسایه 

برای توسعه صادرات
ذاکر با اشاره به برخی ظرفیت های این استان، بیان کرد: یک هزار کیلومتر 
 مرز مشترک با کشورهای همسایه داریم که فرصت بسیار مغتنمی برای توسعه

 صادرات می باشد.

 فعالیت ۷ بازارچه مرزی در استان آذربایجان غربی
وی همچنین وجود و فعالیت ۷ بازارچه مرزی را از دیگر اهرم های توسعه 
صادرات در این استان و غرب کشور دانست و بیان کرد: با وجود همه ظرفیتها 

اما در حوزه اشتغال باید اقدامات و گام های اساسی برداشته شود.

 راه اندازی شــهرک سنگبری برای ایجاد اشتغال ۸۰۰ نفری در 
آذربایجان غربی

نماینده ارومیه در مجلس شورای اسلامی همچنین تکمیل و راه اندازی شهرک 
 سنگبری را باعث اشتغال زایی بیش از 800 نفری دانست و اضافه کرد: آذربایجان 
غربــی ظرفیت هــا و پتانســیل های بســیار بالقــوه در حــوزه ســنگ 
ســنگ  شــهرک  انــدازی  راه  کــه  دارد  قیمتــی  و  تزیینــی   هــای 

در همین راستا می باشد.

 به فعلیت رساندن ظرفیت های معدنی آذربایجان غربی ضرورت 
دارد

ذاکر همچنین با اشــاره به وجود معدن طلای زرشوران گفت: آذربایجان 
غربی اســتانی طلا خیز و معدن خیز اســت اما ظرفیت هــای آن باید بیش 
از پیش بالفعل گردد.گفتنی اســت که وزیر صمت در ادامه ســفر به استان 
آذربایجان غربی در شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی آذربایجان غربی 
 و نشســت با فعالان اقتصادی این اســتان حضور یافت.در این نشست فعالان

 اقتصادی، صنعتگران و تولیدکنندگان به بیان مهمترین مسائل و دغدغه های 
خود پرداختند.

همچنین مسئولین، مهمترین ظرفیت ها و اقدامات انجام شده و انتظارات 
لازم را بیان نمودند.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به افزایش 
ظرفیت فرودگاه های کشور به ۵۷ میلیون 
مسافر در سال در دولت تدبیر و امید گفت: 
ظرفیت فرودگاه ها تا پایان سال به میزان 

10 میلیون نفر افزایش می یابد
بــه گزارش روابط عمومــی  وزارت راه 
و شهرســازی، محمد اســلامی، وزیر راه 
و شهرســازی در حاشــیه مراسم امضای 
تفاهم نامــه پروژه تأمیــن مالی، طراحی، 
ســاخت، راه اندازی، بهره برداری و انتقال 
فاز اول پایانه مســافری شماره 2 فرودگاه 
امام خمینــی )ره( و در جمع خبرنگاران، 
با اشــاره به اینکه احداث ترمینال شماره 
2 ایــن فرودگاه باید 20 ســال پیش آغاز 
می شد، گفت:  احداث ترمینال جدید باعث 
می شود ایران ســهم خود را از پروازهای 
تجاری منطقه و بین المللی به دست بیاورد 
و بتواند به قطبی برای ترانزیت بار و مسافر 

هوایی تبدیل شود.
وی ادامــه داد: الحمــداالله بــا روندی 
که طی شــد و ظرفیتی که ما پیش بینی 
کرده ایم، احداث ایــن ترمینال در دو فاز 
با ظرفیت جابجایی 60 میلیون مسافر در 
سال انجام می شــود.  امروز برای احداث 
فاز اول این ترمینــال که ظرفیت آن 2۵ 
میلیون مســافر در سال اســت با تامین 
کننده مالی که بانک پاسارگاد است، سند 

امضا و مبادله شد.

در  ینکــه  ا ن  بیــا بــا  ســلامی  ا
جدید، اســتانداردهای  طراحی  ترمینال 
بین المللــی وتکنولــوژی روز دنیا لحاظ 
شــده است، گفت:  امیدوار هستیم که ان 
شاالله با همت سرمایه گذار و سازندگان و 
همه همکاران ما، این ترمینال ظرف مدت 
48 ماه با ســرعت احداث شود و ما اولین 
فرودگاه بین المللی که در شان ملت ایران 

است را ایجاد کنیم.

وی افزود: زمــان بندی 48 ماهه برای 
احداث فاز اول اســت و احــداث فاز دوم 
اقدامی تکمیلی است که ظرفیت را به 60 
میلیون می رســاند. در نهایت این ظرفیت 
بــه 100 میلیون در ســال هــم افزایش 

خواهد یافت.
بیــان  بــا  شهرســازی  و  راه  وزیــر 
اینکــه ســرمایه گذاری در فــاز اول این 
ترمینال حدود 2 میلیارد دلار خواهد بود، 

ادامه داد: در این پروژه هم شرکت شــهر 
بــه عنوان  امــام خمینــی  فرودگاهــی 
بهره بــرداری و هم شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبــری هوایی ایران شــراکت دارند و در 
نهایت سهام  دار خواهند بود. یکی از شرکت 
های ســرمایه گذاری بانک پاسارگاد نیز به 

عنوان شریک در این پروژه حضور دارد.
اســلامی ســپس به توســعه ظرفیت 
فرودگاهی در دولت تدبیر و امید اشاره کرد 

و گفت: در این مدت، به خصوص در 3 سال 
اخیر 10 میلیون نفر به ظرفیت فرودگاهی 
کشــور اضافه شده و امروز ظرفیت فعال و 
عملیاتی فرودگاه های کشــور ۵۷ میلیون 
مســافر در سال است. تا پایان 1400 این 
ظرفیت حدودا 10 میلیون نفر دیگر افزایش 

پیدا خواهد کرد. 
وی افــزود: تحول اساســی در صنعت 
فرودگاهــی و هوانوردی کشــور از جمله 
دســتاوردهای دولت دوازدهم اســت. به 
عنــوان مثال فرودگاهی ماننــد فرودگاه 
کرمــان در این دوره از نو ســاخته شــد، 
یعنی هــم بانــد، هــم تاکســی وی، هم 
سیســتم های کمک ناوبری و هم ترمینال 

فرودگاه مجددا احداث شد. 
ایــن عضو کابینه دوازدهــم ادامه داد: 
احــداث این ترمینال جدید هم با ظرفیت 
2۵ میلیون در فــاز اول یک گام اصلی و 
استراتژیک است که بتوانیم سهم کشور را 

از ترانزیت هوایی افزایش دهیم.
وزیر راه و شهرسازی در پایان و در پاسخ 
به سوالی درباره علت بسته بودن ترمینال 
ســلام گفت: ترمینال سلام بسته نیست، 
بلکه با توجه به اینکه تعداد پروازها اکنون 
محدود است، همین ترمینال موجود  برای 
عملیات فرودگاهی کفایت می کند. هرگاه 
پروازها اضافه شود، به طور طبیعی ترمینال 
سلام هم مورد استفاده قرار خواهد گرفت. 

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

 ظرفیت فرودگاه ها تا پایان سال به ۱۰ میلیون نفر افزایش می یابد

تشکیل کارگروه مناطق آزاد در قوه قضائیه کشور

رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان غربی در مجلس در شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان آذربایجان غربی:

وزارت صمت مجاهدانه پای کار تولید آمده است

مشــاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد تجــاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی از اســتقبال 
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای جهت 
تشــکیل کارگروه مناطق آزاد در دستگاه قوه قضائیه 

کشور خبر داد.
بــه گزارش پایگاه خبری فرینا، حمیدرضا مومنی 
روز شــنبه هشــتم خرداد در نشســت هم اندیشی 
سرمایه گذاران، فعالان اقتصادی و نمایندگان اصناف 
در سالن رازی مرکز همایش های بین المللی کیش؛ 
بر اهمیت تشــکیل کارگروه مناطق آزاد و استقبال 
معــاون قوه قضاییه از این اقدام مهم گفت: تســهیل 
و ســرعت بخشیدن به حل مشکلات سرمایه گذاران 
و فعــالان اقتصادی از مزیت های بارز  تشــکیل این 

کارگروه است.
مومنــی، ماموریت هر منطقه را »حجم ســرمایه 
گــذاری، تولید، صادارت، واردات و حضور مســتمر 
فعالان اقتصادی« در روند توسعه مناطق آزاد برشمرد 
و اظهار داشت: اهتمام ویژه به حوزه های درون و برون 
ســازمانی از وظایفی است که به حل مشکلات پیش 
روی فعالان اقتصادی در مناطق آزاد کمک مي کند. 

وی با اشاره به این موضوع که باید مشکلات درون 
ســازمانی با جدیت تمام از سوی کارگروه تخصصی 
بررســی و حل شــود، افزود: مشکلاتی که مربوط به 
دســتگاه های اجرایی از جمله مجلس و قوه قضاییه 
هست، از ســوی دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد 
تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی پیگیری خواهد شد.  

مشــاور رئیس جمهور، بررســی و حل مشکلات 
فعــالان اقتصادی در مناطق آزاد را از وظایف مهم و 
تعهدی دانست که در قبال آنان دارد و اظهار داشت: 
در ســازمان های مناطق آزاد و دبیرخانه شورایعالی 

مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی به دنبال 
ایجاد یک تعامل ســازنده برای هموار کردن مســیر 

توسعه و پیشرفت هستیم.  
مومنی در همین خصوص منطقه آزاد کیش را در 
ارائه محتوا، کارشناسی، فعالیت ها و تسلط به قوانین و 
مقررات به عنوان یک نمونه عنوان کرد و افزود: جزیره 
کیش در این زمینه سرآمد مناطق آزاد در سطح کشور 
است و باید از این فرصت ایجاد شده بهر لازم را برد.

وی با بیان این که شــورای پارلمانی با مشارکت 
نمایندگان ادواري و تخصص های مختلف در دبیرخانه 
شــواریعالی مناطق آزاد راه اندازی شد، خاطر نشان 
کــرد: یکی از اقدامــات مهم پارلمــان در خصوص 
مالیات ارزش افزوده بود که با سه محوریت »تدوین 
دســتورالعمل ها با همکاری وزارت دارایی، ســران 
ســه قوه و ارائه طرح پیشنهادی« در تلاش هستیم 

مشکلات فعالان اقتصادی را مرتفع کنیم. 

به گفتــه دبیر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی، باید دســتورالعمل ها بــا همکاری وزارت 
دارایی تدوین شود تا در مرحله اجرا، فعالان اقتصادی 

دچار مشکل نشوند.
مومنی با اشاره به این که قوانین واگذاری زمین، 
واردات و صــادارت در مناطــق آزاد نیاز به اصلاح و 
تغییرات دارد تصریح کــرد: تحقق این مهم نیازمند 
تعامل ســازنده با فعالان اقتصادی و ســازمان های 

مناطق آزاد است. 
وی در ادامه سخنان خود تصریح کرد: در صورتی 
که رویه موجود و دســتورالعمل ها و روش ها مغایر 
با اهداف پیش بینی شــده سرمایه گذاری در مناطق 
باشد، اصلاح آن به عنوان ماموریت کاری تا  یک ماه 

آینده انجام خواهد شد.  
مشــاور رییس جمهور، در رابطه با حل مشکلات 
فعالان اقتصادی در حوزه های صدور پروانه ســاخت 

و مجوزهــای اقتصادی تاکید کرد: برای رونق هر چه 
بیشتر کسب و کارها و مانع زدایی ها؛ حل مشکلات 
آنان در حوزه های مختلف در دستور کار قرار گرفته 

است. 
مومنــی، رعایت کیفیت و اســتانداردها در اتمام 
پایانه جدید مســافری فــرودگاه کیش را از اقدامات 
مهم صنعت گردشــگری این منطقه برشمرد و اظهار 
داشــت: برای بهره برداری از پایانه جدید مســافري 
فرودگاه کیــش کیفیت، قانون و مقــررات را فدای 

زمان نخواهیم کرد. 
همچنیــن وی، بهــره گیری از خــرد جمعی در 
خصــوص ایجاد هفت منطقه آزاد جدید در کشــور 
را از اولویت های کاری دبیرخانه شــورایعالی مناطق 
آزاد مطرح کرد و گفت: در این خصوص از پیشــنهاد 
و ارائه شــیوه و راه کارهای فعالان اقتصادی استفاده 

خواهیم کرد. 
گفتن است؛ در نشست هم اندیشی سرمایه گذاران، 
فعــالان اقتصادی و نماینــدگان اصناف که با حضور 
جعفر آهنگــران رئیس هیئت مدیــره و مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد کیش برگزار شد؛ از بین رفتن 
مزیت های مناطق آزاد، شناسایی ابزارهای تشویق و 
ترغیب فعالان اقتصادی برای سرمایه گذاری، اعمال 
مالیات ارزش افزوده، مانع زدایی ها، تشکیل کارگروه 
تخصصی، پیچیدگی بروکراسی اداری که مانع سرعت 
بخشــیدن به فعالیت ها می شــود، کم رنگ شدن 
قیمت رقابتی در مناطق آزاد، مهندسی مجدد برنامه 
ها و طرح ها ، اصلاح آئین نامه و دســتورالعمل ها بر 
اساس میزان حجم سرمایه گذاری از جمله مباحثي 
 بود که از ســوی ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی

 مطرح شد.

رسوب دارایی های غیرمولد 
در مســیر دستیابی به اهداف توسعه ای ایجاد چرخه نقدینگی و جلوگیری از 
رســوب غیرمولد آن از الزامات بانکی است. پرداخت به موقع تسهیلات مورد نیاز 

فعالان اقتصادی پیش شرط توسعه پایدار است.
تمام قوانین و سیاست های کشــور، بانک ها را از بنگاه داری منع می کنند اما 
تمایل بانک ها به تملک دارایی واحدهای تولیدی موجب شــده بخش تولید در 
ایران با چالش هایی روبه رو شــود. براساس قانون رفع موانع تولید، قرار بر این بود 
که در عرض چند سال، بانک ها از بنگاه داری خارج شوند و به ازای هر سال تاخیر 
بیش از 30درصد جریمه پرداخت کنند، اما شرایط اقتصادی کشور و سیاست های 
ناپایدار و از طرف دیگر تحریم ها موجب شد، بسیاری از قوانین وضع شده صورت 
اجرایی نگیرند. براســاس اعلام بانک مرکــزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی، 2 
هــزار و ۷8۹ واحد تولیدی تا پایان آذر ۹۹ بــه تملک 16 بانک درآمدند. طبق 
بررسی های صورت گرفته از این تعداد، هزار و ۷61 واحد تولیدی هنوز در تملک 
بانک ها هستند. می توان گفت بخشی از بنگاه داری نظام بانکی ناشی از تحت تملک 
قرار دادن واحد های تولیدی ورشکسته بود، به نحوی که اکنون بانک ها بزرگ ترین 

بنگاه داران کشور به شمار می روند.
مهم ترین ارگان در تامین مالی بخش های تولیدی، تجاری، مصرفی و حتی دولتی 
در ایران بانک ها هستند، بنابراین توسعه و بهبود فعالیت های بانکی به ویژه اعطای 
تسهیلات به همراه نظام بانکی کارآمد، نقش عمده ای در توسعه و پیشرفت اقتصاد 
و صنعت بانکداری کشور خواهد داشت. اعطای تسهیلات اعتباری به مشتریان از 
مهم ترین وظایف بانک ها به شمار می رود. بانک ها در هر کشوری پس از جمع آوری 
منابــع مالی، این منابع را به بخش های مختلف اقتصادی تخصیص می دهند. در 
حقیقت این اقدام بانک ها، بخش های مختلف اقتصادی را در هر کشور در انجام 
بهتر وظایف شان تقویت می کند و نهایتا زمینه لازم را برای رشد و توسعه اقتصادی 

کشور فراهم می آورد.
به طور کلی می توان گفت طی سال های اخیر، تامین اشتغال و کاهش نرخ بیکاری 
در قالب یکی از دغدغه های اقتصادی و به عنوان ضروری ترین هدف برای مدیریت 
کشور و برنامه های اقتصادی مدنظر قرار گرفته است. در این بین، بازارهای پولی 
و مالی اهمیت فراوانی در نظام اقتصادی کشورها دارند و از الزامات مهم دستیابی 
به رشد پایدار محسوب می شوند. درواقع بازارهای پولی و مالی، منابع تامین اعتبار 
برای فعالیت های مختلف اقتصادی هســتند. دریافت وام و اعتبار و انتقال پول از 
یک فرد به فرد دیگر یا از یک نهاد به نهاد دیگر نقشــی اساسی در تامین اعتبار 
فعالیت های مختلف اقتصادی دارد. از سوی دیگر اعتبار و وام، به طور مستقیم و 
غیرمستقیم بر اشتغال واحدهای تولیدی و فرصت های شغلی جدید تاثیر می گذارد.

در مجموع باید گفت که فلسفه تاسیس بانک ها، جذب نقدینگی سپرده گذاران 
به منظور تامین مالی فعالان بخش های مختلف در راستای سرمایه گذاری تولید، 
اشتغال و در نهایت بهبود اقتصاد کشور بوده که این مهم به طور مکرر مورد تاکید 
مسوولان نظام واقع شده است. در مسیر دستیابی به اهداف فوق هدایت صحیح 
وجوه و ایجاد چرخه نقدینگی و جلوگیری از رسوب غیرمولد آن از الزامات بانکی 
اســت. بنابراین  پرداخت به موقع تسهیلات مورد نیاز فعالان اقتصادی پیش شرط 

توسعه پایدار کشور به شمار می رود.
اما  ساختار تورمی اقتصاد کشور طی دهه های گذشته موجب فزونی تقاضای 
تسهیلات در مقایسه با تمایل جهت پس انداز شده که ضمن افزایش هزینه جذب 
منابع و بهای تمام شده پول برای بانک ها، موجب کاهش توان اعتباردهی و کاهش 
درآمدهای شبکه بانکی کشور شده است. همچنین عوامل مختلف دیگر مثل رکود 
اقتصادی، تحریم ها، نوسانات شدید نرخ ارز و مقررات مربوط به آن و... موجب ایجاد 
اختلال در چرخه صحیح نقدینگی شبکه بانکی کشور شد. نمونه بارز عدم چرخه 
صحیح نقدینگی، افزایش مطالبات غیرجاری ناشی از عوامل موصوف است که هم 

اقتصاد کشور و هم شبکه بانکی را با مشکلاتی روبه رو کرده است.
از سوی دیگر با توجه به زیان ناشی از هر ریال مطالبات غیرجاری که بیشتر 
از ســود حاصل از همان مقدار منابع جذب شده است و لحاظ اینکه هر چه مدت 
بیشتری از سررسید مطالبات غیرجاری سپری شود، زیان موصوف بیشتر می شود، 
اهمیت مدیریت ریسک اعتباری در بانک ها و اعتبارسنجی مشتریان قبل از اعطای 
اعتبارات و ضرورت استقرار نظام اعتبار سنجی مطلوب نمایان می شود. اعتبار سنجی 
یکی از مهم ترین عواملی است که می تواند در ارائه تسهیلات و بازپس گیری به موقع 
اعتبارات و جریان داشــتن سرمایه در تمام بخش ها در کشور تاثیر داشته باشد. 
اعتبارسنجی به معنای ارزیابی و سنجش توان بازپرداخت متقاضیان وام و تسهیلات 
مالی و احتمال عدم بازپرداخت اعتبارات دریافتی از سوی آنها است، بنابراین اگر 
بانک ها سیستم اعتبارسنجی مناسب داشته باشند، می توانند در ارائه تسهیلات به 
بخش های مختلف عادلانه عمل کنند و از اعطای تسهیلات به بنگاه هایی که دارای 
اعتبار و سابقه مناسب نیستند اجتناب کنند تا با باز پس گیری به موقع تسهیلات 
بتوانند آن را در اختیار تمامی بخش ها قرار داده و از تمرکز سرمایه بانک در یک 
بخش جلوگیری کنند تا سرمایه در کل کشور جریان داشته و اشتغال زایی افزایش 
یابد. در این بین واحدهای صنعتی هم که موجب اشتغال زایی و چرخیدن چرخ 
تولید در کشور می شوند، با اعتبارسنجی درست می توانند در شرایطی که با کمبود 

نقدینگی مواجه هستند، از طریق نظام بانکی شارژ مالی شوند.
همان طور که  اشاره شد، تولید و اشتغال همواره از مهم ترین چالش هایی است 
که نظام اقتصادی هر کشــوری با آن مواجه است. اشتغال و میزان آن، مانند هر 
متغیر اقتصادی و اجتماعی، تحت تاثیر عوامل مختلفی قرار می گیرد که از آن جمله 
می توان به میزان تولید، میزان سرمایه گذاری، سطح دستمزدها، سطح قیمت ها، 
سیاســت های پولی، سیاست های مالی و تجارت خارجی اشاره کرد. با تغییر هر 
متغیر، میزان اشتغال به طور مستقیم یا غیرمستقیم تحت تاثیر آن قرار می گیرد و 
سطوح اشتغال و بیکاری در بازار تعیین می شود. هر متغیری ممکن است اثرات 
مثبت یا منفی بر فرآیند بازار کار داشته باشد که به منظور مقابله با پدیده بیکاری، 
لازم است به پیامد و تاثیر هر یک از این متغیرها پرداخته شود تا با شناسایی موانع 
و کاهش یا رفع آنها بتوان بر میزان اشتغال تاثیر مثبتی گذاشت و زمینه افزایش 
فرصت های شغلی را فراهم کرد. در همین راستا یکی از عوامل مهم و تاثیرگذار بر 
اشتغال، اعتبارات بانکی است که از طریق فراهم سازی فرصت های سرمایه گذاری 
برای تولیدکنندگان، زمینه توسعه فرصت های شغلی را فراهم می سازد. اما این مهم 
تا حدود زیادی محقق نشده است که در ادامه به برخی از دلایل آن اشاره می شود.

از جمله موارد مهمی که بانک ها در قانون رفع موانع تولید و ارتقای نظام مالی 
کشــور، موظف به اجرای آن شــده اند، فروش اموال خود و دوری از بنگاه داری و 
واگذاری بنگاه های اقتصادی و تزریق آن به بخش تولید است. در این راستا بانک ها 
اعم از دولتی و خصوصی در اجرای این قانون و الزامات بانک مرکزی، بارها اقدام به 
برگزاری مزایده فروش اموال و مستغلات خود کرده اند، اما این مزایده ها دستاورد 
چندانی نداشته و بانک ها را در فروش و تبدیل آنها ناکام گذاشته است؛ زیرا روش ها 
و ســازوکارهای سیستم بانکی برای متقاضیان مطلوب نیست و شرایط واگذاری 
نیازمند اصلاحاتی اســت تا با تسهیل این شرایط، رغبت و تمایل متقاضی برای 

ورود به این عرصه افزایش یابد.
واحدهای تحت تملک بانک ها یکی از موارد اساسی در استان های کشور است. 
غالبا این واحدها به هر دلیلی اعم از اختلاف با شرکا، عدم بازپرداخت تسهیلات و... 
به تملک بانک ها درآمده اند. این درحالی است که این واحدها سرمایه های عظیمی 
هستند که می توانند اشتغال ایجاد کنند و هزینه بانک ها را کاهش دهند اما سازو 
کار سیســتم بانکی برای احیا و واگذاری در بانک ها متفاوت است و رویه واحدی 

وجود ندارد و شرایط نیز برای مزایده و متقاضی تسهیل گر نیست.
ابتدا باید بانک ها مشکلاتشان را بگویند که چرا تکلیف شرعی، عرفی و قانونی را 
انجام نمی دهند؛ زیرا عددهای واگذاری، اعداد قابل قبولی نیستند. در واگذاری ها، 
بحث اهلیت داشتن فرد و روش قیمت گذاری، مساله بسیار مهمی است. همچنین 

بانک ها نیز باید بنگاه های دارای بهره وری را از خود دور کنند.

 
  

وزارت ورزش وجوانان با تاکید برتاثیر مثبت هم افزایی میان دستگاه های 
اجرایی کشور بر توسعه و اعتلای ورزش کشور اظهارداشت: ورزشکاران نیروهای 
مسلح، مقتدرانه در رویدادهای مختلف ورزشی برای کشورمان افتخارآفرین 
بوده اند .به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، مسعود سلطانی فر در 
حاشــیه مراسم تجلیل از برترین ها ورزش ارتش کشور گفت: امروز مراسم 
بسیار خوبی به منظور قدرشناسی از تلاش های قهرمانان ورزشی رشته های 
مختلف ارتش که در رویدادهای مختلف برای کشور کسب افتخار کرده بودند، 
توسط ستادکل نیروهای مسلح برگزار شد.وی در ادامه با اشاره به همگرایی 
و ارتباط نزدیک مسوولان این وزارتخانه با مجموعه نیروهای مسلح در ارتش 

و ســپاه این نکته را مورد توجه قرار داد که این همکاری ها در بســیاری از 
رویداها و مناسبتهای ورزشی در داخل و خارج از کشور کاملا مشهود است.

وزیر ورزش و جوانان با تاکید بر تاثیر مثبت تعامل میان دستگاه های اجرایی 
کشور بر رشد و اعتلای ورزش از امضا تفاهم نامه همکاری های مشترک این 
وزارتخانه و نیروهای مسلح خبر داد . مسعود سلطانی فر با اشاره به تدوین سند 
همکاری وزارت ورزش و جوانان و ستادکل نیروهای مسلح که تبیین کننده 
چگونگی هم افزایی و همکاری مشترک میان دو دستگاه است،خاطر نشان 
ساخت: علاوه بر تفاهم نامه هایی که با ستادکل نیروهای مسلح و مجموعه 
ارتش منعقد شده است، با مجموعه ورزشی سپاه نیز در حال همکاری هستیم.

وی توضیح داد: در بالاترین سطح بین مجموعه ورزشکاران، مدیران ورزشی 
و تصمیم گیران نیروهای مسلح، ارتش و سپاه با وزارت ورزش وجوانان تعامل 
بسیار خوبی وجود دارد و همواره ورزشکاران این حوزه برای ایران عزیز افتخار 

آفرین بوده اند .
وزیر ورزش وجوانان با بیان اینکه همکارهای مشــترک میان وزارتخانه و 
ســتادکل ارتش جمهوری اسلامی ایران در بالاترین سطح مطلوب در حال 
اجراست گفت: همواره مجموعه نیروهای مسلح در جهت افتخار آفرینی نقش 
های بسیار موثری را ایفا کرده است و به عنوان قهرمان در رویدادهای مختلف 

بین المللی حضور دارند.

وزیر ورزش و جوانان در مراسم تجلیل از برترین ها ورزش ارتش کشور:

ورزشکاران نیروهای مسلح، مقتدرانه در رویدادهای مختلف ورزشی برای کشورمان 
افتخارآفرین بوده اند
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/03/13

شماره : 1107
تفاهم نامه بانک توســعه تعــاون و ایران 
خودرو دیزل برای تحویل هزار دستگاه کامیون 

منعقد گردید.
مومنی :گلستان -حجت اله مهدیان مدیر 
عامل بانک توســعه تعاون در مراسم امضای 
تفاهم نامه با شــرکت ایران خودرو دیزل در 
ساختمان میرداماد بانک اظهار داشت: اعطای 
تسهیلات جهت توسعه حمل و نقل و ناوگان 
بار بین شهری از اقدامات چندین ساله بانک 
توسعه تعاون به شمار می آید و همکاری بانک 
با تولید کنندگان داخلی در این زمینه موجب 
تقویت ناوگان با استفاده از محصولات داخلی 

گردیده است.
مهدیان گفت: براساس تفاهم نامه با شرکت 
ایران خودرو دیزل، هزار دستگاه انواع کامیون 
تولیدی شرکت با جامعه هدف مناطق فعال 
در حوزه معادن و کشاورزی استان کرمان با 
تسهیلات بانک توســعه تعاون، به اشخاص 
حقیقی و حقوقی فعال در بخش حمل و نقل 

این مناطق ارائه می گردد.
مدیر عامل بانک توسعه تعاون گفت: این 

بانک برای پیشبرد و اجرای این طرح 14 هزار 
میلیارد ریال در نظر گرفته است و هدف این 
است با همکاری مناسب طرفین، این میزان 

نقدینگی به ناوگان حمل و نقل کشور تزریق 
شده و ارزش افزوده مناسبی در سطح ملی و 

بین المللی حاصل گردد.

وی خاطر نشــان کرد: تســهیلات بانک 
توسعه تعاون حدود ۷0 درصد قیمت کامیون 
را پوشش می دهد و به ازای هر کامیون تا مبلغ 

14 میلیارد ریال تسهیلات قابل پرداخت است، 
که اقساط تسهیلات 60 ماهه با دو ماه تنفس 
می باشــد.مدیر عامل بانک توسعه تعاون با 
اشاره به اینکه کلیه ابعاد حقوقی و قانونی این 
همکاری از قبیل بیمه، مالیات و نحوه معرفی 
و قیمت گــذاری محصــولات در این قرارداد 
لحاظ گردیده است افزود: امید است با تسریع 
در همکاری میان طرفین، موجبات رضایت 

حداکثر رانندگان و متقاضیان فراهم آید.
وی افزود: نوســازی ناوگان از مهمترین 
برنامه های ملی در جهت تســهیل توســعه 
اقتصادی در سراسر کشور است و امکان اتصال 
سریع تر میان لایه های مختلف تولید در اقتصاد 

و گسترش بازار مصرف را فراهم می آورد.
در این جلســه ســید باقر فتاحی رییس 
هیات مدیره بانک توسعه تعاون، جواد توسلی 
مهر مدیر عامل و عضو هیات مدیره و مهدی 
محمدی رییس هیات مدیــره ایران خودرو 
دیزل به بررسی مسائل مشترک جهت پیشبرد 
مناســب تفاهم نامه پرداختند و راهکارهای 

تسریع در اجرای این تفاهم ارائه گردید.

تشکل یابی درمان درد توسعه 
تا تشــکل و تشــکل یابی در جامعه به عنوان ضرورتی حیاتی درک نشود، 
هیچ مقصودی حاصل نمی شــود. نهادهای مدنی اند که خرد، اراده و قدرت 

جمعی را که اســاس و پایه توسعه است، فراهم می آورند.
موضوعــی که این روزها و در بحبوحه انتخابات ریاســت جمهوری ذهن 
نگارنده و شــاید ذهن بسیاری از مردم عزیز میهن مان را درگیر خود ساخته 
است، موضوع »توسعه ایران« است. اینکه چرا به رغم بیش از یک قرن فعالیت 
مشــخص و تا حدودی برنامه ریزی شده در این مهم و با توجه به مزیت های 
سرزمینی بسیار میهن مان از منابع طبیعی و موقعیت استراتژیک جغرافیایی 
گرفته تا سابقه تمدنی و نیروی جوان تحصیلکرده و... نتوانسته ایم آنچنان که 
باید و شاید پیشــرفت کنیم و در رده کشورهای »توسعه یافته« قرار گیریم 
و به قول اســاتید اقتصادی با ابرچالش هایی نظیر آب و محیط زیســت، فقر 

و بیکاری و ضعف تولید رقابتی و... دســت به گریبانیم.
از جمله دلایل بر شــمرده شــده در علل چرایی عدم توسعه یافتگی ایران 

عزیزمان به این موارد اشاره شده است:
- پراکندگــی جغرافیایــی و کم آبی به اضافه تاریخ سرشــار از تخریب و 

غارت و خاموشی چراغ علم.
- انتقادناپذیــری و ضعف در گوش دادن و غلبه تفکر قبیله ای در جامعه.
- نبود اراده، خرد و اولویت »توســعه« در جامعه و ارکان تصمیم گیری.
- رابطه ناموفق دین و دولت و پیدایش قدرت متمرکز در امر حکومت داری.

- ناکارآمدی نهادها و عدم رویکرد اســتراتژیک به برنامه ریزی توسعه.
- ســاختار ناکارآمد دولت و بحران مشــروعیت و عدم ثبات سیاســی و 

سرمایه. انباشت 
- خلقیــات و هنجارهــای ضدتوســعه ای و ضعف فرهنــگ گفت وگو و 

دولت-ملت. بی اعتمادی 
- ظرفیت پایین حکومت ها برای تعامل با جامعه و ضعف سیاســتگذاری 

توسعه ای. و منطقی  علمی 
البتــه بی شــک موارد فــوق تنها بخشــی از علل عدم توفیــق در مدار 
توســعه یافتگی میهن مــان هســتند و به این موارد می تــوان علل و عوامل 

دیگری را نیز افزود.
من در همین محدوده و با تایید عارضه یابی های فوق و بر اســاس دانش 
اندکم، فکر می کنم برای حل معضل تاریخی توســعه نایافتگی در درجه اول 
بایــد وجود بحران »توســعه نایافتگی« را پذیرفت و باور داشــت که گریز 
و گزیری از »توســعه« نیســت و اگر هر چه ســریع تر و منسجم تر در مدار 
توسعه قرار نگیریم، با تاسف بسیار عبور از این گذرگاه سخت، بعید و شاید 

بود. ناممکن خواهد 
پذیرش ضرورت »توســعه« و اجماع ملی بر ســر آن بــه گمانم اولین و 
مهم ترین گام اســت و گام پس از آن، رســیدن به یــک الگو و مدل علمی 
و تجربه شــده جهانــی در چارچوب قوت هــا و محدودیت های این مردم و 
سرزمین است. کار در مراحل بعد به باور این خدمتگزار، ساده تر و از مقوله 
شــاید بیشــتر تکنیکی و اجرایی اســت که با توجه به توان و دانش بالای 
فرهیختگان این ســرزمین و امکانات موجود در دهکده جهانی امروز، امری 

قابل حصول و دستیابی است.
در ایــن میان، آنچه این همه را چون نخ تســبیح به هم پیوند می زند و 
برداشتن این گام ها چه اولین و چه آخرین آنها را ممکن می سازد، همکاری 
و همیاری نهادینه شــده بین معتقدان این راه و مســیر دشوار است؛ یعنی 
ایجاد و تقویت جامعه مدنی؛ یعنی احزاب و انجمن ها و اتحادیه ها و سندیکا؛ 
یعنی تشــکل و تشــکل یابی جامعه در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی 

و اجتماعی و فرهنگی.
این ارادتمند بر اساس تجارب چند دهه کار و فعالیت اقتصادی و صنعتی 
عمیقا باور دارم که تا تشــکل و تشــکل یابی در جامعه ما به عنوان ضرورتی 
حیاتــی درک و لمس نشــود، هیــچ مقصودی حاصل نمی شــود. نهادهای 
مدنی اند که خرد، اراده و قدرت جمعی را که اســاس و پایه توســعه است، 
فراهم می آورند و در آغوش کشیدن شاهد مقصود را ممکن می سازند.تلاش 
تک تک آحاد مردم و به خصوص فعالان اجتماعی و اقتصادی و صنعتی، تحقق 
هدف مقدس توسعه را ممکن می سازد. هدفی که چیزی جز حاکمیت عشق، 
صلح، دوستی و افزایش ظرفیت یک جامعه برای همکاری و مشارکت نیست؛ 

حکایت سیمرغ و سی مرغ.
پس هر چه در این مسیر همصداتر و همراه تر و در قالب نهادهای مدنی، 
صنفی و صنعتی منسجم و متشکل تر باشیم، تحقق آرزوی دیرین »توسعه« 
ممکن تر اســت. امید که هر یک از ما در حد بضاعت خود بیش از پیش در 
این راه دشوار، مصمم و کوشــا و مصداقی باشیم بر امکان »توسعه یافتگی« 

عزیزمان. میهن 

۱۰۰۰ دستگاه کامیون با تسهیلات بانک توسعه تعاون، به ناوگان حمل و نقل 
کشور اضافه می شود

 خبر
 تقدیر عضو هیات رئیسه مجلس از بانک مهر ایران

عضو هیات رئیســه مجلس، از بانک مهر ایــران بابت فعالیت این بانک 
در حوزه مسئولیت اجتماعی تقدیر کرد.

بــه گزارش  روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران، حســینعلی 
حاجی  دلیگانی، نماینده مردم شهرســتان های شاهین شهر میمه و برخوار 
در نامه ای به دکتر مرتضی اکبری، مدیرعامل بانک مهر ایران از این بانک 

به علت مشــارکت در حوزه مسئولیت اجتماعی تقدیر کرد.
در متن پیام حاجی دلیگانی آمده: در خصوص ایفای مسئولیت اجتماعی 
آن مجموعه در حادثه زلزله شــهر سی سخت، ضمن قدردانی از این اقدام 
انسان دوســتانه، توفیقات آن مجموعه را در خدمت رسانی هر چه بیشتر به 

مردم ایران اســلامی از درگاه خداوند منان خواستارم.
گفتنی اســت بانک مهر ایران که همواره در حوزه مســئولیت اجتماعی 
پیشرو بوده، با تخصیص بخشی از هزینه های تبلیغاتی خود، به کمک مردم 
این خطه از کشورمان شتافت. از جمله اقدامات انجام شده توسط بانک مهر 
ایران برای کمک به مردم سی ســخت، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به 
آســیب دیدگان زلزله به اعتبار ۵0 میلیارد ریال، ساخت و بازسازی مراکز 
بهداشــت روســتایی با اعتبار ۵ میلیارد ریال، پرداخت ۵00 میلیون ریال 
کمک بلاعوض به آســیب دیدگان، جمع آوری کمک های نقدی و غیرنقدی 
همکاران بانک و اختصاص آن به آســیب دیدگان و همچنین همدلی بانک 

مهر ایران با مردم زلزله زده در قالب طرح همیاران مهر بوده اســت.

 
تراز مثبت 439 میلیارد تومانی بیمه آسیا در اردیبهشت ۱4۰۰ 

صنعت بانکداری در بازار سرمایه؛جذاب برای سرمایه گذاری بلند مدت

حاصل کار بزرگترین بیمه خصوصی کشــور در طول دو ماه نخســت 
ســال جاری تولید یک هزار و 2۷6 میلیــارد تومان حق بیمه و پرداخت 
486 میلیارد تومان خســارت بود که نتیجه آن ثبت تراز عملیاتی مثبت 
۷۹0 میلیارد تومان اســت که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 60 

درصد رشد داشته است .
 حاصل کار بزرگترین بیمه خصوصی کشور در طول دو ماه نخست سال 
جاری تولید یک هزار و 2۷6 میلیارد تومان حق بیمه و پرداخت 486 میلیارد 
تومان خســارت بود که نتیجه آن ثبت تراز عملیاتی مثبت ۷۹0 میلیارد 
تومان است که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته 60 درصد رشد داشته 
است  و انتظار می رود این روند مثبت در ماه های آینده تداوم داشته باشد.

به گزارش بانکداری ایرانی، بیمه آسیا با 2.4 هزار میلیارد تومان سرمایه 
ثبت شده که در بازار بورس تهران فعال است، دومین گزارش ماهیانه منتهی 

به پایان اردیهشت ماه سال 1400 را منتشر کرد .
براســاس این گزاش بزرگترین بیمه خصوصی کشــور در دومین ماه 
ســال جاری ۷3۷ میلیــارد تومان حق بیمه تولید کــرد و 2۹8 میلیارد 

تومان خسارت پرداخت کرد که حاصل آن ثبت تراز عملیاتی مثبت 43۹ 
میلیارد تومان است .

بزرگ ترین شرکت بیمه غیر دولتی کشور در این دوره یک ماهه توانست 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 33.3 درصد حق بیمه تولیدی خود 
را افزایش دهد و در مقابل 3.4 درصد خســارت پرداختی افزایش داشته 

است که حاصل آن جهش 6۷ درصدی تراز عملیات بیمه گری این شرکت 
است که حاکی از عمکرد مطلوب این شرکت در عملیات بیمه گری است .

براین اســاس، از ۷3۷ میلیارد تومان حق بیمه تولیدی بیمه آسیا در 
این دوره 44 درصد رشــته ثالث ، 1۵ درصد بدنه خودرو، ۹ درصد درمان 
سهم داشته اند که در مقایسه مدت مشابه ، علاوه بر تولید ۵33 میلیارد 
تومان حق بیمه، سهم بیمه رشته درمان، بدنه خودرو و بیمه های زندگی 
از پرتفوی شــرکت تغییر نداشته است است اما سهم رشته ثالث 4 درصد 
رشد داشته است .بیمه آسیا در اردیبهشت ماه سال گذشته ۵۵3 میلیارد 
تومان حق بیمه تولید کرده بود، 41 درصد رشــته ثالث، 1۵ درصد بدنه 

خودرو ، ۹ درصد درمان و ۹ درصد بیمه های زندگی سهم داشته اند.
بیمه آسیا در بخش پرداخت در این دوره یک ماه 2۹8 میلیارد تومان 
خســارت پرداخت کرد که سهم درمان 33 درصد، ثالث 2۷ درصد، بدنه 
20 درصد و زندگی 4 درصد بود.این شــرکت در دوره مشابه سال گذشته 
288 میلیارد تومان خسارت پرداخت کرد که ثالث 38 درصد، درمان 24 

درصد، بدنه خودرو 1۵ درصد و زندگی ۹ درصد سهم داشته اند .

پی بر ایی صنعت بانکداری در اول خرداد 1400 حدود 10 واحد اســت 
که بانکهای بزرگی مانند بانک ملت با 8 واحد، بانک تجارت با ۵ درصد، بانک 
صادرات با شش واحد دارای بهترین پی بر ایی ها بوده و بانکی مانند پاسارگاد 

با داشتن پی بر ایی 1۷ واحدی از بالاترین ها در بین بزرگان بانکی است.
بازار سرمایه در ماه های اخیر با دست انداز بزرگ اصلاح مواجهه شده و 
قیمت سهام آن افت شدیدی کرده و بر اساس این رخداد پی بر ایی بازار به 
پایین تر از رقم 20 رسیده این مساله نشان از اصلاح قابل توجه بازار داشته و 
به معنی آن است که قیمت سهام به ارزش معنا داری رسیده اند اما این وسط، 
سهام بانک ها نیز با اصلاح سنگینی مواجهه شده و افت قیمت بزرگی را تجربه 

کردند و برخی از شرکت های این صنعت دارای سهام ارزنده ایی هستند.
به گزارش بانکداری ایرانی،  یکی از موارد ســاده ای که هر معامله گری 
می تواند به آن برای خرید سهام توجه کند، پی بر ایی یک شرکت است. این 
مساله برای خرید سهام هر شرکتی حایز اهمیت شده است که خریداران به 

پی بر ایی آن شرکت توجه خاصی داشته باشند .
در حال حاضر پی بر ایی گروه های بزرگ بورســی مانند پتروشــیمی، 
پالایشــی، بانکی و خورویی و دارویی در محدوده 10 واحد قرار داد و اغلب 
زیر ده درصد و دارویی ها بالای ده درصد و خودرویی ها که به دلیل وضعیت 
بغرنج خود دارای پی بر ایی منفی هستند که شرایط بحرانی را برای آن ها 

رقم زده اســت.پی بر ایی صنعت بانکداری در اول خرداد 1400 حدود 10 
واحد اســت که بانکهای بزرگی مانند بانک ملت با 8 واحد، بانک تجارت با 
۵ درصد، بانک صادرات با شــش واحــد دارای بهترین پی بر ایی ها بوده و 
بانکی مانند پاسارگاد با داشتن پی بر ایی 1۷ واحدی از بالاترین ها در بین 

بزرگان بانکی است.
در بین بانک ها نیز دارنده پی بر ایی منفی نیز وجود دارد که مهمترین 

آن بانک آینده با داشتن پی بر ایی منفی سه واحدی است.
اما برای صنعت بانکداری این نکته را باید توجه داشت که بانک ها در سال 
1400 با چند مساله مواجهه هستند .یکی از این مسائل مساله نرخ قبول و به 

اصطلاح هزینه پول یا بهای تمام شده پول است که حدود 20 درصدی است 
و احتمالا بیشتر نیز خواهد شد چرا که با وجود نرخ سود سپرده 1۵ درصدی 
برای بانکها و دادن تسهیلات 18 درصدی به صرفه نبوده و هزینه بانکها بالا 
خواهد بود. .مساله دیگر بانکها چالش تسعیر ارز است که در برخی از بانکها 
با دست انداز مالیاتی نیز مواجهه شده است . نرخ تسعیر ارز در سال 1400 
با رقم 1۵۹00 تومان تعیین شده است اما سازمان امور مالیاتی با تفسیر خود 
سعی در مالیات بندی بر این تسعیر ارزی است که بانکها را از پیش بینی ها 
خود عقب می اندازد و در صورت اجرایی شدن دست انداز بزرگی خواهد بود.

اما یکی از مهمترین مساله برای بانکها مذاکرات هسته ای در حال انجام 
اســت. چرا که بانکهای بزرگ با مشــکلاتی جهانی همچون تحریم مواجهه 
هستند که در صورت توافق جدید و بازگشایی تحریمی دارایی این بانک ها 
نیز ازاد شده و این بانکها از تحریم خارج شده و به طور قطع شرایط این آن 
ها نسبت به قبل بهبود معناداری پیدا می کند.در مجموع صنعت بانکداری در 
ایران به دلیل نوع فعالیت خود و چسبندگی اقتصاد به آن یکی از استراتژیک 
ترین صنعت ایران است و بعضا سرمایه گذاری روی آن در بلند مدت به دلیل 
دارایی هایی که دارد و سودآوری بزرگان این صنعت بدون ضرر خواهد بود. 
اما باید در انتخاب سهام موضوع سودآوری بانکی و پی بر ایی آن و در نهایت 

قیمت و تحلیل های پیرامونی آن توجه کرد.

 
 

تمایل روزافزون سرمایه گذاران به حضور در بازار ارزهای دیجیتال، ضرورت 
ورود قانونگذاران به این حوزه و تدوین یک قانون منسجم و شفاف را بیش از 

پیش دارای اهمیت کرده است.
در دو سال اخیر با ظهور امکانات جدید و همگام با دیجیتالی شدن هرچه 
بیشــتر زندگی، مردم به ســمت روش های جدید سرمایه گذاری سوق پیدا 
کرده اند. اگر تا دیروز بازار طلا و ســکه، بازار ارز، بازار مســکن و بازار خودرو 
بازارهای چهارگانه سنتی سرمایه گذاری در ایران محسوب می شدند امروزه 
تب بازار سرمایه و بازار ارزهای دیجیتال چنان رونق گرفته که کمتر کسی 
را می توان پیدا کرد که خود یا یکی از اطرافیان آن ها با یکی از این دو بازار 
سر و کار نداشته باشد.اگرچه تب بازار سرمایه به ویژه بازار بورس در ایران در 
مدت اخیر به دلایلی چون رشد تورم کاذب، افزایش نقدینگی، تولید کم بازده، 
تبلیغات سیاسی آگاهانه یا غیرآگاهانه مسئولان و تغییرات نرخ ارز و نظایر آن 
اتفاق افتاد و اکنون نیز با عدم سوددهی مناسب خاموش شده، اما مهاجرت 
مردم به بازار ارزهای دیجیتال در ایران چند صباحی است که آغاز شده است.

به گفته برخی از کارشناســان، در پی حضور در بورس و عدم موفقیت 
در آن و البتــه عوامــل دیگری همچون تلاش برای حفــظ ارزش پول در 
مقابل جهش مســتمر تورم خــارج از فعالیت های تحت نظــارت دولت و 
 ســازمان مالیاتی و نیز تامیــن راهی امن برای انتقال ســرمایه های فردی

 در شــرایط وجود محدودیت  تحریم های اقتصادی آمریکا به ورود مشتاقانه 
افراد به این بازار دامن زده است.

این امر البته نه تنها در ایران بلکه در جهان نیز بر اثر افزایش اعتماد به 
رمزارزها و کاهش ســوددهی بازارهای موازی از جمله طلا، نفت و سهام به 
دلیل رکود فراگیر حاصل از شیوع ویروس کرونا باعث حرکت سرمایه ها به 
بازار ارزهای دیجیتالی شده اســت. از این رو، امروزه با توجه به اهمیتی که 
رمزارزها پیدا کرده اند، لزوم قانونگذاری و ضابطه مندی در آن بیش از پیش 

نمایان شده است.

 هشدار برای سرمایه گذاران کافی نیست
در ایران فرآیند فعالیت های رمزارزها در اقتصاد، چند بخشــی اســت و 

بخش های صنعت، اقتصاد، بانک مرکــزی، وزارت نیرو و وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در این مورد باید وظیفه ســاماندهی این بازارها را برعهده 
گیرند. اما با این حال، نه تنها در ایران بلکه در همه کشورهای جهان ابهامات 
بسیاری در مواجهه با این پدیده و کاربرد و چگونگی بهره گیری از آن وجود 
دارد و هنوز مشــخص نیست دستگاه های مســئول دراین امر چه واکنش 

مشخصی خواهند داشت.
از سوی دیگر نوسانات جهانی اخیر بازار رمزارزها و نبود قوانین شفاف در 
بسیاری از کشورها، باعث ایجاد نگرانی در سرمایه گذاران خُرد و بسیاری از 
مردم که در این بازار ســرمایه گذاری کرده اند، شده است. بر اساس گزارشی 
که کتابخانه ملی کنگره آمریکا از قوانین و سیاست های صادر شده در حوزه 
رمزارزها از 130 کشور جمع آوری کرده است، در 4 سال گذشته با محبوب 
شدن رمزارزها و همه گیری آنها، دولت ها بیشتر به این حوزه توجه کرده و در 

صدد قانون گذاری آن برآمده اند.
طبق این گزارش بیشتر اطلاعیه های منتشر شده توسط دولت ها درباره 
چالش های سرمایه گذاری رمزارزهای پایه بوده که بیشتر این هشدارها هم 
توســط بانک های مرکزی کشورها صادر شــده پایه و اساس این هشدارها 
بــه چند نکته تاکید دارد. اول نوســانات زیاد رمزارزهــا و دوم عدم نظارت 
روی ســازمان و نهادهای تسهیل کننده معاملات رمزارزی. همچنین بیشتر 
کشورها به شهروندان خود هشدار می دهند که اگر وارد بازار رمزارزها شوند، 

باید ریسک این معاملات را قبول کنند و در صورت ضرر هیچ گونه مراجعه 
قانونی پاسخگو نیست.

از این رو، یکی از معضلاتی که بازار رمزارزها در سراســر جهان و به تبع 
آن در ایران، با آن دست و پنجه نرم می کند، نبود یک قانون منسجم برای 
حمایت و مدیریت سرمایه های موجود در این بازار است. در حالی که بیشتر 
کارشناســان و مســئولان دولتی و غیردولتی تنها به صرف هشدار دادن به 

سرمایه گذاران در این عرصه اکتفا می کنند.

 بلاتکلیفی در بازار رمزارزها!
اســتفاده از رمزارزهــا در همه کشــورها هم آثار مخــرب و هم منافع 
بســیاری به دنبال دارد. در کشــور ما در شــرایط تحریم ایــن رمز ارزها 
می تواننــد موجب ارزآوری و درآمدزایی شــده و خیلــی از فعل و انفعالات 
مالــی را در فضــای بین المللی از طریق آن انجــام داد، به  ویژه آن کنترلی 
که روی ارز انجام شــده و مشــکلاتی که برای فعالیــن اقتصادی به وجود 
مــی آورد، در مورد رمزارزها وجود ندارد. همچنیــن در آینده ای نه چندان 
 دور ممکــن اســت همیــن ارزها جــای پول هــای کاغذی فعلــی را در

 پرداخت های خُرد نیز بگیرند. بنابراین به نظر می رسد تعیین مواضع توسط 
مســئولین، در ابتدایی ترین گام برای شــکل دادن به فضای قانونی و ایجاد 
چارچوبی برای هدایت این بازار در مســیری که آینده آن قابل رویت است، 

الزامی باشد.
در واقع اهمیت رمزارزها لزوم ایجاد بســتر قانونی برای آنها را در اقتصاد 
کشور نشان می دهد، یعنی رمز ارزها باید جایگاه قانونی پیدا کنند، رویکردهای 
تخلفی آنها به حداقل ممکن برسد و شیوه  استفاده ی آنها از برق شفاف شود 
و در مرحله  پایانــی فرآیند عرضه ی آن برای ورود به چرخه ی اقتصاد ملی 

موثر واقع شود.
از این رو، ضروری است که در نگاه اول، کشورهای مختلف جهان اسلوب 
واحدی برای مواجهه با این واحد پولی جدید طراحی کنند و از سوی دیگر، 
هر کشوری بنا بر اقتضائات سیاسی، حقوقی و اقتصادی خود راه حل حضور 

یا عدم حضور در این بازار را به طور شفاف بررسی، تدوین و اعلام کند.

بازار رمزارزها نیازمند تدوین ضوابط و مقررات

 رکورد ۶۰۰ میلیارد دلاری ذخایر ارزی روسیه
بر اساس اطلاعات بانک مرکزی روسیه، ذخایر ارزی این کشور رکورد 600 میلیارد دلار را زد.به گزارش راشاتودی، براساس اطلاعات بانک مرکزی روسیه، دارایی های طلا و ارز خارجی روسیه پس از افزایش بیش از یک درصدی 
هفته گذشته، به بالاترین رکورد 600.۹ میلیارد دلار رسید. به گزارش این تنظیم کننده: ذخایر ارزی طی یک هفته تا 21 ماه می، ۷ میلیارد دلار یا 1.2 درصد افزایش یافت و در مجموع 600.۹ میلیارد دلار بود.ذخایر بین المللی 
روسیه شامل دارایی های خارجی با نقدینگی بالا مانند سهام های طلای پولی، ارزهای خارجی و دارایی های ویژه است که در اختیار بانک مرکزی روسیه و این دولت است. قبلا این تنظیم کننده سطح هدف برای ذخایر فارکس را 
۵00 میلیارد دلار تعیین کرده بود. این دارایی ها از ژوئن 201۹ بالای این سطح ثابت باقی مانده است.سال گذشته، ذخایر ارزی روسیه ۷.۵ درصد رشد کرد و از 1 ژانویه 2021 به ۵۹۵.8 میلیارد دلار رسید. بانک مرکزی مدام تنوع 
داراریی های بین المللی این کشــور را کاهش داده و ســهم خود را از دلار آمریکا به نفع طلا و ســایر ارزها کاهش داده اســت.آخرین افزایش قیمت طلا، ذخایر ارزی کشور را برای اولین بار از ماه آگوست گذشته به 600 میلیارد دلار 

رساند. بالاترین رقم قبلی ۵۹8.1 میلیارد دلار در آگوست 2008، قبل از بحران مالی جهانی ثبت شده است.
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 خبر

وزیر امور اقتصادی کشورمان از انجام تفاهمات گمرکی 
و ســرمایه گذاری جدید بین جمهوری اسلامی ایران و 

جمهوری عراق خبر داد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا(، 
دکتر فرهاد دژپسند عصر امروز و در پایان دو نوبت نشست 
در صبح و بعد از ظهر با وزیر دارایی عراق و هیأت همراه 
در خصوص محور گفتگو ها و دستاورد های این نشست، 
با بیان اینکه حجم تجارت بین دو کشور ایران و عراق در 
مقایسه با حجم اقتصاد و تجارت دو کشور، قابل توجه اما 
ناکافی است، ابراز امیدواری کرد با تفاهمات به دست آمده، 
میزان تجارت میان ایران و عراق بیش از پیش افزایش یابد.

وزیر اقتصاد کشورمان افزود: با توجه به سابقه دیرینه 
و فرهنگ مشــترک بین ایران و عراق، چنین اقتضاء می 
کند که ما در مورد توسعه روابط اقتصادی دو کشور تدابیر 

ویژه ای بیاندیشم.
وی گفت: یکی از بحث هایی که امروز به آن پرداختیم، 
رفع مشکلات گمرکی دو طرف بود که بحث ها و تفاهمات 
خیلی خوبی داشتیم و قرار شد گفتگو ها و همکاری ها در 

این زمینه تداوم پیدا کند.
وی با تأکید بر توافق طرفین در خصوص تبادل تجربیات 
در زمینه فعالیت های گمرکی و تسهیل تجارت بازرگانان 
دو کشــور، اعلام کرد: در همین خصوص قرار شد رئیس 
کل گمرک جمهوری اســلامی، به زودی سفری به عراق 
داشته باشد و انشالله تدابیر و هماهنگی های بیشتری در 

ارتباط با توسعه روابط تجاری اندیشیده شود.
وی موضــوع بعدی مورد توافق دو طرف در مذاکرات 
امروز با همتای عراقی خود را ســرمایه گذاری مشترک 
طرفیــن اعلام کرد و گفت: در حال حاضر، هم ســرمایه 

گذاران ایرانی در عراق مشغول بکار هستند و هم آنها در 
ایران، اما بنا بر مذاکرات امروز قرار شد، سازماندهی ویژه 
ای در این ارتباط داشــته باشیم تا حجم سرمایه گذاری 
خارجی دو طرف در قالب ایجاد شهرک های صنعتی جدید 

و یا صور دیگر افزایش پیدا کند.
وزیر اقتصاد، توســعه همکاری ها در ارتباط با حمل و 
نقل ریلی مسافر و کالا بین دو کشور را از موضوعات دیگر 
مورد توافق در نشســت امروز خود با طرف عراقی عنوان 
کرد و ابراز امیدواری کرد، این همکاری ها هر چه سریع 

تر توسعه یابد.
این گزارش حاکی اســت، »علی علاوی« وزیر دارایی 
عراق نیز طی سخنانی در خاتمه این نشست، با ابراز رضایت 
از گفتگو های امروز با همتای ایرانی خود، تفاهمات به دست 
آمده را از جمله شامل تفاهمات گمرکی و سرمایه گذاری 

مشــترک عنوان کرد و گفت که امروز دو طرف به نتایج 
خیلــی خوبی در زمینه هماهنگی های گمرکی، در همه 
گذرگاه های مرزی رسیدند.وی همچنین »تسهیل تجارت 
بین دو کشــور« و »توسعه خط آهن شلمچه - بصره« را 
از جمله دیگر تفاهمات نشست امروز خواند که می تواند 
به گسترش تجارت بین دو کشور کمک شایانی بکند.وی 
افزود: امروز همچنین در زمینه تشویق سرمایه گذاری تجار 
جمهوری اســلامی در عراق، بخصوص در زمینه لبنیات 
و کشــاورزی به توافقات خوبی رسیدیم که خوشبختانه 
ایران برتری خوبی در این زمینه دارد و امیدوارم به زودی 
توافقنامه های جدیدی را در این زمینه ها امضاء کنیم.در 
بخش دیگری از حاشیه این جلسه دکتر فرهاد دژپسند 
در پاســخ به ســؤال خبرنگاران، از افزایش 48 درصدی 
ارزش صادرات کشور در دو ماهه نخست امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل خبر داد و افزود: امیدواریم در ادامه 
ســال این روند رو به رشد در صادرات و تجارت خارجی 

همچنان ادامه یابد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان همچنین در پاسخ 
به پرسشی در خصوص برخی از شائبه ها مبنی بر فشار 
دولــت به بانک مرکزی برای فروش دو میلیارد دلار ارز و 
تبدیل آن به ریال و تأمین مالی 3۷۵ هزار میلیارد تومانی 
دولت از این طریق گفت: از نوع این خبر می توان دریافت 
که این خبر صحیح نیســت برای اینکه 2 میلیارد دلار یا 
2.۵ میلیارد دلاری که در برخی از سایت ها یا خبرگزاری 
ها ذکر شده است، از نظر عددی به هیچ وجه با آن عدد 
3۷۵ هزار میلیارد تومانی که گفته شده سازگاری ندارد، 
ضمن اینکه مگر ممکن است دولت ظرف دو ماه از بانک 
مرکــزی بخواهد معادل 3۷۵ هزار میلیارد تومان، دلار را 
در بازار تبدیل به ریال کند.وزیر اقتصاد در ادامه گفت: به 
شــدت این موضوع را تکذیب می کنم و در واقع به جز 
تنخواهی که از بانک مرکزی هر ســال گرفتیم در این دو 
ماه هیچ دریافتی اضافی نداشتیم و این رویه، یک سابقه 
دیرینه تاریخی است و تأکید می کنم، هیچ گونه مطالبه 
مالی از این مسیر از بانک مرکزی نداشته ایم.دکتر دژپسند 
در ادامه سخنانش به فرمول قانونی استفاده از تنخواه سالانه 
اشــاره کرد و گفت : بر اساس قانون سالانه، به اندازه سه 
درصد بودجه عمومی دولت می توانیم از تنخواه گردان بانک 
مرکزی استفاده کنیم و این فرایند نیز سیال است؛ به نحوی 
 که ممکن اســت در ابتدای ماه این تنخواه دریافت شود

 و در طول ماه بر اســاس درآمدهــای دولت این تنخواه 
تسویه شود و سقف آن هم در سالجاری 41 هزار میلیارد 

تومان است.

 واردات واکسن توسط بخش خصوصی نهایی شد 
رییس اتحادیه واردکنندگان دارو از نهایی شدن خرید و واردات واکسن کرونا 
از سوی بخش خصوصی خبر داد. ناصر ریاحی گفت: خوشبختانه با پیگیری های 
انجام شده، سرانجام سازمان غذا و دارو، نامه مجوز لازم برای واردات واکسن کرونا 
از سوی بخش خصوصی را صادر کرد و به این ترتیب شرکت دریافت کننده مجوز 
از روز دوشــنبه نسبت به گشایش ال سی و انتقال منابع مالی برای واردات این 

واکسن اقدام خواهد کرد تا در کوتاه ترین زمان ممکن به کشور برسد.
وی درباره نوع واکسن خریداری شده از سوی بخش خصوصی نیز گفت: در 
گام نخست یک میلیون دوز واکسن آسترانزکا خریداری شده که به کشور وارد 
خواهد شد. در گام بعدی که بلافاصله پس از این قرارداد پیگیری می شود، سه 
میلیون دوز واکســن سینوفارم چین خریداری می شود که البته به شرط حمل 
مقطعی، مذاکرات بر سر آن ادامه دارد. عضو هیئت رییسه اتاق بازرگانی تهران 
ادامه داد: با توجه به اینکه احتمالا در آینده نزدیک واکسن ایرانی کرونا نیز عرضه 
خواهد شد، ما این شرط را برای واکسن چینی گذاشتیم تا در صورتی که دولت 
تغییر نظر داد یا سیاست دیگری اجرایی شد، تمام این واکسن بالاجبار به کشور 
وارد نشود و فقط بخشی از آن را وارد کنیم. ریاحی درباره زمان بندی واردات این 
واکســن به کشور نیز بیان کرد: آمادگی داریم که تمام یک میلیون دوز واکسن 
آسترازنکا را به شکل یک جا به کشور وارد کنیم، اما این بسته به ظرفیت و شرایط 
وزارت بهداشــت خواهد بود. در صورتی که شرایط برای دریافت چند مرحله ای 
فراهم باشد نیز ما در ابتدا 100 هزار دوز و سپس در قالب محموله های 200 تا 

2۵0 هزار دوزی این واکسن ها را وارد خواهیم کرد.

انتخابات کشور  جلسه هماهنگی ستاد 
و ســتاد انتخابات خارج از کشور با حضور 
جمال عرف رییس ســتاد انتخابات کشور، 
سیدکاظم سجادی معاون کنسولی وزارت 
خارجه، علی رضا نیلچی مدیرکل انتخابات 
شــورای نگهبان، محمــود ادیب مدیرکل 
کنســولی وزارت امــور خارجــه و رییس 
ســتاد انتخابات خارج از کشور و شماری 
از مســؤولان و اعضای این ستاد در وزارت 

خارجه برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
کشور؛ در جلسه هماهنگی ستاد انتخابات 
کشــور و ستاد انتخابات خارج از کشور که 
بــه میزبانی وزارت امور خارجه و با حضور 
جمال عرف معاون سیاســی وزیر کشور و 
انتخابات کشور، سیدکاظم  رییس ســتاد 
ســجادی معاون کنســولی وزارت خارجه 
و رییس هیأت نظــارت انتخابات خارج از 
کشــور، محمود ادیب مدیرکل کنســولی 
وزارت امور خارجه و رییس ستاد انتخابات 
خارج از کشــور و شــماری از مسؤولان و 
اعضای این ستاد از وزارت خارجه و دستگاه 
های مختلف در وزارت خارجه برگزار شد، 

ضمن ارائه گزارش هایی از آخرین وضعیت 
آمادگی ها و برنامه های این ســتاد جهت 
برگــزاری انتخابات در 133 حوزه انتخابیه 
خارج از کشور، آخرین تحولات و اقدامات 
مرتبط در این زمینه مورد بررسی و ارزیابی 

قرارگرفت.در این جلسه، سیدکاظم سجادی 
با اشــاره به بخشی از اقدامات و هماهنگی 
های انجام شده توسط وزارت امور خارجه 
در قالب شورای عالی ایرانیان خارج از کشور 
و ستاد انتخابات خارج از کشور، بر ضرورت 

تقویت زمینه های اطلاع رسانی راجع به این 
انتخابــات به ویژه با بهره گیری از امکانات 
اطلاع رســانی و فضای مجازی در اختیار 
نمایندگی های وزارت خارجه تأکید نمود.

رییس ســتاد انتخابات کشور نیز ضمن 

تشــکر بابت اقدامات انجام شده در ستاد 
انتخابــات خــارج از کشــور و تأکیــد بر 
هماهنگی کامل میان این ســتاد، ســتاد 
انتخابات کشور و شورای نگهبان، از اهمیت 
تلاش برای زمینه سازی تحقق مشارکت بالا 
در میان ایرانیان خارج از کشور سخن گفت.

در این جلسه علی رضا نیلچی مدیرکل 
انتخابات شــورای نگهبان نیز ضمن تبیین 
مصادیقــی از هماهنگــی حداکثری میان 
شورای نگهبان و ستادهای انتخابات کشور 
و خارج از کشــور، بر اهمیــت ویژه آرای 
ایرانیان خارج از کشــور تأکید کرد.ادیب 
مدیرکل کنســولی وزارت امــور خارجه و 
رییس ســتاد انتخابات خارج از کشور نیز 
در بخش دیگری از این جلســه ضمن ارائه 
گزارشی از اقدامات و برنامه های این ستاد 
تاکنون، نکاتی را راجع به شرایط برگزاری 
انتخابات در 133 حوزه انتخابیه در سراسر 
جهان در وضعیت شــیوع کرونا و با رعایت 
پروتکل های بهداشــتی مطــرح کرد و بر 
آمادگی کامــل نمایندگی های جمهوری 
اســلامی ایــران در خارج از کشــور برای 

برگزاری انتخابات تأکید نمود.

در جلسه هماهنگی ستاد انتخابات کشور و ستاد انتخابات خارج از کشور مطرح شد؛
۱33 حوزه انتخابیه خارج از کشور آماده برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰

نماینده مردم نقده و اشنویه در مجلس شورای اسلامی:

وزیر صمت مدیری جهادی است که همواره در صحنه حضور دارد

تفاهمات جدید گمرکی و سرمایه گذاری بین جمهوری اسلامی ایران و عراق

نماینده مردم نقده و اشــنویه در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه وزیر صمت مدیری جهادی است 
که بدون اســتراحت خاصی همواره در صحنه حضور 
دارد، گفت: اگر آقای رزم حســینی پیشتر وزیر می 
شــدند، وضعیت صنعت خودرو، تولید و کارخانجات 

ما بسیار بهتر بود.
به گزارش شاتا، علی زنجانی در بازدید وزیر صمت 
از کارخانه داروگستر ساوا شفا ژن) شهرستان نقده( با 

بیان این مطلب، افزود: این کارخانه دانش بنیان است 
و علاقه سرمایه گذاران طرح به فعالیت در شهرستانی 
مانند نقده قابل تقدیر می باشــد و از این طرح باید 
حمایت صورت گیرد.وی همچنین این کارخانه را در 
نوع خود در خاورمیانه کم نظیر خواند و بر هم افزایی 

مسئولان برای تکمیل نهایی آن تأکید نمود.
نماینده مردم نقده و اشــنویه در مجلس شورای 
اســلامی با ابــراز قدردانی از بازدیــد وزیر صمت از 

این کارخانــه دانش بنیان، تصریح کرد: بنده ابتدا از 
نمایندگان مخالف وزارت آقای رزم حسینی بودم اما با 
شنیدن برنامه های ایشان نظرم تغییر کرد و قانع شدم.

زنجانــی گفت: اکنون معتقدم کــه اگر آقای رزم 
حسینی پیشــتر وزیر می شــدند، وضعیت صنعت 
خودرو، تولید و کارخانجات بسیار بهتر بود.وی ادامه 
داد: رزم حسینی به عنوان وزیر صمت بدون استراحت 
خاصی همواره در صحنه مجاهدانه حضور دارند و از 

نزدیک تمامی مشــکلات را لمس می کنند و پیگیر 
امورات هستند و کشور ما باید خادمین و وزرایی مانند 
آقای رزم حســینی داشته باشد.نماینده مردم نقده و 
اشنویه در مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره به 
وجود 2 شهرک صنعتی در نقده، تصریح کرد: این 2 
شهرک نیاز به توجه بیشتر از لحاظ تامین زیرساختها 
و تخصیص اعتبارات دارند و امیدواریم دستورات لازم 

در این حوزه داده شود.

ابرچالش های امروز اقتصاد ایران کدامند؟ 
اقتصاد ایران طی چندین دهه گذشــته اداره نشــده، بلکه مصرف شده  است. 
دولت ســیزدهم وظیفه دارد به جای شعارهای توخالی و دهان پرکن، به وضعیت 

ناامیدکننده اقتصاد سامان ببخشد.
آن طور که فضای انتخابات نشــان می دهد، هنوز خبرچندانی از برنامه، ایده و 
دیدگاه منســجم برای اداره اقتصاد ایران توسط کاندیداها نیست، بلکه همچنان 
استفاده از شعارهایی مانند شوق خدمت در ذهن آنان برجسته تر از تلاش در جهت 

نگارش برنامه های منسجم و کارآمد است.
با مشاهدات شخصی من از رفتارهای کاندیداهابه نظر می رسد که آنها شناخت 
عمیقی از بحران های واقعی اقتصاد ایران ندارند و مساله سیاست برایشان مقدم بر 
اقتصاد است و در نتیجه وقتی در مورد موضوعات اقتصادی بحثی به میان می آید، 
در ذهن شان همه چیز به معیشت فرو کاسته می شود؛ در حالی که بحران معیشتی 
برآمده از شاخص های کلان دیگری است. رئیس جمهور باید بینش دقیقی از تورم 
و چرایی به وجود آمدن آن، علت فرار ســرمایه، منفی شدن رشد سرمایه گذاری، 
استهلاک ساختار بودجه، علت مهاجرت نخبگان، ضرورت اصلاح ساختار بودجه، 
اولویت اصلاح نظام  بانکی، بیمه ای، گمرکی و تامین اجتماعی، شناخت دقیقی از 
منظومه پیچیده تحریم ها و آگاهی مناسبی از توانمندی های واقعی اقتصاد ایران 
داشــته  باشد؛ در چنین شرایطی است که رویاپردازی های شعاری جایشان را به 
برنامه های کاربردی می دهند.   به هرحال دولت ســیزدهم باید بداند که اقتصاد 
ایران حداقل با پنج ابرچالش مواجه است که اگر فکری به حال آنها نکند، توسعه 

کشور پیش نمی رود.
اما این پنج چالش  چیست؟

چالش اول: دوران جنگ اقتصادی در کنار حوادث ناگواری مانند حادثه هواپیمای 
اوکراینی، آبان ۹8، دی ۹6 و به خصوص رشد تورم و بحران معیشت مردم، منجر 
به کاهش ســرمایه  اجتماعی شده  است. به خصوص که طی چهار سال گذشته، 
مهم ترین مساله جامعه جوان و تحصیلکرده کشور یعنی اشتغال نه تنها حل نشده، 
بلکه بحران آن عمق بیشــتری هم یافته  است. طی 16 سال گذشته، حدود 1۷ 
میلیون نفر به جمعیت در سن کار کشور افزوده شده؛ در حالی که متوسط اشتغال 
در این ســال ها، سه میلیون نفر بوده است. افزون بر این، میانگین 10 ساله رشد 
اقتصادی در کشور تقریبا صفر بوده و میانگین نرخ تورم طی این دوره 10 ساله 
18 درصد بوده است. در حالی که میانگین نرخ تورم در منطقه حدود 6 تا ۹درصد 
است و امروز نرخ تورم ایران با کشورهایی نظیر سودان و آرژانتین برابری می کند. 
نکته اینجاســت که از بین 186 کشور، تنها 8کشور دارای تورم دورقمی هستند 
که متاسفانه ایران یکی از آنهاست. اقتصاد ایران امروز به رشد اشتغال زا نیاز دارد.

چالــش دوم: کاهش 40 درصــدی میانگین قدرت خرید مردم طی یک دهه 
اخیر و همزمانی آن با افزایش ضریب جینی کشور، این واقعیت را بیش از گذشته 
عیان کرده که کاهش قدرت خرید در دهک های پایین افزایش چشمگیری پیدا 
کرده و نگرانی ها از گسترش خط فقر و خشونت و به تبع آن، تهدید جدی امنیت 
اجتماعی در کشور را تشدید کرده  است؛ بنابراین فقرزدایی غیرتورمی یکی دیگر 

از اولویت های دولت آینده است.
فقرزدایی اگر قرار باشد از محل افزایش پایه پولی و استقراض صورت گیرد، به 
ضد آن تبدیل خواهد شد و به طور قطع کشور را در مسیر ابرتورم و ونزوئلایی شدن 
قرار خواهد داد، بنابراین مطالبه جدی این طرح، فقرزدایی غیرتورمی است که باید 

در دستور کار دولت آتی قرار گیرد.
چالش ســوم: عدم ثبات اقتصادی یکی از مهم ترین چالش های اقتصاد ایران 
است. طی سال های گذشته، مساله تداوم تحریم ها در این موضوع موثر بوده  است. 
نظرسنجی ای که وزارت صمت با جامعه آماری ۹۵0 کارآفرین انجام داده نیز موید 
این موضوع است که فعالان اقتصادی اصلی ترین مشکلشان »عدم ثبات اقتصادی« 
است. در واقع مهم ترین بحثی که کارآفرین ها را زمینگیر می کند، بحث عدم ثبات 
است که باعث شده انگیزه برای سرمایه گذاری کاهش پیدا کند. در عین حال به 
خروج سرمایه از کشور سرعت داده است؛ حتی با اینکه قیمت ارز هم بالا رفت، 
هنوز شــاهد خروج سرمایه هستیم. دولت آینده اگر نتواند پیام حفظ ثبات را به 
جامعه اقتصادی بدهد، وضعیت از چیزی که در آن قرار داریم، بهتر نخواهد شد.

چالش چهارم: اصلاح نظام پرداخت غیرهدفمند یارانه ها موضوعی است که مورد 
وفاق جامعه اقتصادی قرار دارد، در حالی که دولت دوازدهم یکی از نقاط درخشان 
کارنامه خود را پرداخت همین یارانه ها می دانست که سالانه بالغ بر 100میلیارد 
دلار یارانه انرژی و سایر یارانه های غیرهدفمند در کشور توزیع می شود، بدون آنکه 
نقشی در رشد و توسعه اقتصادی ایفا کند. نیاز کشور به رشد اقتصادی سالانه به طور 
متوسط 6درصد است تا امکان ایجاد اشتغال برای 3 تا ۵ میلیون نفر را فراهم کند؛ 
مساله این است که با تجربه و سابقه سال های گذشته، تحقق چنین انتظاری تنها 

با یک اجماع ملی و افزایش سرمایه اجتماعی شدنی خواهد بود.
 چالش پنجم: در سال 1400 پیچیده ترین مساله اقتصاد ایران فساد است. حداقل 
یک دهه از آغاز مبارزه جدی با فساد در کشور می گذرد، ولی فساد کم نشده  است، 
به خصوص طی این سال ها رسانه ها با بازنمایی وضعیت فساد در کشور، آگاهی بخشی 
فراگیــری در این مورد صورت داده اند. نکته قابل توجه اینکه رتبه ایران در ادراک 
فساد به رقم 14۹رسیده  است و در این زمینه ایران یکی از ضعیف ترین کشورها 
از منظر این شاخص است. رتبه بالای ایران در شاخص ادراک فساد، مانع جدی 
پیش روی اصلاحات اقتصادی در کشور است، بنابراین نیاز به همراهی اجتماعی 

برای پیشبرد جراحی های ساختاری در اقتصاد، امری ضروری است.
اقتصاد ایران طی چندین دهه گذشته اداره نشده، بلکه مصرف شده  است. امروز 
افکار عمومی خواهان اصلاح نظام اقتصادی کشور است.  عوارض اقدامات اشتباهی 
مانند کســری  بودجه های مستمر و تورم های ناشی از آن در زندگی مردم پدیدار 
شــده  است. از سوی دیگر، 3 تا ۵ میلیون نفر بیکار بلندمدت روی دست اقتصاد 
مانده و وضعیت اجتماعی کشــور را بحرانی ساخته  است. دولت سیزدهم وظیفه 
دارد با توجه به چالش های واقعی اقتصاد کشور به جای شعارهای توخالی و دهان 

پرکن، به این وضعیت ناامیدکننده سامان ببخشد.

 
  

عضو هیأت عامل و معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی اقدامات 
مهم سازمان بنادر و سازمان هواشناسی کشور در راستای ارتقا این خدمات 

را تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرســازی، جلیل اســلامی در 
رابطه با ارتقاء خدمات هواشناسی دریایی، اظهار داشت: در راستای اجرای 
قوانین ملی و بین المللی از جمله فصل پنجم کنوانسیون سولاس و با توجه 
به سیاســت گذاری صورت گرفته در خصوص ارتقاء خدمات هواشناسی 
دریایی بــه منظور افزایش ایمنــی دریانوری منطقــه و افزایش رضایت 
دریانــوردان از اطلاعات هواشناســی دریایی که به صورت روزانه و مطابق 
 با پروتکل های بین المللی توسط ایستگاه های ساحلی مخابرات دریایی در 
کشور منتشر می شود، اقدامات مهمی در یک سال گذشته از سوی سازمان 
بنادر و دریانوردی با همکاری و اســتفاده از ظرفیت ســازمان هواشناسی 

کشور انجام شد.

 اقدامات مهم سازمان بنادر و سازمان هواشناسی کشور
وی افزود: تدوین سیاســت کلی ســازمان بنادر و دریانوردی و سازمان 
هواشناســی کشور در خصوص نحوه ارتقاء خدمات هواشناسی دریایی در 
استان های ساحلی کشور از طریق برگزاری منظم و مدون جلسات مدیریتی 

در سازمان از جمله اقدامات صورت گرفته بود.
معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی اظهارداشــت: از دیگر 
اقدامات صورت گرفته می توان به احصاء نیازهای بنادر تابعه و دریانوردان 
در زمینه اطلاعات کاربردی هواشناسی دریایی ضمن سهولت در دسترسی 
به اطلاعات مذکور در دو بخش ساده )مورد نیاز شناورهای غیرکنوانسیونی 
و ســنتی( و پیشرفته )مورد نیاز شناورهای کنوانسیونی در مناطق دریایی 

پر خطر(، اشاره کرد.
وی تصریح کرد: فعال کردن کمیته های هواشناسی دریایی در استان های 

ســاحلی کشور با حضور نمایندگان ادارات کل هواشناسی استان و برخی 
ذی نفعــان دریایی با هدف ارتقاء کیفیــت خدمات مذکور در بنادر تابعه، 
سنجش میزان رضایت دریانوردان از خدمات ارائه شده و همچنین تبادل 
دانش متخصصان هر دو ســازمان در جهت بهره برداری از آخرین روش ها 
و تکنولوژی های بروز هواشناســی دریایی، از دیگر مواردی اســت که طی 

یکسال گذشته محقق شد.

 تدوین پیش نویس دستورالعمل توسعه هواشناسی کاربردی
اســلامی ادامه داد: علاوه بر این، پیش نویس دســتورالعمل توســعه 
هواشناسی کاربردی )تهک دریایی( با هدف یکپارچه سازی صدور هشدارها 
و توصیه های دریایی متناسب شریط خاص هر بندر با در نظر گرفتن نوع 
شــناورها متردد به بنادر و آبراه های حســاس که نیاز به پیش بینی دقیق 

اطلاعات هواشناسی دریایی را دارند، تدوین شد. 
وی با اشاره به بازبینی فرمت ارسال پیام های هواشناسی دریایی در قالب 
فرمت کاربردی و مورد نیاز دریانوردان و ذی نفعان دریایی، خاطرنشان کرد: 
احصاء مناطق دریایی که نیاز به پیش بینی اطلاعات هواشناسی دریایی به 

صورت نقطه ای دارند در قالب زون بندی های مشخص به تفکیک مناطق 
نزدیک به ساحل و دور از ساحل از دیگر موارد صورت گرفته است.

 بارگذاری اطلاعات هواشناسی دریایی در سامانه جامع دریایی
معاون امور دریایی ســازمان بنــادر و دریانوردی عنوان کرد: بارگذاری 
اطلاعات هواشناســی دریایی در ســامانه جامع دریایی به جهت سهولت 
و دسترسی ســریع بنادر به این نوع پیام ها و انتشار نقشه های پیش بینی 
روزانــه مدل عددی، پارامتــر، ارتفاع و جهت موج به صورت انیمیشــن 
در بازه های زمانی شــش ســاعته در منطقه خلیج فــارس و دریای خزر 
 )خروجــی مدل SWAN( با هدف ســهولت در تشــخیص وضعیت جوی

 دریایی توسط دریانوردان و مدیران ذی ربط، دیگر مسائلی است که مورد 
توجه قرار گرفته است.

اســلامی با بیــان اینکــه قابلیت بهره بــرداری ســامانه های نظارت 
الکترونیکی سازمان به دریافت برخط و آنلاین اطلاعات هواشناسی دریایی 
با کاربرد آن در عملیات های جســتجو و نجات دریایی )شــبیه ســازی و 
پیدا کردن مســیر حرکت و موقعیت افرادی که در ســوانح دریایی مفقود 
می شوند( ایجاد شــده است، اظهار داشــت: بهره برداری در عملیات های 
 مقابلــه با آلودگی از طریق شــبیه ســازی حرکت آلودگی های زیســت 
محیطی در دریا و اقدام به موقع عوامل ذی ربط بنادر در جهت پاکســازی 

آن مدنظر قرار گرفت.
به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، وی افزود: بهره برداری از شناورهای 
دیده بان هواشناسی یا VOS امکان ارسال برخط و آنلاین اطلاعات هواشناسی 
مســیر حرکت کشــتی ها به مراکز تحلیل و پردازش اطلاعات ســازمان 
هواشناسی را فراهم می آورد و می توان با اقدام به موقع و صدور توصیه های 
لازم، دریانوردان در مســیر حرکــت را از طوفان و یا تغییر وضعیت جوی 

دریایی مطلع کرد.

معاون امور دریایی سازمان بنادر اعلام کرد:

تشریح اقدامات سازمان بنادر و هواشناسی کشور برای ارتقا خدمات هواشناسی دریایی
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مدیر عامــل بانک صنعت و معدن گفت: 
این بانک طی هفت ســال گذشته 160 هزار 
میلیارد ریال به تکمیــل و رفع موانع تولید 
طرحهای تولیدی اســتان خراســان رضوی 

اختصاص داده است.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک 
صنعت و معدن، دکتر حســین مهری که به 
استان خراسان رضوی ســفر کرده بود، روز 
شــنبه هشــتم خردادماه در جلسه بررسی 
مسائل و مشکلات واحدهای تولیدی گناباد و 
بجستان که با حضور تنی چند از اعضای هیأت 
مدیره و مدیر اســتانی این بانک و فرماندار و 
مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این 
شهرســتان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح 
هایی که با تســهیلات این بانک در دســت 
احداث است، 14 طرح به بهره برداری رسیده و 
8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا ۹۵ درصدی 

در حال اجراست.
وی افــزود: مهمترین اولویــت این بانک 
توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهای 
منطقه ای در کشور است. دکتر مهری خطاب 
به صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: 
بدون شک در جبهه جنگ اقتصادی نابرابر که 
به دلیل فشــارهای اقتصادی ناشی از تحریم 
های ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و 
معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید 

و از یکایک شما عزیزان قدردانی می کنیم.
وی حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را 
موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست 
و یادآور شــد: شرکت در انتخابات 1400 بار 
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز 
از هم جدا نبوده و نیســتند و حمایت مردم 
همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه 
را برای آبادانی و توســعه اقتصادی و صنعتی 

کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد.
وی خاطرنشــان کرد: در جلسات امروز با 
نمایندگان و مســؤلان شهرستان گناباد، 31 
طرح که دارای مشکل و نیازمند حمایت مالی 
هســتند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهای 
تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز 
در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها 

در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن 
کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار 
این شهرستان ها تشکیل شده و نمایندگانی از 
بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده 
و طرح هایی که متقاضی آنها دارای اهلیت و 
صلاحیت بــوده و از توجیه فنی، اقتصادی و 
مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه 

جانبه بانک قرار گیرند.
در ادامه دکتر مهری ظرفیتهای شرکتهای 
دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و 
کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و حمایت 
این بانک از طرحهای فناورانه خبر داد. دکتر 
علی خورســندیان عضو هیأت مدیره بانک 
صنعت و معدن که در جلسه حضور داشت، 
مطالبی را در رابطه با بانکداری دیجیتال بیان 
نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک 
را معرفی کرد و اعلام داشت: از صنعتگران و 
معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا 
از این خدمات نوین برای ســهولت در انجام 
تراکنش ها و فعالیت های مالی و بانکی خود 

استفاده کنند.
وی اظهار داشت: امروزه اجرای بانکداری 
دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که 

خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند 

پاسخگوی نیاز مشتریان باشد.
بیژن اســدی معاون نظــارت، حقوقی و 
وصول مطالبات این بانک نیز که در جلســه 
فوق حضور داشــت، درخصوص تقاضاهای 
مطرح شده عنوان داشت: درخصوص صنایع 
تبدیلی کشاورزی و درخواستهای واحدهای 
صنعتی امکان بررســی در بانک میســر می 
باشد تا با حضور متقاضیان و تشکیل جلسه 
های کارشناســی، ضوابط کلی بانک تشریح 
و پــس از بازدید از محل طــرح ها، پرونده 
های مشــتریان مورد پذیرش قرار گیرد.وی 
افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین 
تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر 
و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ صنعت 
و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می 
باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهای 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی این شهرستان 
گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب 
مثلث توسعه اقتصادی طی سه سال گذشته 
مورد توجه قرار گرفته به جز یک مورد بقیه 
با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدی 

در حال اجرا هســتند و در آینده نزدیک به 
بهره برداری می رســند.حامد قربانی افزود: 
پنج واحد تولیدی تعطیل شــده در گناباد با 
حمایتهای دولت طی یک سال گذشته دوباره 
به چرخه تولید بازگشتند. نماینده مردم گناباد 
و بجستان در مجلس شورای اسلامی هم گفت: 
بــا موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با 
توجه به ظرفیتهای اقتصادی موجود، اکتشاف 
پهنه فولادی این شهرستانها توسط شرکت 
فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود.

محمد صفایــی افــزود: همچنین طرح 
فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار ۵ 
هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست 
و برای تکمیل طرح نیمه تمام ســیمان این 
شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار 
جذب می شود.در ادامه این سفر مدیرعامل 
و هیأت همراه وی از شــرکت فرآورده های 
دیرگداز ایران و همچنین طرح توســعه این 
شــرکت که در بانک صنعــت و معدن برای 
تســهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد 
پذیــرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می 
باشــد، بازدید کردند.دکتر مهری همچنین 
ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از 

طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت 
حیدریه بازدید به عمل آورد. نیروگاه سیکل 
ترکیبی برق راشــد تربت حیدریه با ظرفیت 
تولید ۵46 مگاوات برق با تســهیلات 201 
میلیون یورویی بانک صنعت و معدن از طریق 
شرکت مپنا )پیمانکار پروژه( در دست اجرا می 
باشد که دارای پیشرفت فیزیکی 24 درصد می 
باشد و پیش بینی می شود در اردیبهشت ماه 
ســال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداری 

رسیده و وارد مدار تولید شود.
مدیرعامــل این بانــک و هیأت همراه در 
مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز 
از طرح مجتمع فــولاد تربت حیدریه که با 
تســهیلات ارزی به مبلغ ۵۵ میلیون یورو و 
تسهیلات ریالی به میزان ۵00 میلیارد ریال 
از سوی بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 
1.4۵ میلیون تن ذوب )فولاد ســازی( و 1.8 
میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می 
باشد. بازدید نمودند.گفتنی است، شهرستان 
گنابــاد با جمعیت بالغ بر ۹3 هزار نفر دارای 
یک شهرک صنعتی و دو ناحیه صنعتی می 
باشد. بزرگترین واحد فعال در شهرک صنعتی 
شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس 
از آن شرکت فرآورده های دیرگداز ایران می 
باشد. به لحاظ صنعتی شهرستان دارای 1۷۵ 
واحد صنعتی می باشــد. به لحاظ معدن 20 
درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع 
گردیده و عمده معادن شهرستان کانه های 
غیرفلــزی نظیر ســیلیس و کائولن و ... می 
باشد و در بخش کشاورزی و صنایع تبدیلی 
نیز شهرستان گناباد رتبه دوم استان را دارا می 
باشد.شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 
32 هزار نفر دارای یک شــهرک صنعتی می 
باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42 
درصد )16 معدن( فعــال و ۵8 درصد )1۷ 
معدن( غیرفعال می باشــد. تعداد 30 پروانه 
بهره برداری صنعتی نیز در این شهرســتان 
صادر گردیده که 2۵ واحد صنعتی فعال و ۵ 
واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر 
اشتغال واحدهای صنعتی این شهرستان بالغ 

بر 324 نفر می باشد.

رئیس جمهور سیزدهم و تاسیس وزارت صادرات 
تقویت همه نهادهایی که در درون دولت یا بیرون دولت با صادرات سروکاردارند 
باید در دستور کار رئیس جمهور آینده قرار گیرد؛ یکی از اینها وزارت صادرات است.

براساس اصل 114 قانون اساسی نظام جمهوری اسلامی ایران، رییس جمهور با 
رای مستقیم مردم برای یک دوره 4 ساله انتخاب می شود . اصول دیگر قانون اساسی 
وظایف و اختیارات رییس جمهور را تعیین کرده است. البته در اصول کلی مربوط به 
وظایف دولت نیز وظایف و اختیارات قابل اعتنایی به منصب ریاست جمهوری داده 
شده است. بدون تردید کلیدی ترین اختیار رییس جمهور در قانون اساسی اصل 126 
اســت که براساس آن رییس جمهور اختیار برنامه و بودجه و امور اداری را برعهده 
دارد . این اصل با توجه به گستردگی و شمول مقوله برنامه ریزی و بودجه بندی در 

حقیقت شکل و ماهیت اقتصاد ایران را می سازد.
رئیس جمهور از مسیر وزیران و معاونان و نیز ریاست کل بانک مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجه در واقع فرمانده اقتصاد به حساب می آید. به دلایل یاد شده و اینکه 
کسب وکار ایرانیان تا اندازه قابل اعتنایی به گرایش فکری و ایده ها و افکار و عقاید 
رییس دولت گره خورده اســت، این مهم است که چه کسی رییس جمهور باشد. 
ســازمان مبارزه سیاســی در ایران اما گونه ای است که در غیاب احزاب نیرومند و 
شــناخته شده و دارای سازمان رای و کادرهای تربیت شده برای ریاست بر دولت، 
کاندیداهای ریاست جمهوری از راه هایی غیر از مسیرهای حزبی کاندیدا می شوند. 
در چنین وضعیتی است که کاندیداهای خواستار منصب ریاست جمهوری در ایران 
تــا آخرین روزها تردید دارند که بیایند یا نیایند . آنها تازه روزی که برای ثبت نام 

می روند به طور طبیعی نکاتی را به عنوان برنامه طرح می کنند.
این اتفاق در روزهای تازه ســپری شــده رخ داده است و ایرانیان می خوانند و 
می شنوند که کاندیداها چه مواردی را در ذهن دارند. دقت در دیدگاه ها و بیانیه های 
این کاندیداها نشــان می دهد آنها در یک چیز اشتراک نظر قوی دارند . این نقطه 
مشترک نیرومند نزد کاندیداها این است که وضعیت کلان اقتصاد ایران و همچنین 
حال و روز شهروندان از نظر قدرت خرید و اشتغال مفید فاقد مطلوبیت است. آنهایی 
که با اقتصاد سیاسی ایران آشنایی دارند نیک می دانند اعتراف دسته جمعی گروهی از 
عالی ترین مقام های اجرایی، قضایی و قانونگذاری به ضعف های بنیادین اقتصاد یک 
گام بزرگ به حســاب می آید، چون در روزهایی غیر از این روزها به لحاظ سیاسی 
و به ویژه سیاســت خارجی همه مقام ها و بازیگردانان سیاست با هم به این مساله 

مهم اعتراف نمی کنند. 
اما همه کسانی که برنامه های اعلامی کاندیداها را می خوانند این را نیز فهمیده اند 
که در ارایه راه حل برای بیرون رفتن اقتصاد کشــور از بحران؛ تفاوت ها بنیادین و 
معنادار است. به نظر می رسد یک نظرسنجی از فعالان خصوصی و نیز بررسی های 
کار شناسی از روند تحولات نشان می دهد اقتصاد ایران برای بیرون رفتن ار تنگنای 
امروز و فردای خود جز توســعه صادرات راهی ندارد. رشد صادرات به طور واقعی از 
یک طرف تحریم هایی که اقتصاد ایران را به گرداب فرو برده اند را بی اثر می کند و از 
سوی دیگر منجر به توسعه درآمد ارزی و نیز اشتغال مفید خواهد شد. علاقه مندان 
به اقتصاد سیاســی نیک می دانند فقط از این راه است که می توان به آینده کشور 
امید بســت. کاندیداهایی که شانس پیروزی دارند باید از همین امروز توجه اکید 
خود را به سوی این واقعیت متمرکز کرده و موانع توسعه صادرات را رصد کرده و با 
برنامه ریزی دقیق این موانع را از سر راه بردارند و آینده اقتصاد را با توسعه صادرات 
تضمین کنند.تقویت همه نهادهایی که در درون دولت یا بیرون دولت با صادرات 
سروکاردارند باید در دستور کار قرار گیرد. سازمان توسعه تجارت، بانک توسعه صادرات 
و صندوق ضمانت صادرات و تشکل های بزرگ صادراتی در بخش غیردولتی از جمله 
نهادهایی اند که اختیار و وظیفه دارند آرمان توسعه صادرات را پیش ببرند .با توجه 
به اهمیت مساله در پایداری اقتصاد ایران و گریز از وابستگی به درآمد نفت و نیز 
بی اثر شــدن تحریم ها می توان به رییس دولت بعدی پیشنهاد کرد با لحاظ کردن 
همه مسائل اداری و برطرف کردن سدها و موانع، وزارت صادرات در دولت بعدی را 
تاسیس کند. به امید روزهایی که دولت ها بدون مجادله های بازدارنده تنها به آبادانی 

و پیشرفت ایران بیندیشند و از نیروی فوق العاده مقوله صادرات استفاده کنند .

اختصاص ۱۶۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح های خراسان رضوی

 خبر
 موافقت دولت با پایان مسئولیت آقای همتی در سمت ریاست 

کل بانک مرکزی
هیات وزیران با توجه به ورود آقای دکتر همتی به عرصه تبلیغات انتخابات 
ریاست جمهوری، با خاتمه مسئولیت ایشان در سمت ریاست کل بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران موافقت کرد.به گزارش آوای اقتصاد به نقل از دفتر 
هیات دولت، هیات وزیران با توجه به ورود آقای دکتر همتی به عرصه تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری که مانع از حضور کافی وی در بانک مرکزی و ایفای 
وظایف و مسئولیت های خطیر رئیس کل در حوزه های حساس پول و ارز می 
شود، با خاتمه مسئولیت ایشان در سمت ریاست کل بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران موافقت کرد.آقای دکتر کمیجانی، قائم مقام بانک مرکزی، از 
ایــن پس و مطابق قانون، تمامی وظایف و اختیارات رئیس کل بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران را برعهده خواهد داشــت.هیات وزیران همچنین از 
خدمــات و زحمات آقای دکتر همتی در طول دوران تصدی ریاســت وی بر 

بانک مرکزی تقدیر و تشکر کرد.

 ممنوعیت همه تراکنش های بی هویت در شبکه بانکی
بانــک مرکزی تمامی تکالیف قانونی خود را در حوزه افزایش شــفافیت و 
نظــارت بر تراکنش های بانکی انجام داده و توســط نهادها و بخش های دیگر 
حاکمیــت در حال بهره بــرداری از نتایج اقدامات بانــک مرکزی و اطلاعات 

سامانه های این بانک هستند.
بانک مرکزی اعلام کرد: از آنجا که گزارش های تهیه شده در کمیسیون های 
مجلس معمولا برای قرائت در صحن علنی در نوبت انتظار قرار می گیرند، در 
مواردی اتفاق می افتد که محتوای این گزارش ها با میزان پیشرفت پروژه ها و 

اقدامات انجام شده در زمان حاضر همخوانی ندارد.
به عنوان نمونه بســیاری از موارد اشــاره در گزارش کمیسیون اقتصادی 
مجلس شــورای اســلامی در مورد اقدامات بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران در حوزه نظارتی بر اساس اطلاعاتی است که در پاییز سال 13۹۹ جمع 
آوری شده است و با توجه به تعدد و تنوع اقدامات انجام شده از آن تاریخ به 

بعد، نیاز به بروز رسانی دارد.
بنا بر اعلام معاونــت فناوری های نوین بانک مرکزی، این بانک با عاملیت 
شرکت شــاپرک در راســتای اجرای ماده 11 قانون پایانه های فروشگاهی و 
ســامانه مؤدیان تا کنون 2.۵ میلیون ابزار پرداخــت الکترونیکی را که فاقد 
اطلاعات هویتی کامل یا نقص در مدارک شناسایی بوده اند، از شبکه پرداخت 

الکترونیکی کشور قطع کرده است.
علاوه بر این اطلاعات مرتبط با حدود 8.4 میلیون ابزار پرداخت الکترونیکی 
در بهمن ماه ســال گذشته در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گرفته تا این 
سازمان ضمن بررسی این اطلاعات نسبت به تشکیل خودکار پرونده مالیاتی 

برای این پذیرندگان اقدام کند.
این در حالی اســت که از بیستم دی ماه ســال گذشته، تعریف هر پایانه 
پذیرندگی برای متقاضیان ابزارهای پرداخت الکترونیکی اعم از درگاه پرداخت 
اینترنتی و دستگاه کارتخوان فروشگاهی مشروط به ارائه کد رهگیری مالیاتی 
از ســوی متقاضی ابزار پرداخت شده است و تمامی پایانه های تعریف شده از 
آن تاریخ به بعد دارای کد رهگیری مالیاتی هستند. این فرآیند در حال حاضر 

به صورت خودکار انجام می شود.

 
 

مدیرعامل بانک پاسارگاد خبر داد
سرمایه گذاری ۲ میلیارد یورویی بخش خصوصی در توسعه شهر فرودگاهی امام خمینی )ره(

طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب آذربایجان غربی افتتاح شد

مدیرعامل بانک پاسارگاد از ســرمایه گذاری 2 میلیارد یورویی بخش 
خصوصی در توسعه شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( خبر داد.

به گزارش روابط  وزارت راه و شهرســازی، مجید قاســمی، مدیرعامل 
بانک پاســارگاد در حاشیه مراســم امضای تفاهم نامه پروژه تأمین مالی، 
طراحی، ســاخت، راه اندازی، بهره برداری و انتقال فاز اول پایانه مسافری 
شماره 2 فرودگاه امام خمینی )ره( و در جمع خبرنگاران با اشاره به میزان 
سرمایه گذاری این بانک برای احداث فاز اول ترمینال جدید فرودگاه گفت: 
در این مرحله دو میلیارد یورو برای ســرمایه گذاری در این پروژه در نظر 
گرفته شده است.وی ادامه داد: این میزان سرمایه تنها برای احداث فاز اول 

ترمینال است، اما  امیدواریم با تکمیل این طرح بتوانیم از عواید آن برای 
احداث فاز دوم توسعه ای شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( استفاده کنیم.

قاسمی با اشاره به اینکه این سرمایه گذاری با پایان دولت خاتمه نمی یابد، 
گفت: فرض ما براین است که آنچه که بین سرمایه گذاران و دولت تفاهم 
می شــود، لازم الاجراست و ادامه پیدا خواهد کرد، بنابراین قرار نیست این 
ســرمایه گذاری را متوقف کنیم.وی افزود: البته همه دولت ها از کار خوب 
حمایت می کنند. با توجه به این که خدمات ترانزیت هوایی در این سال ها 
مورد غفلت قرار گرفته اســت، این پروژه می تواند کمک شایانی به بخش 

هوانوردی کند، بنابراین باید مورد توجه دولت باشد.

با حضور رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت طرح توسعه شرکت 
فرش ستاره افشار میاندوآب با تسهیلات 18۵ میلیارد ریالی بانک صنعت و 
معدن در استان آذربایجان غربی افتتاح شد.به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی 
بانــک صنعت و معدن، وزیر صنعت، معدن و تجارت در بازدید از شــرکت 
تولیدی فرش صنعتی افشــار زرینه و ستاره افشار میاندوآب  اظهار داشت: 
ظرفیت تولید فرش صنعتی در کشور طی 10 سال گذشته 2.۵ برابر شده 
و از ۵2 میلیون مترمربع به 142 میلیون مترمربع رسیده است.رزم حسینی 
با بیان اینکه فرش ماشــینی یک کالای کاملا صادرات محور و بومی است، 
بیان داشــت: حدود هزار واحد صنعتی در این زمینه در کشــور وجود دارد 
که در ســه شیفت کاری هم اکنون فعالیت کرده و زمینه اشتغال خوبی را 

در کشور فراهم کرده اند.

وی بــا بیان اینکه همه این واحدها تولیدات خود را صادر هم می کنند، 
افزود: صادرات فرش در ســال گذشته نسبت به سال ماقبل آن 26 درصد 
افزایش داشــته اســت. وی با اشــاره به اینکــه آذربایجان غربی در حوزه 
صنایع و معادن پیشــرفت قابل توجهی دارد، اظهار داشــت: میاندوآب در 
عرصــه تولید صنعت فرش فعــال و حرف های زیادی بــرای گفتن دارد.

وی با اشــاره به دغدغه های کارآفرینــان و فعالان فرش صنعتی در رابطه 
با رفع تعهدات ارزی نیز گفت: پس از آبان ماه ســال گذشــته در راستای 
مصوبات وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ستاد اقتصادی، تمامی 
صادر کنندگان که تعهد ارزی و یا پرونده قضایی تا ســال 13۹۷ داشتند، 
 ملزم شــدند از محل واردات و صادرات خــود، واردات انجام دهند و یا آن

 را به دیگران واگذار کنند.

۵ هزار تن محصولات کشاورزی از مرز مهران به عراق صادر شد
 مدیرکل گمرک اســتان ایلام گفت: 
امســال و در بــازه زمانــی فروردین و 
اردیبهشت ماه بیش از 6۵ هزار تن انواع 
محصولات کشــاورزی )صیفی جات( به 
ارزش 16 میلیــون و ۵00 هزار دلار از 
مــرز بین المللی مهــران به عراق صادر 
شده اســت.روح الله غلامی گفت: روزانه 
کامیون های حامــل کالای صادراتی و 
بازرگانــی از مرز بین المللی مهران پس 
از تشریفات گمرکی به کشور عراق صادر 
می شوند که تمامی این کامیون ها قبل 
از خروج از مرز بازرسی شده در صورت 
برخورد با موارد مشــکوک این موضوع 
در دســت بررســی قرار خواهد گرفت.

وی از صــادرات 124 میلیون دلار کالا 
در بازه زمانی فروردین و اردیبهشت ماه 
طی سال جاری از طریق مرز بین المللی 
مهران به کشــور عراق خبر داد و یادآور 
شد: این میزان کالا با بیش از 280 هزار 
تن از طریق مــرز بین المللی مهران به 
عراق صادر شده است. مدیرکل گمرک 
اســتان ایلام یادآور شد: مهمترین اقلام 
صادراتــی شــامل مصالح ســاختمانی، 
میــوه و تره بار، محصولات پلاســتیکی، 
محصولات صنعتی، شیشه و جام، لوازم 

خانگی و محصولات فلزی بوده است.
غلامی تاکید کرد: باتوجه به شــیوع 
رعایت  بــا  بیمــاری کرونــا هم اکنون 
تجاری  فعالیتهای  بهداشتی  پروتکلهای 

ادامه دارد و در هر روز کاری تعداد 380 
تا 4۵0 دســتگاه کامیون وارد محوطه 
تجاری گمرک مهران می شــوند.وی با 
بیــان اینکه هم اکنون تردد کامیون های 
حامل کالاهــای صادراتی به مرز مهران 

به صورت عادی در جریان است، تاکید 
کــرد: کالاها ابتــدا در محوطه گمرک 
ترخیص و ســپس توســط کامیون های 
عراقی بارگیری می شوند و صادرات بدون 
وقفه و مشکل خاصی در حال انجام است.

مدیرکل گمرک اســتان ایلام اضافه 
کرد: تشدید اقدام های بهداشتی در مرز 
و غربالگری و پایش بهداشتی رانندگان و 
همچنین ضدعفونی کامیون های حامل 
کالاهای صادراتی در راســتای مقابله با 

بیماری ویروسی کرونا در مرز بین المللی 
مهران انجام می شود.

غلامی با اشاره به صادرات محصولات 
کشــاورزی از مرز بیــن المللی مهران 
طی سال گذشــته یادآور شد: سال ۹۹ 
بیــش از 12۵ هزار تن انواع محصولات 
کشــاورزی)صیفی جات( به ارزش ۵۵ 
میلیــون و 68۷ هــزار دلار از مرز بین 

المللی مهران به عراق صادر شد.
وی گریــزی هــم بــه محموله های 
ترانزیتی زد و گفت: در این مدت هزار و 
۷26 محموله ترانزیتی از مرز بین المللی 
مهران به کشــور عراق وارد شده است.

مدیرکل گمرک استان ایلام اضافه کرد: 
در این مدت)سال گذشته( یک میلیون 
و 60 هزار تن به ارزش ۵۵3 میلیون دلار 
صادرات به کشــور عراق از جمله آهن 
آلات، کاشی و سرامیک، پلاستیک، تره 
بار، سنگ آهن و محصولات پتروشیمی 

صورت گرفته است. 
شــهر مرزی مهران در اســتان ایلام 
با حدود 230 کیلومتــر فاصله با بغداد 
به  مرزی کشورمان  نزدیک ترین شــهر 
پایتخت عراق و عتبات عالیات این کشور 
اســت که امروز به کانــون فعالیت های 
صادراتی و تردد زوار با کشــور همسایه 
تبدیل شــده است. شهرســتان مرزی 
مهــران در 8۵ کیلومتری جنوب غربی 

ایلام قرار دارد.
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شماره : 1107

کاهش هزار برابری غلظت گوگرد در گازوئیل تولیدی
  طرح بهبود فرآیند و کیفیت گازوئیل پالایشگاه اصفهان وارد

 مرحله پیش  راه اندازی شد
طرح بهبود فرآینــد و کیفیت گازوئیل 
پالایشــگاه اصفهان با سرمایه گذاری ۵40 
میلیــون یورو و 3۷ هــزار میلیارد ریال، با 
هــدف افزایش 10 برابــری ظرفیت تولید 
گازوییــل یورو ۵ و کاهش یک هزار برابری 
غلظت گوگــرد وارد مرحله پیش راه اندازی 

شد.
به گزارش ایرنا، با هدف بهبود فرآیندهای 
افزایش کیفیــت محصولات  عملیاتــی و 
تولیدی، پالایشــگاه اصفهان در قالب 41 
واحــد فرآیندی، پروژه هایــی را تعریف و 
اجرا کرده اســت که امروز پیش راه اندازی 

آن انجام شد.
ایــن پروژه ها که بــا بودجه ارزی ۵40 
میلیــون یورو و 3۷ هزار میلیارد ریال اجرا 
شده، غلظت گوگرد در گازوئیل تولیدی را 
از 10 هزار پی پی ام به 10 پی پی ام کاهش 
خواهد داد و این اقدام سبب می شود روزانه 
300 تن گوگرد آلاینده از 100 هزار بشکه 
گازوئیل تولیدی این پالایشگاه حذف شود؛ 
همچنیــن تولید روزانه گازوئیل یورو ۵ در 
این پالایشــگاه از 2 تا سه میلیون لیتر به 

18 تا 20 میلیون لیتر می رسد.
افــزون بر آن 10 واحد فرآیندی نیز در 
پالایشگاه اصفهان تعریف شده است که با 
موافقت محیط زیست، نفت کوره تولیدی 

را به محصولات ســبک تر تبدیل می کند و 
با بهره برداری از این طرح، مقدار تولید نفت 
کوره در پالایشگاه اصفهان که سهمی 18 

درصدی دارد به صفر می رسد.
طرح گوگردزدایــی از ته مانده برج های 
تقطیــر در این پالایشــگاه تعریف شــده 

که بــا اجرای آن 81 هزار بشــکه در روز 
از ته مانده هــای برج تقطیــر به واحدهای 
فرآیندی برای تصفیــه دوباره و تبدیل به 
محصولات سبک تر آماده می شود و تا پایان 

سال 1403 به بهره برداری می رسد.
افزون بر این طرح ها، راه اندازی واحدهای 

تقطیر و گاز مایع شــماره ســه پالایشگاه 
اصفهان در سال ۹8 به بهره برداری رسید که 
علاوه بر تثبیت خوراک پالایشگاه به 36۵ 
هزار بشکه در روز، امکان تولید روزانه ۹ هزار 
و 200 بشکه گاز مایع ایجاد شده که هدف 
از اجرای آن، کاهش تنگناهای عملیاتی و 

کاهش بار ترافیکــی خوراک نفت خام در 
واحدهای تقطیر خواهد بود.

پیش از این واحدهای بنزین سازی این 
پالایشــگاه به بهره برداری رســیده است. 
اجرای طرح های بهبود فرآیند و بهینه سازی 
پالایشــگاه اصفهان افزایش درآمدی 324 
میلیون یورویی را به دنبال خواهد داشــت 
و نقش مهمی در حفظ محیط زیســت ایفا 

می کند.
تولید فرآورده های ســبک مانند بنزین 
و گاز مایع )ال پی جــی( با تثبیت خوراک 
این پالایشــگاه، افزایش خواهد داشــت و 
محصولات سنگین تر مانند نفت کوره کاهش 
می یابد؛ سهم ساخت داخل در اجرای بهبود 
کیفیــت گازوئیل پالایشــگاه اصفهان 80 
درصد است؛ این پروژه در سال ۹3 آغاز شده 
و تا 1404 به بهره برداری کامل می رســد.

طرح زیســت محیطی پالایشــگاه اصفهان 
با هدف تثبیت تولید این پالایشــگاه اجرا 
می شود زیرا در زمان جنگ تحمیلی افزایش 
ظرفیت غیرعادی در این پالایشگاه رخ داد 
و اکنون تلاش می شود این ظرفیت با تولید 

محصولات سبک تر تثبیت شود.
همــه پروژه های جدیــد با هدف حفظ 
محیط زیست اجرا می شود و برای سه هزار 

نفر اشتغال ایجاد می کند.

 در دیدار وزیر نفت با هیئت عراقی
چگونگی پرداخت بدهی گازی عراق به ایران بررسی شد

چگونگــی پرداخــت بدهی بغداد به تهران در دیــدار وزیر نفت با هیئت 
عراقی بررسی شد؛ قرار شــد مذاکرات تخصصی برای حصول توافقی نهایی 

در هفته جاری برگزار شود.
به گزارش خبرنگار شانا، بیژن زنگنه روز )شنبه، هشتم خردادماه( در دیدار 
با هیئت عراقی به ریاســت علی عبدالامیر علاوی، وزیر دارایی این کشور با 
بیان اینکه ایران آماده افزایش صادرات گاز به عراق اســت، افزود: امیدواریم 

عراق هر چه سریعتر بدهی خود به ایران را بپردازد.
در این دیدار که رضا اردکانیان، وزیر نیرو هم حضور داشت پرداخت بدهی 

برقی عراق به ایران بررسی شد.  
علی عبدالامیر علاوی، وزیر دارایی عراق را  در این دیدار ماجد حنتوش، 
وزیر برق عراق و ســالم چلبی، مدیرعامل بانک تجارت عراق )TBI( همراهی 

می کردند.
ایران و عراق قرار است هفته جاری و در قالب نشست های مشترک  راه حلی 

نهایی برای پرداخت بدهی عراق به ایران پیدا کنند.
ایــن دومین دیدار بیژن زنگنه، وزیر نفت با هیئت عراقی در کمتر از یک 

ماه گذشته است.
زنگنه در دیدار اردیبهشت ماه گفته بود: دو قرارداد مهم در زمینه صادرات 
گاز ایران به عراق در سال های گذشته با وزارت برق این کشور امضا و تاکنون 

2۷ میلیارد مترمکعب گاز ایران به عراق صادر شده است.

 تأکید بر توسعه روابط تجاری و گازی ایران و جمهوری آذربایجان
وزیر نفت در دیدار معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان با وی، بر توسعه 

روابط تجاری و گازی دو کشور تاکید کرد.
»بیژن زنگنه« امروز در دیدار با »شاهین مصطفی یف« معاون نخست وزیر 
آذربایجان که همراه با رییس شرکت ملی نفت آذربایجان )سوکار( و هیاتی 
تجاری به ایران ســفر کرده است، با تبریک روز ملی آذربایجان افزود: روابط 
ایران و آذربایجان در همه زمینه ها در این ســال ها به خوبی رشــد کرده که 
نقطه اوج آن در بخش نفت، گاز و انرژی در توســعه میدان های مشترک در 

دریای خزر بوده است.
وی ادامــه داد: گرچه به دلیل فشــارهای خارجی ناشــی از تحریم هنوز 
نتوانســتیم آن را عملیاتی کنیم، اما با توجه به نظر روابط رهبران دو کشور 

این کار عملیاتی خواهد شد.
وزیر نفت همچنین بر توسعه روابط تجاری با جمهوری آذربایجان تأکید 
کرد.عاون نخست وزیر آذربایجان هم در این دیدار گفت: من با شما هم نظرم 
که روابط ما در ســال های اخیر توســعه یافته که این توســعه به دلیل اراده 

سیاسی روسای جمهوری دو کشور بوده است.
شاهین مصطفی یف افزود: برای ما بسیار اهمیت دارد که پس از فروپاشی 
شوروی، روابط جمهوری آذربایجان و ایران توسعه یافته و ایران جزو شرکای 

عمده ما در مسائل متفاوت است.
معاون نخســت وزیر آذربایجان تصریح کرد: روابط دو کشور در زمینه های 
متفاوت و متنوع پیشــرفت های قابل توجه و تنگاتنگی داشــته است که با 

گفت وگوهای سازنده می تواند خود را نمایان کند.
مصطفی یــف اظهــار داشــت: یکــی از ایــن زمینه های همــکاری در 
بخــش نفــت و گاز اســت کــه موفقیت هایی هــم در آن حاصل شــده 
اســت، در زمینه همکاری های مشــترک گازی هم ســابقه زیــادی داریم 
و از ســال 2004 گاز مــورد نیــاز جمهوری خودمختار نخجوان از ســوی 
 ایــران تأمیــن می شــود که از ایــن بابــت قدردانی می کنیــم. جمهوری

 آذربایجان با یک میلیون و سه هزار و 8۷ تن به ارزش ۵10 میلیون و ۹8۷ 
هزار و 242 دلار، نخســتین مقصد کالاهای ایرانی در حاشیه دریای خزر در 

سال ۹۹ بود.
 

 آب در تهران نوبت بندی نمی شود
 مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: با بهره برداری از 
تصفیه خانه ششم آب تهران و وارد شدن ۵00 لیتر آب در ثانیه باعث شد تا 

با دغدغه نوبت بندی آب مواجه نشویم.
 محمدرضا بختیاری گفت:  طی چند روز آینده با تکمیل فرایند تصفیه، 

ظرفیت به هزار لیتر در ثانیه می رسد.
وی افزود: به دنبال تامین منابع پایدار آب برای اســتان تهران هستیم تا 
شــاهد قطعی آب و یا نوبت بندی آن نباشیم ضمن اینکه در این مسیر نیاز 

به همکاری مشترکان در مدیریت مصرف آب داریم.
این مقام مسئول با بیان اینکه فروردین امسال بی سابقه ترین شرایط بارش 
در اســتان تهران بود، گفت: 2.3 میلی متر بارندگی در فروردین ماه به ثبت 
رسید که این رقم در مدت مشابه سال قبل 132 میلی متر ثبت شده است و 

نشانگر کاهش بسیار زیاد بارش در تهران طی این ماه است.
هــش کا نگــر  بیا ســمی  ر ی  هــا ر ما آ  : د ا د مــه  ا د ا ی   و

 3۷ درصدی بارش های استان نسبت به سال آبی گذشته است و از ابتدای سال 
جاری آبی)مهرماه سال گذشته( تا پنجم خردادماه 28۹ میلی متر در استان 
تهران بارش ثبت شده که این مقدار، سال گذشته 4۵۷ میلی متر بوده است. 
بختیــاری بــا تاکیــد بر مدیریــت مصــرف در مصارف خانگــی گفت: 
گزارش هــای هواشناســی حاکی از آن اســت کــه دمای هــوا در خرداد 
امســال تــا پایان تابســتان در بخــش بزرگی از کشــور به طــور میانگین 
 یــک درجــه گرم تــر از میانگیــن ۵0 ســاله اســت کــه ایــن مســئله 
متولیان امر آب رســانی را با چالشــی بزرگ میزان تبخیر بیش تر منابع آبی 

روبرو خواهد کرد.
وی گفت: افزایش دمای هوا از یک ســو و کاهش بی سابقه بارندگی های 
کشــور در نیم قرن اخیر از سوی دیگر شرایطی را فراهم کرده که باید برای 
مصرف هر لیتر آب هم برنامه ریزی وجود داشــته باشد، اما گزارش ها حاکی 
از بی توجهی به مدیریت مصرف آب در بخش های مختلف است. در روزهای 
گذشــته دوباره شاهد معدوم شــدن حجم زیادی از محصولات آب بر مانند 

هندوانه در برخی استان ها بودیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران، از کاهش منابع سدهای 
تهران خبر داد و گفت: در این میان وضعیت ذخیره ســدها نیز حال و روز 
خوشــی ندارد؛ سد لتیان 44 درصد، سد امیر کبیر )کرج( ۷۷ درصد و سد 

طالقان 88 درصد در مقایسه با سال قبل کاهش ذخیره دارند.
تهــران  شــهر  در  بــرق  مکــرر  قطــع  کرد:همچنیــن  اضافــه  وی 
افزایــش محســوس مصــرف آب را بــه دنبــال داشــت. خاموشــی های 
از قطــع آب را دو چنــدان کــرده و موجــب  اخیــر نگرانــی مــردم 

 ذخیره سازی خانگی آب شده که همین مسئله منجر به شکسته شدن رکورد 
مصرف آب شده است.

بختیاری تاکید کرد: تمام تلاش این شرکت بر این است که هیچ نقطه ای 
از استان تهران با قطع آب مواجه نشود.

 
گام مهم پالایشگاه اصفهان برای تبدیل به هلدینگ موفق پتروپالایشی 

فرصت کوتاه و مسیر بلند و ناهموار است

معاون اقتصادی و بازرگانی و عضو هیئت مدیره پالایشگاه نفت اصفهان 
گفت: همســو با چشم انداز این شرکت مبنی بر تبدیل به هلدینگ موفق 
پتروپالایشــی و ایجاد ارزش افزوده مشترک به واسطه سرمایه گذاری در 
صنایع پایین دســتی و اســتفاده از ظرفیت های بالقوه مشــتریان عمده، 
همچنین افزایش ســودهای غیرعملیاتی، بلوک 16.6۷ درصدی ســهام 

عرضه شده شرکت نفت سپاهان در بورس خریداری شد.
به گزارش روابط عمومی  شرکت پالایش نفت اصفهان، مهدی صرامی 
در تشریح روند خرید سهام شسپا افزود: شرکت پالایش نفت اصفهان بیش 
از یک میلیارد و ۵83 میلیون و 333 هزار ســهام »شسپا« عرضه شده در 
بورس را با قیمت پایه هر سهم 2148 تومان و قیمت پایه کل 3.4 هزار 

میلیارد تومان خریداری کرد.
وی تصریــح کرد: بــرای قطعیت خرید، »شــپنا« 40 درصد مبلغ را 
به صورت نقد خواهد پرداخت و بقیه )60 درصد( در چارچوب شــرایط و 
ضوابط مندرج در آگهی مزایده به صورت اقساط مساوی تسویه می شود.

معاون اقتصادی و بازرگانی و عضو هیئت  مدیره شــرکت پالایش نفت 
اصفهان با بیان اینکه پالایشگاه اصفهان حدوداً 100 درصد خوراک شرکت 

نفت ســپاهان را تأمین می کند، اظهار داشــت: با تبدیل  شرکت پالایش 
نفــت اصفهان به پتروپالایش و ســرمایه گذاری در صنایع پایین دســتی 
که به پالایشــگاه وابسته هســتند و خوراک خود را از این مجتمع عظیم 
صنعتی دریافت می کنند، نیاز ســایر صنایع نیز تأمین می شــود و افزون 
بر آن، از فرصت های خلق ارزش در شــرکت های زیرمجموعه، اســتفاده 

مطلوب خواهد شد.
صرامــی با اشــاره بــه مالکیــت این شــرکت بر 42 درصد ســهام 
پتروشــیمی اصفهــان، که تمام خــوراک خود را از پالایشــگاه دریافت 
می کند، تأکید کرد: پالایشــگاه اصفهان گام های اساســی را برای تبدیل  
 شــدن به پتروپالایش و هلدینگ بزرگ در این بخش برداشــته و آماده

 اســتفاده از تجــارب بیش از 40 ســال فعالیت ارزشــمند در مدیریت 
مجموعه های پتروپالایشی است.

گفتنی اســت 8۵ درصد تولیدات شــرکت پالایــش نفت اصفهان به 
6 فــرآورده اصلی بنزین، نفت ســفید، نفت کوره، نفــت گاز، گاز مایع و 
ســوخت های جت اختصاص دارد که این نوع فرآورده ها به منظور تسویه 
بهای نفت خام خریداری شــده به طور کامل به دولت تحویل می شــود. 
بیــش از 30 نوع فرآورده ویژه و غیر اصلی دیگر پالایشــگاه )1۵ درصد( 
نیز در اختیار شرکت است، ضمن اینکه پالایشگاه اصفهان خوراک صنایع 
پایین دســت کوچک و بزرگی مانند نفت سپاهان، نفت جی، پتروشیمی 
اراک، پتروشــیمی اصفهان و صنایع شیمیایی ایران و شرکت های مستقر 

در شهرک های صنعتی را نیز تأمین می کند.

از نخســتین گام در تأسیس صنایع شیمیایی در سال 133۷ تا افتتاح 
نخستین واحد پتروشیمی در سال 1342 و از تصویب قانون توسعه صنایع 
پتروشیمی ایران در 1344 تا جهش دوم این صنعت در سال 1400، آرمانی 
واحد در این صنعت دنبال می شــد که می توان آن را »ایجاد ارزش افزوده 

از صنعت نفت« نام گذاشت.
جاگیــری ایران در منطقه ای نفت خیز از یک ســو و موقعیت راهبردی 
آن در پل ارتباطی خاور و باختر زمین از ســوی دیگر، این فرصت را پدید 
آورد تــا نقش آفرینی در عرصه محرک صنعــت و اقتصاد دنیا به نام نفت، 

نصیب این کشور شود.
فارغ از مباحث پرتکرار سیاســی در مرور پیامدهای مثبت و منفی آن 
در این نقش آفرینی، »ژئوپلیتیک« که شــامل سه عنصر جغرافیا، سیاست 
و قدرت اســت همواره در دهه های گذشته روی میز سیاست گذاری ایران 

بوده است.
این راهبرد تا چندی پیش تنها بر نفت و فروش خام آن اســتوار بود و 
پررنگ تریــن نقش آفرینی در اقتصاد بومی را ایفا می کرد تا اینکه با رشــد 
احداث واحدهای پتروشیمی در دهه ۷0 و 80 و افزایش بسیار قابل توجه 
100 درصدی تولید سالانه در سال 1400، ایران در عمل با دو بازیگر )نفت 
و پتروشــیمی( وارد عرصه جهانی شــد. البته با این تفاوت که بازیگر دوم 

)پتروشــیمی( در سال های پایانی قرن، ارزآوری و قدرت مانور بیشتری را 
برای کشور ایجاد کرد، همچنین این امکان را برای صنعت نفت ایران ممکن 
ساخت که در صورت تشدید فشارهای سیاسی یا تحریم های جدید، امکان 

تبدیل نفت به محصولات دارای جاذبه جهانی دیگر ممکن و میسر شود.
پتروشــیمی به عنوان طولانی ترین فعالیت زنجیره ای محصولات مشتق 
نفتی، توان خلق افزایی بی نظیری را داراســت که تأسیس واحدهای انبوه 
تولیدی، اشــتغال آفرینی پایدار، ورود به حوزه صنایع »های تک« و از همه 
مهم تر توان ایجاد ارزش افزوده علی الدوام، مهم ترین مواهب این صنعت است. 

از این رو در نظر گرفتن افق های جدیدی نظیر توسعه صنایع پایین دست، 
فرصت یگانه ای را در اختیار کشور قرار می دهد که توان توسعه زیرساختی 

اقتصاد آتی ایران را داراست.
ورود نهادینه و چشمگیر به صنایع پایین دست، »سرمایه گذاری کمتر« 
» ارزش افزوده بیشتر«، »ریسک پذیری کمتر« »اشتغال بیشتر«، »مصرف 
انرژی کمتر« »خلق ارزش فراگیرتر« و در نهایت خودکفایی بیشــتر را در 
شرایطی برای ایران به ارمغان می آورد که کم کاری یا گام گذاشتن تدریجی 
در این مسیر، تمام فرصت های پیش گفته را به سراب آلام این صنعت بدل 
خواهد کرد، چراکه کشورهای منطقه با امکان اقتصادی و سیاسی سهل تر، 

بازار منطقه و جهان را اشباع می کنند.
با افتتاح پتروشیمی ســبلان از زیرمجموعه های هلدینگ انرژی سپهر 
)که اردیبهشــت 1400 محقق شــد( در عمل تولید متانول به عنوان یکی 
از محصولات راهبردی این صنعت به 14 میلیون تن در ســال رســید که 
خود فرصتی بی بدیل برای پتروشیمی ایران است، چراکه مواد اولیه، دانش 
بومی و مدیریت کاربردی در این مســیر فراهم اســت. حال دست و خِرد 
دولت های آتی و برنامه ریزان این حوزه باز اســت که یا ســهل ترین مسیر 
که فروش متانول و دیگر محصولات پایه ای پتروشــیمی را پیشه کنند، یا 

توسعه صنایع پایین دست را تقویت.

 
 

بررســی روند فعالیت ها در بازار اکتشاف نفت و گاز 
نشان می دهد شاخص هایی مانند اندازه این بازار، تعداد 
چاه های اکتشــافی و سهم اکتشاف از سرمایه گذاری در 
بخش بالادســتی نفت و گاز، با طی کردن سیری نسبتاً 
نزولی، در سال 2020 به کمترین میزان خود در سال های 
اخیر رسیده است  و پیش بینی می شود اکتشاف های آتی 

در خاورمیانه بیشتر بر بخش فراساحل متمرکز شود.
به گزارش خبرنگار شــانا، پتروویو )PetroView( در 
گزارشی با عنوان »روندهای بازار اکتشاف نفت و گاز«، با 
استناد به گزارش های بین المللی به بررسی شاخص هایی 
از جمله سهم اکتشاف از سرمایه گذاری در بخش بالادستی 
نفت و گاز جهان، اندازه بازار اکتشاف، منابع کشف شده، 
تعداد چاه های اکتشافی و همین طور هزینه های اکتشافی 
در بخش فراساحل خاورمیانه پرداخته است که در ادامه 

به آن اشاره می شود.
کاهش سهم اکتشــاف در سرمایه گذاری های بخش 

بالادستی نفت و گاز
بر اساس این گزارش، یافته های آژانس بین المللی انرژی 
)IEA( نشــان می دهد که هرچند اقتصاد اکتشاف بهبود 
یافته، اما سهم اکتشاف از سرمایه گذاری های بالادستی در 
سال 2020 به کمترین مقدار خود در 10 سال گذشته 
رسیده که این کاهش سهم ناشی از دو مؤلفه است: نخست 
افزایش بهره وری و دیگری مواجهه با بحران کووید-1۹.

ظرفیت های اکتشافی ناشناخته
اندازه بازار اکتشاف نیز در سال های 2014 تا 2020 )به  
جز سال 201۹( روندی نزولی داشته و از میان 342 نقطه 
که در پنج سال اخیر حفاری اکتشافی انجام شده، بیش 
از 60 درصد اکتشاف ها، حاصل دستاوردهای حفاری در 

10 نقطه )3 درصد کل نقاط( بوده است. محدودیت های 
هزینه ای و زیست محیطی تمایل شرکت ها را برای حضور 
در مناطق جدید مانند آمازون یا مناطق قطبی آلاســکا 
کاهش می دهد و این موضوع ســبب می شــود ظرفیت 

چنین مناطقی ناشناخته باقی بماند.

 کاهش قابل توجه حجم منابع کشف شده در 
۱۰ سال

بر اســاس گزارش آژانس بین المللــی انرژی، اگرچه 
شیب حرکت شاخص منابع کشف شده هیدروکربوری در 
سال های اخیر یکنواخت نبوده و فراز و فرودهایی داشته، اما 
اکتشاف های پنج سال اخیر در مقایسه با سال های 2011 
تا 201۵، کاهش بیش از ۵0 درصدی را تجربه کرده است.

 ثبت بیشترین حجم اکتشاف ها در 2۰۱۹

مطابــق گزارش آژانــس بین المللی انــرژی، اگرچه 
حجم اکتشاف های ســال 201۹ به دلیل اکتشاف های 
انجام شــده در ایران، روســیه، گویان و تریندادوتوباگو، 
همچنیــن چیــن، مالزی، اندونــزی، نــروژ و آفریقای 
 جنوبــی، بــه بالاترین ســطح از ســال 201۵ تاکنون

 رســیده، اما این شاخص در سال 2020 نسبت به سال 
201۹ بــا کاهش 40 درصدی همراه بوده اســت. غالب 
اکتشــاف های ســال 201۹ گازی بوده و کشف میدان 
گازی جبل علی در امارات متحده عربی نیز از مهم ترین 

اکتشاف های سال 2020 به شمار می رود.
به گزارش شــانا، پیش تر وودمکنزی اعلام کرده بود 
ایران با ثبت 4.۷ میلیارد بشــکه معــادل نفت ذخیره 
هیدروکربوری قابل اســتحصال یعنی حدود یک چهارم 
مجموع اکتشــاف های جهان، رتبه نخست اکتشاف های 

201۹ را به خود اختصاص داده است.

 کاهش موفقیت های اکتشافی در خشکی
در گزارش پتروویو به یافته های مؤسسه ریستاد انرژی 
در زمینه تعداد چاه های اکتشافی نیز استناد شده و آمده 
است: با کاهش موقعیت های اکتشافی در مناطقی مانند 
خاورمیانه، احتمال موفقیت عملیات اکتشاف در خشکی 
به شــدت کاهش یافته و به 10 درصد رسیده است. در 
بخش فراساحل هم کاهش در موفقیت عملیات با شیب 

ملایم تری دیده می شود.

 حرکت به سمت اکتشاف های فراساحلی
بر پایه این گزارش، پیشرفت فناوری و افزایش بهره وری 
موجب افزایش اکتشاف های خاورمیانه در بخش فراساحل 
خواهد شد، به طوری که پیش بینی می شود امارات 800، 
کویت 600 و ترکیه 3۵0 میلیون دلار به انجام فعالیت های 
اکتشافی در بخش فراساحل اختصاص دهند و عربستان، 
بحرین، لبنان و رژیم صهیونیستی نیز در افزایش حجم 

اکتشاف های فراساحل نقش مؤثری ایفا کنند.

 قاره آمریکا؛ پیشتاز اکتشاف ها در 2۰2۱
این گزارش به نقل از مؤسســه تحقیقاتی وست وود 
انرژی نیز آورده است: از مجموع 1۷ میلیارد بشکه معادل 
نفت کشف شده در ســال 2020، حدود 10 میلیارد به 
اکتشاف های گازی مربوط بوده و اکتشاف های نفت و گاز 
روسیه در دریای کارا و سیبری غربی، بیش از ۷0 درصد 
اکتشــاف های جهان در این سال را تشکیل داده است، 
همچنیــن بر پایه این گزارش، قــاره آمریکا به خصوص 
مکزیک، برزیل و گویان بزرگ ترین بازار اکتشافی در سال 

2021 خواهند بود.

با کاهش احتمال موفقیت عملیات اکتشاف در خشکی

فعالیت های اکتشافی خاورمیانه در بخش فراساحل گسترش می یابد
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کار آلکنو قابل ستایش است
کارشناس والیبال ایران می گوید که ایجاد 
خطــا در تیم ملی به دلیل جوانگرایی امری 

طبیعی است.
محمدرضا دامغانی، درباره عملکرد والیبال 
ایران در لیگ ملت های والیبال 2021 گفت: 
قبل از اینکه بخواهم درباره ســه بازی ایران 
توضیــح دهم، باید پیش زمینه ای را عرض 
کنم. باتوجه به جسله ای که آلکنو با داورزنی 
و فدراسیون والیبال ایران داشت مشخص شد 
کــه این رقابت ها بازی تدارکاتی برای ایران 
باشــد و می توان از این دید، به کارشناسی 
این رقابت ها پرداخت. همچنین باید گفت 
نزدیک به هفت تیم که در المپیک خواهند 
بود و با ایران بازی دارند، در لیگ ملت های 

والیبال حضور پیدا کرده اند.
او افزود: این رقابــت ها همانطور که در 
گذشته گفته شد مسابقات تدارکاتی خوبی 
برای تیم ها اســت. آقای آلکنو در این بازی 
تک تک بازیکنان را ارزیابی می کند تا بفهمد 
هر بازیکن تحت فشار چه عملکردی را خواهد 
داشــت. معتقدم که تاکنون آلکنو بهترین 
عملکرد را داشته و کمتر کسی فکر می کرد 
تیــم ایران با این ترکیب به میدان رود. باید 
گفت که تمام مردم دنیا علاقه مند هستند 
که تیم ملی کشورشــان در رقابت های بین 
المللی موفق و پیروز میدان باشد. اما آلکنو 
بــا دیدگاه بازی تدارکاتی به این رقابت ها پا 
گذاشته و باید طبق همین مسئله، بازی ها 
را تحلیل کــرد. دامغانی گفت: در بازی اول 
بلافاصله بعد از اینکه مشخص شد معروف به 
دلیل سرماخوردگی بازی را از دست داده است 
بار روانی بدی به تیم تحمیل شد. معروف را 
در بازی اول نداشتیم و شاهد بودیم که هیچ 
یــک از بازیکنان عملکرد خوبی نداشــتند. 

حتــی بازیکنان با تجربــه ای مانند عبادی 
پور و موســوی درخشان عمل نکردند. نبود 
معروف از لحاظ ذهنی بار بدی را به تیم ملی 

تحمیل کرد.
او ادامــه داد: در بــازی اول خوب عمل 
نکردیم و نتوانستیم مقابل ژاپن بهترین خود 
باشیم. قول می دهم که اگر بازی با ژاپن به 
جای بازی با هلند برگزار می شــد ما پیروز 
میدان بودیــم. بازی با ژاپن خوب نبود و به 
همین دلیل متاسفانه امتیازاتی در رنکینگ 
جهانی از دست دادیم.  دامغانی در باره بازی 
ایران با روســیه که با شکست ملی پوشان 
همراه بود، گفت: این بازی قابل پیش بینی 

بود چرا که روســیه از فیزیک بسیار خوبی 
برخوردار است. روســیه با شیوه »سرویس 
خوب بزن و بعد توپ را دفاع کن«، توانست 
قهرمان جهان و المپیک شــود. در بازی با 
ایران هم روس ها سرویس های خوبی زدند 
و حضور میخاییلوف برای روسیه نعمت بزرگی 
بود که به روسیه در شرایط سخت کمک کرد؛ 
هرچند که سرمربی روسیه تصمیم گرفت از 
موزرسکی استفاده نکند. باید گفت که در بازی 
دوم نســبت به بازی اول خوب بودیم. وادی 
بازی اول با وادی بازی دوم اصلا قابل مقایسه 
نبود. باید بگویم که ملی پوشان در بازی دوم 
عملکرد بهتری داشته و توانستند بهتر شوند.

او ادامه داد: در بازی دوم، بازیکنان جوان به 
این اعتماد رسیدند که بدون سعید معروف هم 
باید والیبال بازی کرد و بدون او هم باید تیم 
ملی ایران برنده شود. معروف از لحاظ فنی با 
سایر پاسور ها تفاوت زیادی دارد اما جوانان 
ایران به این باور رسیدند که می توان والیبال 
بازی کرد بدون معروف، شهرام محمودی و 
یا نفرات دیگر. در بازی دوم آلکنو به بازیکنان 

باور و اعتماد به نفس را القا کرد.
دامغانــی درخصوص  بازی ســوم ایران 
برابر هلنــد که به پیروزی ایــران انجامید، 
اظهار کرد: هلند از عبدالعزیز از ابتدا استفاده 
نکرد و باید بگویم که ما هم از ابتدا از سعید 

معروف استفاده نکردیم. آلکنو در این بازی 
ها بازیکنــان را ارزیابی مــی کند تا ببیند 
عملکرد آنها در زمان تحت فشار چگونه بوده 
و خودباوری را به آنها القا می کند. می توان 
اعتراف کرد که بازیکنان جوان لحظه به لحظه 
بهتر می شوند.   او در باره جوانگرایی تیم ملی 
والیبال ایران گفت: ایجاد خطا در تیم ملی به 
دلیل جوانگرایی امری طبیعی است. به عنوان 
مثال زمانی که به مربی می گوییم از جوانان 
اســتفاده کن و پیروز شو مانند این است که 
به شخصی بگوییم که در استخر بپر و خیس 
نشو! ذات اســتفاده از بازیکن جوان خطا و 
ارور اســت. دامغانی گفت: آلکنو کار خود را 
حرفه ای جلــو می برد و تصمیمات خود را 
بــه خوبی اجرا می کند. من قول می دهم با 
گذشت زمان و در بازی های آینده تیم ملی 
والیبال ایران خودش را پیدا کند و بازیکنان 
جوان عملکرد خوبی را از خود نشان دهند. 
اعتماد به نفس نکته ای مهم است که آلکنو 
به بازیکنان جوان القا می کند. به عنوان مثال 
صابر کاظمی در بازی با هلند با اینکه سه دفاع 
رو به روی خود داشــت توپ را به آرامی در 

منطقه دو زمین فرود آورد.
او ادامه داد: کسی که والیبال بازی کرده 
است از این ضربه کاظمی متوجه خواهد شد 
کــه توان فنی بالایی داد و همچنین اعتماد 
به نفس خوبی را پیدا کرده اســت.  دامغانی 
در پایان گفت: به اعتقاد من از عملکرد آلکنو 
رضایت وجــود دارد چرا که به بازیکنان القا 
کــرده که به آنها اعتماد دارد و صرف نظر از 
نتیجه آلکنو کار خود را با پختگی هرچه تمام 
تر انجام می دهد. ایران نباید در این رقابت ها 
دنبال پیروزی باشد چرا که ماموریت تیم ملی 
جوانگرایی بوده و کار آلکنو قابل ستایش است.

 
 

 کری خوانی سنگین یک پرسپولیسی برای صیادمنش!
ــود.  ــردد ش ــم بازگ ــن تی ــه ای ــود ب ــرار ب ــپولیس ق ــابق پرس ــم س مهاج
شــهاب زاهــدی مهاجــم ســابق قرمزهــا در زمســتان گذشــته گزینــه یحیــی 
ــود. هــر دو تلفنــی هــم صحبــت  ــه ایــن تیــم ب گل محمــدی در خــط حمل
ــا نشــد. حــالا زاهــدی توضیحــات بیشــتری  ــال مهی ــن انتق ــی ای ــد ول کردن
ــا یحیــی صحبــت کــردم. منتهــی راغــب  ــا آق ــاره مــی دهد.مــن ب در ایــن ب
ــپولیس  ــه پرس ــادی ب ــار زی ــه ام فش ــول رضایتنام ــر پ ــه خاط ــه ب ــودم ک نب
بیایــد. باشــگاه المپیــک دونتســک ۵00 هــزار دلار بــرای صــدور رضایتنامــه 
مــی خواســت. بــه خاطــر همیــن توافــق مالــی نشــد.حضور شــهریارو مغانــو 
ــش  ــل توجهــی داشــته و برای ــود. عملکــرد قاب هــم در پرســپولیس خــوب ب
آرزوی موفقیــت می کنم.خیلــی خوشــحال شــدم اللهیــار صیادمنــش بــا رای 
طرفــداران بهتریــن بازیکــن فصــل باشــگاه زوریــا شــد.من و اللهیــار خــارج از 
تمریــن گهــگاه ســر اســتقلال و پرســپولیس کــری مــی خوانیــم. بــه او مــی 
گویــم مــا بــه قهرمانــی عــادت کــرده ایــم. البتــه ایــن را بگویــم اســتقلال و 
ــوده اســت.بازی اســتقلال و  ــرام ب ــل احت ــا قاب ــرای م طرفدارانــش همیشــه ب
پرســپولیس را نتوانســتیم در اوکرایــن ببینیــم. کلا مــن خــودم فوتبــال کــم 
مــی بینــم. بــه ایــن دلیــل کــه هــر روز کنــاب مــی خوانــم و تمریــن می کنــم.

  پیش بینی های درست مهدی قایدی
حرف هــای مهاجــم آبی هــا معمــولا درســت از آب در می آید.مهاجــم 
جــوان اســتقلال در کنــار دیگــر بازیکنــان بــا تجربــه تیــم ملــی از امیدهــای 
خــط حملــه ایــران اســت. او در تــازه تریــن مصاحبــه خــود گفتــه تیــم ملــی 
ــد.  ــی کن ــود م ــی صع ــام جهان ــی ج ــای مقدمات ــت ه ــدی رقاب ــه دور بع ب
مهــدی ایــن حــرف را بــا اطمینــان گفتــه. جالــب اینجاســت معمــولا پیــش 
ــه ای  ــلا امســال در مصاحب ــده اســت. مث بینــی هــای او درســت از آب درآم
بــا اطمینــان گفــت هــم خــودش در آســیا مــی درخشــد و هــم اســتقلال از 
گروهــش صعــود مــی کنــد. ایــن پیــش بینــی کامــلا درســت از آب درآمــد. 
فصــل قبــل هــم در آســتانه رقابــت هــای لیــگ قهرمانــان آســیا قایــدی گفتــه 
بــود در آســیا نمایــش فــوق العــاده ای بــرای آبــی هــا خواهــد داشــت. ایــن 
پیــش بینــی او هــم درســت از آب درآمــد. ظاهــرا در فینــال لیــگ قهرمانــان 
هــم پیــش بینــی بــرد چلســی را کــرده بــود. کلا او پیشــگوی خوبــی بــه نظــر 

مــی رســد.

 با امید به بحرین می رویم
ــابقات  ــختی در مس ــت: کار س ــران گف ــال ای ــی فوتب ــم مل ــان تی دروازه ب
ــم. ــن می روی ــه کشــور بحری ــد ب ــا امی ــی ب ــم ول ــی داری ــی جــام جهان انتخاب

محمدرضــا اخبــاری در حاشــیه تمریــن امــروز تیــم ملــی فوتبــال در جزیــره 
کیــش دربــاره شــرایط تیــم ملــی گفــت: افتخــار ایــن را داشــتم کــه بعــد از 4 
ســال بــه اردوی تیــم ملــی برگــردم. تــلاش مــی کنیــم مــردم ایــران را شــاد 
ــا امیــد  کنیــم. کار ســختی داریــم ولــی چیــزی از قبــل مشــخص نیســت. ب
ــم.وی  ــاد کنی ــردم را ش ــتیم دل م ــبین هس ــم و خوش ــی روی ــن م ــه بحری ب
در خصــوص برگــزار نشــدن بــازی هــای تدارکاتــی تیــم ملــی تصریــح کــرد: 
بــرای هماهنگــی بازیکنــان بــازی تدارکاتــی مهــم اســت ولــی ایــن را بــه فــال 

نیــک مــی گیریــم.

  دست سرمربی تیم ملی باز است
ــی  ــم مل ــرمربی تی ــت س ــت: دس ــران گف ــال ای ــی فوتب ــم مل ــن تی بازیک
فوتبــال بــاز بــوده و مانــده اســت کــه کــدام بازیکنــان را بــرای ترکیــب اصلــی 
ــی  ــم مل ــروز تی ــن ام ــی در حاشــیه تمری ــد. احســان حــاج صف انتخــاب کن
فوتبــال ایــران گفــت: روز بــه روز بهتــر مــی شــویم. بــازی هــای مهــم از چنــد 
روز دیگــر شــروع مــی شــود و ان شــاءالله مــردم را خوشــحال کنیــم. فرصــت 
امتیازســوزی نداریــم. در بــازی هــای رفــت امتیازاتــی از دســت دادیــم کــه کار 
ســخت شــد. بچــه هــای تیــم ملــی شــرایط را درک مــی کننــد. تمرکزمــان 
روی بــازی بــا هنــگ کنــگ اســت. هنــگ کنــگ را در بــازی رفــت بــه ســختی 
شکســت دادیــم. هنــگ کنــگ تیــم چغــری اســت.هافبک و مدافــع تیــم ملــی 
فوتبــال ایــران دربــاره حضــور ســتاره هــا در ایــن تیــم اظهــار کــرد: انتظــارات 
ــن  ــم و در ای ــی داری ــان بســیار خوب ــالا اســت. بازیکن ــی بســیار ب ــم مل از تی

مــدت لژیونرهــای خوبــی هــم داشــته ایــم. 

 پاسخ منفی یحیی  به پیشنهاد باشگاه قطری
ســرمربی تیــم پرســپولیس بــه پیشــنهاد قبــول هدایــت یــک تیــم قطــری 
ــل  ــپولیس مقاب ــدار پرس ــش از دی ــری، پی ــم قط ــک تی ــی داد. ی ــخ منف پاس
ســپاهان و اســتقلال بــرای عقــد قــرارداد بــا یحیــی گل محمــدی، ســرمربی 
ــل  ــر در فص ــتارگان قط ــگ س ــور در لی ــرای حض ــپولیس ب ــم پرس ــی تی فعل
آتــی بــا وی مذاکراتــی داشــت.گل محمــدی امــا در اقدامــی جالــب بــه ایــن 
پیشــنهاد پاســخ منفــی داد و ضمــن تشــکر از اعتمــاد تیــم قطــری بــه آنهــا 
اعــلام کــرد کــه بــرای فصــل بعــد هــم بــا پرســپولیس قــرارداد دارد و تمرکــز 

ــد. ــر نمی کن ــود را درگی خ

 فرهاد مجیدی به ایران برگشت
ــم  ــات تی ــادان تمرین ــت آب ــا نف ــدار ب ــد از دی ــه بع ــدی ک ــاد مجی  فره
اســتقلال را بــه مــدت یــک هفتــه تعطیــل اعــلام کــرد تــا بازیکنان اســتراحت 
کننــد، خــودش هــم بــه دوبــی ســفر کرد.مجیــدی بــرای رســیدگی بــه امــور 
شــخصی اش بــه کشــور امــارات رفــت و چنــد روزی در دوبــی حضــور داشــت. 
ــا کارش  ــه تهــران برگشــته ت از ایــن رو ســرمربی اســتقلال شــب گذشــته ب
ــتقلال  ــات اس ــرار اســت تمرین ــه ق ــق برنام ــر بگیرد.طب ــا از س ــی ه ــا آب را ب
ــز  ــدی نی ــاد مجی ــود و فره ــاز ش ــی آغ ــه تعطیل ــک هفت ــد از ی ــروز بع از ام
بــه ایــران برگشــت تــا تمرینــات تیمــش را زیــر نظــر بگیــرد. گفتنــی اســت؛ 
فرهــاد مجیــدی در تعطیــلات لیــگ تمرینــات ویــژه و چنــد بــازی تدارکاتــی 

نیــز را بــرای تیــم در نظــر گرفتــه اســت.

 جشن لیگ برتری شدن قدوس در انگلیس
ســامان قــدوس بعــد از تیموریــان و جهانبخــش دیگــر ایرانــی اســت کــه 
حضــور در لیــگ برتــر انگلیــس را تجربــه خواهــد کــرد. تیــم فوتبــال برنتفورد 
بــا نتیجــه دو بــر صفــر سوانســی را از پیــش رو برداشــت و بــه عنــوان ســومین 
ــی  ــه پایان ــورد در 20 دقیق ــود کرد.برنتف ــس صع ــر انگلی ــگ برت ــه لی ــم ب تی
ایــن مســابقه ســامان قــدوس را  در ترکیــب خــود داشــت و توانســت بــا ایــن 
بازیکــن ایرانــی صعــود بــه لیــگ برتــر را جشــن بگیرد.قــدوس هــم تصویــری 
از خــود بعــد از پایــان ایــن مســابقه در کنــار هــم تیمــی اش منتشــر کــرد. 

 آقایی طارمی در آسیا
ــه آســیا انتخــاب  ــر هفت ــن لژیون ــوان بهتری ــه عن ــو ب ــی پورت مهاجــم ایران
شــد. ســایت کنفدراســیون فوتبــال آســیا امــروز نتیجــه نظرســنجی بهتریــن 
لژیونــر هفتــه گذشــته قــاره کهــن را اعــلام کــرد کــه مهــدی طارمــی مهاجــم 
ملــی پــوش کشــورمان و عضــو باشــگاه پورتــو را بــه عنــوان بهتریــن انتخــاب 
شــد.طارمی در ایــن نظرســنجی بــا کســب 63 درصــد آراء بــه عنــوان بهتریــن 
ــی تیــم ســن  ــر هفتــه آســیا انتخــاب شــد. رضــا اســدی بازیکــن ایران لژیون
ــن،  ــگ ای ــی کان ــس از ل ــد آرا پ ــب ۵.۹۹ درص ــا کس ــز ب ــش نی ــن اتری پولت

بازیکــن کــره ای والنســیا، در رتبــه ســوم قــرار گرفــت.

حاشیه ها در اواخر عمر فوتبالی مسعود شجاعی و اشکان دژاگه کار دست آن 
ها داد تا آن ها مجبور باشند بدون اعلام رسمی خداحافظی شان از بازی های 
ملی، دیگر شانس پوشیدن لباس تیم ملی را در بازی های رسمی نداشته باشند.

 این روزها تیم ملی اردوی خود را در جزیره کیش پشت سر می گذارد تا 
آماده ادامه مسابقات مقدماتی جام جهانی باشد؛ مسابقاتی که اهمیت ویژه ای 
برای تیم ملی دارد و بازیکنانی دعوت شده اند که که اکثر آن ها در دوران اوج 
خود هستند. شرایط تیم ملی در جدول این مسابقات به نحوی است که به نظر 
نمی رســد اسکوچیچ بخواهد کار را ساده بگیرد و از آن به راحتی بگذرد. این 
اتفاق معنی تلخی برای دو کاپیتان سابق تیم ملی یعنی مسعود شجاعی و اشکان 

دژاگه می دهد و این یعنی خداحافظی در سایه این دو بازیکن.
در دوران مارک ویلموتس و زمانی که شــجاعی و دژاگه بعد از مدت ها به 
تیم ملی دعوت نشــدند، همه منتظر خداحافظی این 2 بازیکن و به خصوص 
مسعود شجاعی بودند؛ اتفاقی که با صحبت بسیاری از بازیکنان وقت تیم ملی با 
شجاعی از جمله وریا غفوری با کاپیتان سابق تیم ملی نیفتاد و شجاعی صراحتا 
اعلام کرد که فعلا دوست ندارد خداحافظی خود را رسما اعلام کند و هر موقع 

به تیم ملی دعوت شــود، حاضر است دوباره پیراهن تیم را بپوشد و بازوبند را 
در دستش بیاندازد اما با سپردن هدایت تیم ملی به اسکوچیچ فرقی در شرایط 

این دو بازیکن ایجاد نشد تا نام آن ها باز هم در لیست تیم ملی دیده نشود.
در حالی که اکنون بازیکنان باتجربه ای نظیر کریم انصاری فرد در حال کار 

کردن زیر نظر اسکوچیچ در اردوی تیم ملی هستند، شجاعی و دژاگه خود را 
درگیر مسائل باشگاهی و درگیری با سرمربی خود یعنی رسول خطیبی کرده 
اند و همین باعث شد تا تغییر مربی هم روی شرایط آن ها در تیم ملی تاثیر 
نگذارد؛ اتفاقی که سبب می شود شجاعی و دژاگه خداحافظی تلخی با لباس 
تیم ملی ایران داشته باشند و ساکت و آرام تنها به تماشای بازی های شاگردان 

اسکوچیچ بنشینند.
احتمالا تمام خواسته این دو بازیکن این باشد که فدراسیون فوتبال برای آن 
ها بازی دوستانه ای در نظر بگیرد که آن ها با خاطره ای خوش با پیراهن تیم 
ملی وداع کنند؛ یک بازی که شأن تنها بازیکن ایرانی که 3 دوره در جام جهانی 
حضور داشته را حفظ کند و همچنین آبروی دژاگه را که درخشش برای تیم 
ملی آلمان را برای پوشیدن لباس سفید تیم ملی رها کرد نگه دارد. شاید اگر 
این دو کاپیتان سابق تیم ملی، در اواخر فوتبال خود، حاشیه را رها می کردند 
و سعی می کردند با درخشش در لباس تراکتور، این شانس را داشته باشند که 
بتوانند در یک مسابقه رسمی و به صورت شایسته از تیم ملی خداحافطی کننند، 

برای آن ها سنگین تر بود و شأن آن ها نیز حفظ می شد.

خداحافظی خاموش شجاعی و دژاگه از تیم ملی؟

بدهــی و جریمه فوتبــال ایران اعم از باشــگاه ها و 
فدراســیون فوتبال در 10 ســال گذشته به بازیکنان و 
مربیان خارجی، رقمی معادل 48 میلیون دلار اعلام شد.

 یکــی از چالش های عمده ورزش کشــور و به ویژه 
فوتبال در یک دهه اخیر، مســئله قراردادهای حرفه ای 
و نحوه تعیین محتوا، چگونگی چانه زنی، انعقاد و نهایتا 
اجرای آن قرارداد است.طبق مطالعات صورت گرفته در 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی که به منظور 
بررسی لایحه بودجه سال 1400 صورت گرفته، میزان 
بدهی ها و جریمه های فوتبال ایران به مربیان و بازیکنان 
خارجی در یک دهه گذشــته حــدود 48 میلیون دلار 

اعلام شده است.
هم چنین سهم باشگاه پرســپولیس از این بدهی ها 
و جرائم حدود 14 میلیون دلار، ســهم باشگاه استقلال 
حدود 11 میلیون دلار، سهم سایر باشگاه ها حدود 1۵ 
میلیون دلار و میزان بدهی و جرایم فدراســیون فوتبال 
به سرمربیان خارجی تیم ملی فوتبال ایران نیز حدود 8 

میلیون دلار تعیین شده است.
پیش از ایــن، وضعیت قرارداد بازیکنــان و مربیان 
داخلی و خارجی در هر دو سطح فدراسیون ها و باشگاه 

ها و همچنین مربیان خارجی با فدراسیون در مدت 20 
سال اخیر و به ویژه 10 سال اخیر و تعهدات باشگاه ها 
و فدراســیون در قبال قراردادهای منعقد شــده، بسیار 
اســفناک گزارش شده بود.بر اساس گزارش دیگری که 

از ســوی مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
پیش از این مدنظر قرار گرفت، آمده بود که موارد پیش 
آمده در فوتبال ایران نشــان می دهد در این حوزه هم 
سوءمدیریت وجود دارد و هم ضعف قانونی و خلا ضوابط 

حقوقی مشخص، به علاوه اینکه روشن است واحدهای 
نظارتــی وزارت ورزش و جوانان به عنوان متولی اصلی 
ورزش کشور و فدراســیون فوتبال بسیار ضعیف عمل 
کرده اند و نظارت مســتمر و دقیقــی در این خصوص 
وجود نداشــته است.از سوی دیگر نیز، در حوزه حقوقی 
به عمد یا سهو در قراردادها ایرادهای فاحشی وجود دارد 
و در مجموع مشاهده می شود این اتفاقات علاوه بر هدر 
رفت بیت المال، ضربه مهلکی به وجهه و اعتبار کشور در 
عرصه های داخلی و خارجی وارد آورده و حیثیت ملی 
و منافع عمومی ملت و نظام حکمرانی را خدشه دار کرده 
است.در عین حال پیشنهاد شده بود که این موضوع، با 
اســتناد به مواد )۵۹8( و )14۵( قانون مجازات اسلامی 
و مواد )1(، )2( و )11( قانون مسئولیت مدنی از طریق 
دادگاه هــای »صالحه و بندهــای »۵« و »۷« ماده )8( 
قانون رســیدگی به تخلفات اداری می تواند مورد پیگرد 
قانونی قرار گیرد و پرونده افراد و اشــخاص باید به اتهام 
اهمال منجر به تضییع و ایجاد دین بر ذمه فدراسیون و 
ورود خسارت به اموال دولتی و حقوق عمومی و تضییع 
 آن هــا به دادســتان عمومی و انقلاب تهــران و هیات 

تخلفات اداری ارسال شود.

جریمه و بدهی باورنکردنی فوتبال ایران به خارجی ها

 
 

ســرمربی تیم ملــی قایقرانی روئینــگ  گفت: به 
هیچ عنوان بــه ماجرای انتخاب ملی پوش اعزامی به 
المپیــک ورود نمی کردم و ســوتفاهم به وجود آمده 
بین دو ورزشــکار هم مطمئنا برطرف می شود.افشین 
فرزام، درباره برنامه آماده ســازی نازنین ملایی برای 
حضــور در المپیک توکیو بیان کرد: همانطور که اردو 
را در تهران جلو می بریم،  بررسی هایی خواهم داشت 
که در صورت امکان اردو را به یک شــهر دیگر منتقل 
کنیم و نیم نگاهی هم به اردوی برون مرزی داریم که 
البته باید رایزنی کنیم و ببینیم با توجه به محدودیت 
های کرونایی امــکان آن وجود دارد یا خیر. هدف ما 
این اســت که در المپیک توکیو نسبت به المپیک ریو 
که خودم هم حضور داشتم، رنکینگ بهتری به دست 
بیاوریم.ســر مربی تیم ملی روئینگ در مورد دلخوری 
کــه بین نازنیــن ملایی و بهمن نصیــری که هر دو 
شاگردش هســتند پیش آمد، گفت: در کار کردن با 
ورزشــکاران  سطح بالا وجود این چنین مسائلی یک 
مقدار طبیعی است اما فکر می کنم طرز بیان گفتار و 
شکلی که بازتاب داده شد، یک مقدار  سوءتفاهم ایجاد 
کرد وگرنه این دو نفر از قبل هم می دانستند که رقیب 
هم هستند با این وجود در کنار هم تمرین و یکدیگر 
را تشــویق می کردند. از این به بعد هم مطمئن باشید 
همین مسئله وجود خواهد داشت و سوءتفاهم به وجود 
آمده برطرف می شود.فرزام در پاسخ به این پرسش که 
به ماجرای انتخاب فــردی که به المپیک برود، ورود 

کــرد یا خیر، گفت: اصلًا ایــن کار را نکردم و اگر هم 
فدراسیون می خواست به هیچ عنوان ورود نمی کردم و 
باید یکی بیرون از تیم این کار را انجام می داد. بهترین 
کار همین بود که کمیته فنی، هیات رئیسه و فدراسیون 
که از بیرون نظاره گر این ماجرا بودند انتخاب را انجام 
می دادند و تا جای ممکن عدالت را برقرار می کردند. او 
در پاســخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه آیا برای او 
فرقــی نمی کرد که کدام یک به المپیک بروند، تاکید 
کرد: نصیری و ملایی هردو خصوصیت های خاص خود 

را داشــتند و وقتی هر دوی آن ها را بر روی کفه ترازو 
قــرار می دادم کامل با هم مســاوی بودند. من خیلی 
دوســت داشــتم که هر دو به المپیک بروند و قوانین 
جدید فدراســیون جهانی واقعا ایراد داشت و حداقل 
باید در جنسیت های مختلف استثنا قائل می شد. اگر 
ما دو ورزشــکار  هم جنس داشــتیم که باید از میان 
آن ها یکی به المپیک می رفت، انتخاب خیلی راحت تر 
بود چون مسابقه انتخابی برگزار می کردیم و در نهایت 
فرد برنده انتخاب می شــد اما ملایی و  نصیری از دو 

جنسیت متفاوت بودند و امکان اینکه بخواهیم آنها را 
با هم قیاس کنیم وجود نداشت و حتی زمانی که آن ها 
را نسبت به رقیبان خودشان هم مقایسه می کردیم به 

نتیجه یکسانی رسیدیم.
او در مــورد اینکه مدت زمان باقیمانده برای آماده 
ســازی ملایی جهت حضور در  المپیک کافی اســت 
یا خیــر، گفت: یکی از ایرادات کار ما این اســت که 
در فاصله کمی تا المپیک مســابقات  کســب سهمیه 
برگزار شــد و ما مجبور بودیم که اوج آمادگی را برای 
مسابقات بگذاریم تا سهمیه را بگیریم و نمی توانستیم 
ریسک کنیم. الان هم که مدت زمان زیادی تا بازی ها 
باقی نمانده اســت واقعاً کار آماده سازی را یک مقدار 
برای ما سخت کرده است.فرزام در مورد حضور بهمن 
نصیــری و دیگر نفــرات در اردوی تیم ملی رویینگ 
تصریح کرد: نصیری فعلا درگیر اســتخدام خود است 
و چون باید پیگیر باشــد و رفت و آمد زیادی داشــته 
باشــد به محض این که کارش روی روال اداری بیفتد 
بلافاصله در اردو حاضر می شود چون یک ماه و نیم بعد 
از المپیک مسابقات قهرمانی جهان را در چین داریم که 
به احتمال زیاد برگزار می شود. برای بازی های آسیایی 
هم قرار اســت اردوی تیم ملی تشکیل شود اما برای 
حضور تعداد نفرات بیشــتر در اردو  نیاز به قایق های 
جدید داریم. همچنین قرار است مقداری پارو خریداری 
شــود به محض اینکه این تکلیف این مسائل مشخص 
شود، اردوها را برای بازی های آسیایی آغاز می کنیم.

 اصلا به ماجرای انتخاب ملایی و نصیری ورود نکردم



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 
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پیامبر اکرم )ص( :
حاسِبوا أنفُسَکُم قَبلَ أن تحُاسَبوا، 

َّخُوا ،  ِّخوا نفُوسَکُم قَبلَ أن توَُب وَب
ادعُوا اللَّ عز و جل قَبلَ أن ترَِدوا 

عَلَیهِ ولا تقَدِرونَ عَلی ذلکَِ .
پیش از آن که از شما حسابرسی 

شود، به حساب خود برسید و پیش 
از آن که شما را ]در قیامت [ملامت 

کنند، خود به ملامت خویشتن 
بپردازید. خدا را بخوانید، پیش از 

آن که بر او درآیید و دیگر قادر به 
این کار نباشید.

الفضائل : ص ۱3۰

 دلار                          25۱,۷۱۰ 
 یورو                         3۰2,۹۸۰ 
 پوند انگلیس           3۶5,42۰

 درهم امارات              ۷۱,52۰   
 لیر ترکیه                   3۷,3۰۰
 سکه امامی         ۱۱۸,۶۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱2,۹۸۹,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه              43,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          25,۰۰۰,۰۰۰
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واکسن زدم، آهنربایی شدم!

فناوری
 بررسی نحوه سازگاری سیستم عصبی فضانوردان در شرایط 

ریزگرانش
در شرایط »ریزگرانش«)microgravity(، بدن انسان نشانه های حسی خود 
برای تشخیص جهات بالا و پایین را از دست می دهد و برای حرکت و دستکاری 
 Up-down( دارد. نشانه های بالا- پایین )adjustment(اشیا نیاز به تعدیل/تنظیم
cues( نشانه های حسی انسان هستند که به انسان در نشان دادن جهت بالا یا 
پایین کمک می کنند.  به نقل از تک اکسپلوریست، دانشمندان اکنون در حال 
بررسی وسعت میزان این تعادل در آزمایشی موسوم به »گریپ« )Grip( هستند. 
در آزمایش گریپ آنها به مطالعه اینکه چگونه سیستم عصبی مرکزی حرکات 
را کنترل می کند و نیرویی که فضانوردان از آن برای دستکاری اشیا با دست 
خود استفاده می کنند، می پردازند. در این تصویر آزمایش گریپ توسط »مایک 
هاپکینز«)Mike Hopkins( فضانورد ناسا در ایستگاه فضایی بین المللی در حال 
 )Thomas Pesquet(»انجام است. آزمایش گریپ ابتدا توسط »توماس پسکی
فضانورد آژانس فضایی اروپا در ســال 2016 انجام شد و سپس فضانوردانی 
 Luca(»در سال 2018 و »لوکا پارمیتانو Alexander(»مانند »الکساندر گرست
 Horizons(»در سال 201۹ طی مأموریت های »هورایزنز« و »بیاند )Parmitano
 ،)Victor Glover(»انجام شد. »مایک هاپکینز« و »ویکتور گلاور )and Beyond
فضانوردان ناسا که هم اکنون در ایستگاه فضایی بین المللی مستقر هستند نیز 

فضانوردانی هستند که قرار است این آزمایش را انجام دهند.
در طول هر جلسه، مایک و ویکتور شیئی را که به ابزار اندازه گیری مجهز 
شده است، بین انگشت شست دست راست و انگشت اشاره خود نگه خواهند 

داشت و طیف وسیعی از حرکات گفته شده را انجام می دهند.
قبل از انجام آزمایش در ایســتگاه فضایی، آزمایش گریپ در 20 عملیات 
پرواز سهمی شکل)parabolic flight campaigns( انجام شده است. نتایج آنها 
نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض ریزگرانش در کوتاه مدت باعث ایجاد 
تغییرات کوچکی در نحوه هماهنگی نیروهای مورد استفاده برای گرفتن یک 
جســم می شود. این آزمایشات همچنین نشان می دهد که مغز ما اثر گرانش 

زمین را حتی در صورت عدم وجود گرانش زمین، پیش بینی می کند.
نتایج این آزمایش به دانشــمندان کمک می کند تا خطرات احتمالی که 
ممکن است برای فضانوردان هنگام حرکت بین محیط های گرانشی مختلف 
رخ دهد را تعیین کنند. همچنین آزمایش مذکور می تواند باعث بهبود طراحی 
رابط های لمســی)haptic interfaces( مورد استفاده در ماموریت های فضای 

دوردست)deep space missions( به ماه و مریخ نیز شود.

 نام فضانورد ایرانی تبار ناسا در فهرست بازگشت به کره ماه
ناسا فهرستی 18 نفره از فضانوردان واجد شرایط برای انجام مأموریت های 
اولیه پروژه بازگشت به ماه موسوم به »آرتمیس« را اعلام کرد که ترکیبی از 
فضانوردان پیشکسوت و تازه وارد است و نام »یاسمین مقبلی« فضانورد ایرانی 
تبار ناسا نیز در آن دیده می شود.  به نقل از ناسا، آژانس فضایی آمریکا)ناسا( 
فهرســتی از فضانوردان واجد شــرایط برای انجام اولین مأموریت های پروژه 
»آرتمیس«)Artemis( برای بازگشــت به کره ماه را به اعلام کرده اســت که 

یک ترکیب از فضانوردان کهنه کار و جدید است.
ایــن 18 نامزد نه تنها در زمینه های مختلفی تخصص دارند، بلکه از افراد 
نســبتا تازه وارد گرفته تا برخی از باسابقه ترین های ناسا در آن حضور دارند. 
این فهرست انتخاب شده است تا تیم »آرتمیس« را تشکیل دهد و به عنوان 
بخشی از برنامه »آرتمیس« به زمینه سازی ماموریت های بعدی فضانوردان در 
ماه کمک کند. فضانوردان تیم »آرتمیس« از طیف متنوعی از سوابق، تخصص 
و تجربه برخوردار هستند. برنامه »آرتمیس« اولین زن تاریخ و مرد بعدی را در 
سال 2024 روی ماه فرود می آورد و حضور پایدار انسان در ماه را تا پایان دهه 
جاری میلادی رقم خواهد زد. این فضانوردان به ناسا کمک می کنند تا برای 
مأموریت های »آرتمیس« در آینده که سال آینده با توسعه سیستم های فرود 
انسانی با شرکای تجاری ناسا، کمک به توسعه آموزش، تعریف الزامات سخت 

افزاری و مشاوره در مورد توسعه فنی آغاز می شود، آماده شود.
»پت فورستر« سرپرست فضانوردان ناسا گفت: ما هنگام بازگشت به ماه، 
کار بسیار مهیجی در پیش رو داریم و برای تحقق آن به همه نیروی فضانوردی 
ناسا نیاز است. قدم زدن روی سطح ماه برای همه ما یک رویای واقعی است و 
هر نقشی که ما برای تحقق آن بتوانیم ایفا کنیم، باعث افتخار است. من به این 
گروه از زنان و مردان افتخار می کنم و می دانم که هر یک از آنها به نمایندگی 

ناسا و ایالات متحده در پروژه »آرتمیس« کار برجسته ای انجام می دهند.
هشــت فضانورد در فهرســت، محصول کلاس های سال 201۷ هستند و 
چندین فضانورد کارکشته از سال 2013 از جمله »کریستینا کخ« و »ویکتور 
گلاور« فضانورد و خلبان کپســول »کرو دراگون« که به تازگی از ایســتگاه 
فضایی بین المللی بازگشــته اند نیز در آن حضــور دارند. تعدادی از آنها نیز 
مانند »اســتفانی ویلسون« که از سال 1۹۹6 در نقش فضانورد حضور دارد و 
»جوزف آکابا« از سال 2004 بسیار باتجربه هستند. اما نکته قابل توجه برای 
ما ایرانی ها، مشــاهده نام »یاسمین مقبلی« فضانورد ایرانی تبار ناسا در این 
فهرست است. »یاسمین مقبلی«)Jasmin Moghbeli( در سال 201۷ به گروه 
فضانوردان ناسا پیوست. وی که عضو تفنگداران دریایی ایالات متحده بود، در 
بالدوین نیویورک بزرگ شــده است. وی لیسانس و فوق لیسانس خود را در 
رشته مهندسی هوا فضا دریافت کرده است. وی همچنین از مدرسه خلبانی 
آزمایشــی دریایی ایالات متحده فارغ التحصیل شــده و قبل از ورود به ناسا، 
خلبانی بالگردهای »H-1« را آزمایش کرده اســت. »یاسمین مقبلی« متولد 
سوم تیر 1362 خورشیدی، خلبان و سرگرد نیروی دریایی آمریکا و فضانورد 
ایرانی-آمریکایی ناســا است. او فارغ التحصیل موسسه ام آی تی، مدرسه عالی 
نیروی دریایی آمریکا و دانشــکده خلبانی نیروی دریایی ایالات متحده است 
و بیش از دو هزار ساعت پرواز با 2۵ نوع هواپیمای مختلف را در سابقه دارد.

هنوز مشــخص نیست که کدام یک از 18 نفر پرواز خواهند کرد و ممکن 
اســت بســیاری از این فضانوردان، نقش های پشتیبانی را انجام دهند. آنها با 
شرکت هایی که در حال توسعه فرودگرهای ماه هستند، همکاری خواهند کرد 
و در مورد آموزش، تعیین شرایط سخت افزاری و امور فنی مشورت خواهند 
داد. آنها همچنین به عنوان چهره عمومی برنامه »آرتمیس« عمل خواهند کرد.

این حرکت، ناســا را   یک قدم به بازگرداندن انسان به ماه در سال 2024 
نزدیک می کند. اگرچه در حال حاضر در حالی که چند هفته مانده به استقرار 
دولت جدید ایالات متحده، مشخص نیست که برنامه »آرتمیس« چگونه ادامه 
خواهد یافت، چرا که اولویت ها به راحتی می توانند تغییر کنند و ممکن است 

این برنامه با تاخیر مواجه شود.

 توضیحاتی در باب اثر همگرایی گرانشی
عضو شورای علمی مرکز نجوم ادیب اصفهان در مورد اثر همگرایی گرانشی 

و ارتباط بین انحنای فضا و توزیع انرژی- ماده توضیحاتی را بیان کرد. 
شهرام صالحی در وبینار نکوداشت پروفسور احمد کیاست پور استاد نجوم و 
اخترفیزیک و مروج علم ستاره شناسی که به همت مرکز نجوم ادیب اصفهان 
برگزار شــد، با موضوع اثر همگرایی گرانشی، اظهار کرد: در میان نظام های 
فکری، ریاضیات جایگاه ویژه ای دارد. از بسیاری لحاظ، ریاضی یک هنر است، 

در حالی که از طرفی زبان علم نیز است.
وی افزود: گرچه در قسمت اعظم ریاضی می توان تاثیرات خارجی را یافت، 

با این حال بخش عمده خلاقیت آن انگیزه درونی دارد.
این مدرس فیزیک ریاضی، با بیان اینکه غالبا ریاضیدان ها، اجازه می دهند 
که تصوراتشان اوج بگیرد، بدون آنکه چیزی جز منطق، ساختار ذاتی و لزوم 
حفظ پیوستگی تاریخی آن را محدود کند، ادامه داد: با این وجود، در هر دوره 
ای این اندیشه های مجرد ریاضی کاربردهای مهمی در رشته های دیگر دارد.

پژوهشگر مهمان دانشــکده ریاضی دانشگاه مونترال در کانادا با اشاره به 
نظریه نســبیت عام گفت: این نظریه مثال معروفی اســت. در نیمه اول قرن 
نوزدهم میلادی، کارل فریدریش گاوس و شــاگرد وی برنهارد ریمان نظریه 
عامی برای فضاهای منحنی با بعد دلخواه بنیان گذاشــتند. چند ریاضی دان 
ایتالیایی از جمله ریچی و شــاگرد وی لوی چیویتا این افکار را ادامه دادند. 
حساب تاســتوری که توسط این افراد توسعه یافت، بلافاصله به صورت ابزار 
تحلیل اصلی هندسه ریمانی در آمد. به گفته صالحی نظریه فضاهای منحنی 

با بعد دلخواه که توسط ریمان در سال 18۵4 ارائه شد.
وی در توضیح این نظریه تصریح کرد: ریمان ریاضی دان آلمانی از تعمیم 
هندسه اقلیدسی، نظامی برای فضاهای خمیده ابداع کرد. فضاهای خمیده دو 

بعدی از زمان های قدیم مطالعه شده اند و سطوح خمیده نامیده می شود.
این مدرس فیزیک ریاضی ادامه داد: به این فضاهای خمیده معمولا از همان 
دیدگاه سه بعدی اقلیدسی می نگرند. ریمان نشان داد که یک فضای خمیده 
می تواند هر تعداد بعد داشــته باشد و لازم نیست که فضای خمیده در یک 
فضای اقلیدسی با ابعاد بالاتر نهفته است که البته نیازمند آزمون است که آیا 
فضای ما خمیده است یا خیر. صالحی با اشاره نظریه نسبیت خاص انیشتین 
در سال 1۹0۵ گفت: این نظریه، فضا و زمان را به وسیله یک اصل موضوع که 
تایید تجربی دارد، وحدت می بخشد و این اصل بیان می کند که سرعت نور 
برای تمام ناظرهای لخت یکسان است. وی اظهار کرد: در سال 1۹1۵ انیشتین 
از تکامــل نظریه فضــای خمیده بهره برد و مقاله معروف خود در باب نظریه 

نسبیت عام را منتشر کرد. در این مقاله معادله میدان انیشتین معرفی شد.
این پژوهشــگر نجوم توضیح داد: در این نظریه، یعنی نظریه نسبیت عام، 
گرانش نیرویی نیست که بر زمینه منفعل فضا و زمان تحمیل شده باشد، بلکه 
موجب واپیچش فضا و زمان می شود. در واقع میدان گرانشی نوعی انحنای 
فضا- زمان است. یعنی اگر جسمی داشته باشیم فضا در اطراف آن خمیدگی 
حاصــل می کند و هرچه جرم کمتر خمیدگی کمتر و برعکس رخ می دهد 

و در این صورت انحنای فضا زمان مسیر حرکت ذرات را مشخص می کند.
وی اضافه کرد: در نهایت ارتباط بین انحنای فضا و توزیع انرژی- ماده آشکار 
شد. در نظریه انیشتین خمیدگی را ماده تولید می کند و در واقع خمیدگی 
و میدان گرانشــی دو لفظ مترادف هستند. صالحی گفت: ماده به فضا شکل 
می دهد و فضا به ماده چگونگی حرکت را مشخص می کند. یعنی اگر پرتو 
نور قرار است مسیر مستقیم را طی کند، شکل این انحنا را از فضا می گیرد 
و مستقیم نیســت. این ایده کمک کرد که وجود سیاهچاله ها، وجود امواج 
گرانشــی و انحراف پرتوهای نور توسط میدان گرانشی یک جسم پر جرم از 
سوی انیشتین  پیش بینی شد. عضو شورای علمی مرکز نجوم ادیب اصفهان 
همچنین به حلقه انیشتین اشاره کرد و افزود: در سال 1۹36 انیشتین اعلام 
کرد که اگر ناظر، چشمه و عدسی در یک خط باشند تصویر یک حلقه ایجاد 
می کند. از این پدیده می توانند روی پرتوهای نور و مواد تاثیر بگذارند و می 
توانیم از این پدیده برای انرژی تاریک و سن عالم استفاده کرده و پیشگویی 
های بســیاری در علم کیهان شناســی با اســتفاده از این اثر و عدسی های 

گرانشی انجام دهیم.

 اختصاص اعتبار به طرح های فناورانه دانشجویان تحصیلات 
تکمیلی

مدیر کل برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم از اختصاص اعتبار به طرح 
های فناورانه دانشجویان تحصیلات تکمیلی خبر داد و گفت: این مبلغ برای 
مقطع کارشناسی ارشــد ۷.۵ میلیون تومان و بسته به حمایت سازمان حامی 
حداکثر 1۵ میلیون تومــان و برای مقطع دکتری حداقل 1۵ و حداکثر 30 
میلیون تومان خواهد بود. دکتر کشمیری در نشست امضای تفاهم نامه سه جانبه 
شروع عملیات گرنت فناوری بین وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، پارک مجری 
و پارک فاوا گزارشــی از جزییات این گرنت ارائه داد و گفت: سال گذشته در 
هفته پژوهش و فنــاوری، توافق نامه اجرای طرح گرنت فناوری با پارک فاوا 
امضا و پس از چند ماه اجرای آن آغاز شــد که متاسفانه به دلیل همزمانی با 

شرایط کرونا، فراهم شدن مقدمات اجرایی آن به تاخیر افتاد.
وی با اشاره به طرح گرنت فناوری، درباره مراحل آن توضیح داد: فراخوان 
و اطلاع رســانی این طرح اوایل سال جاری انجام شد، سپس پذیرش طرح ها 
)شــامل دریافت درخواســت و تقاضا( و نهایتاً بررسی و اعلام حمایت توسط 
سازمان حامی اجرا شد. کشمیری با بیان اینکه در سومین مرحله، طرح های 
پذیرفته شــده اعلام و اعتبارات آن تعیین می شود، تصریح کرد: اکنون برای 
ابلاغ اعتبــارات آمادگی داریم. در ادامه باید تامین منابع انجام و تمام منابع 
موجود برای اجــرای این برنامه در اختیار صندوق های پژوهش فناوری قرار 
گیرد. به عبارتی تمام منابع باید در اختیار صندوق قرار داده شــود و حســب 

دستور پرداخت پارک مجری، پرداخت به مجری انجام می شود.
به گفته این مقام مسئول، اکنون چهار عضو در تامین منابع مشارکت دارند 
که شــامل خود مجری )اگر متعهد شده باشد(، پارک مجری، وزارت عتف و 
پارک فاوا می شود. به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، کشمیری 
در ادامه تصریح کرد: در اجرای این طرح ۹ مجموعه همکاری دارند، از جمله 
پارک فاوا به عنوان ســازمان حامی، وزارت عتف، پارک علم و فناوری مجری 

و همچنین صندوق نوآوری و شکوفایی نیز احتمالاً به طرح خواهد پیوست.
دکتر کشمیری ضمن ارائه آمار و ارقامی درباره تعداد درخواست ها، گفت: 
در مرحله اول 112 درخواســت داشــتیم که 82 طرح پذیرفته و برای اعلام 

نظر پارک فاوا ارسال شد. نهایتاً 4۷ طرح مورد پذیرش نهایی قرار گرفت.

E-Tron Q4، خودرو برقی کلاس شاسی بلند آئودی، سال 201۹ در نمایشگاه 
خودرو ژنو به نمایش درآمد. آئودی اخیرا اطلاعات جامع تر و تصاویر بیشــتری 
از قابلیت های این خودرو ارائه داده اســت. خودرو شاسی بلند جمع و جور برقی 
 Geneva( نخســتین بار سال 201۹ در نمایشگاه خودرو ژنو E-Tron Audi Q4
Motor Show( به نمایش گذاشــته شد و از آن زمان تاکنون، اتفاقات زیادی رخ 
داده  است. رسانه ی سی نت در گزارشی می گوید با وجود تمامی اتفاقات، به نظر 
می رسد مدل تولیدی شاسی بلند برقی آئودی E-Tron Q4 درمقایسه با آنچه در 
نمایشــگاه خودرو ژنو دیدیم، تغییر زیادی تجربه نکرده است. به تازگی، آئودی 
اطلاعات جدیدی درباره ی E-Tron Q4 منتشــر کرده اســت تا نشان دهد این 
خودرو شاسی بلند کوچک قرار است چقدر هوشمند باشد. چند روز پیش، آئودی 
 Q4 اطلاعیه ی جدیدی منتشــر کرد که حاوی جزئیاتــی از خودرو موردانتظار
E-Tron، ازجمله بهره مندی این خودرو برقی از نمای خارجی مزین  به پوشش 
استتارمانند بود. به گفته ی آئودی، فاصله ی بین محور جلو و محور عقب خودرو 

E-Tron Audi Q4 به ۹٫1 فوت )2٫۷۷ متر( می رســد. این فضای زیاد در بین 
 Audi Q۷ محورها نشان می دهد داخل خودرو بسیار بزرگ و تقریبا هم اندازه با
است. به علاوه، صندوق عقب خودرو فضای بیشتری درمقایسه با دیگر خودروهای 
شاسی بلند کوچک دارد. اگر با دیگر خودروهای سری E-Tron آئودی آشنا باشید، 
طراحی ظاهری E-Tron Audi Q4 چندان شما را متعجب نمی کند.  زمان معرفی 
رسمی E-Tron Q4، آئودی بیشتر تمرکزش را به بخش داخلی خودرو معطوف 
کرده و در تیزرها توجه خیلی زیادی به نمای خارجی نکرده اســت. کنســول 
مرکزی E-Tron Q4 تفاوت های محسوســی با دیگر کنســول های آئودی دارد. 
برجستگی بالایی میزبان دکمه ی استارت و دکمه های کنترل انتقال است تا در 
بخش زیرین فضای زیادی برای شارژ بی سیم دستگاه ها وجود داشته باشد. این 
بخش از درگاه USB-C و یک جفت جالیوانی نیز میزبانی می کند. هر چهار پنل 
درِ خودرو جا لیوانی منحصربه فردی دارد تا بتوانید به ســادگی به نوشیدنی های 
حداکثر یک لیتر دسترسی داشته باشید.  آئودی تعداد زیادی فناوری جالب در 
 Audi به کار برده است. صفحه نمایش E-Tron Audi Q4 داشــبورد خودرو برقی
E-Tron Q4 بزرگ ترین صفحه نمایشی است که آئودی تاکنون تولید کرده و ابعاد 
11/6 اینچ است؛ البته در حالت اختیاری، ابعاد استاندارد 10/1 اینچ خواهد بود. 
فرمان خودرو سوئیچ گیر )Switchgear( فیزیکی ندارد و به جای آن در سمت چپ 
و راست از تاچ پد استفاده می کند. بدین ترتیب برای تغییر شدت صدای اسپیکر، 
باید انگشــت خود را روی بخش کنترل موسیقی به سمت بالا یا پایین حرکت 
دهید. البته چند سوئیچ واقعی همچنان وجود دارد که اکثر آن ها به قابلیت های 
 Virtual ،کنترل آب و هوا مرتبط است. تقریبا همچون تمامی خودروهای آئودی
Cockpit جایگزین بخش سنتی جلو داشبورد برای نمایش سرعت سنج و... می شود. 
Virtual Cockpit صفحه نمایشی قابل تنظیم دارد که اطلاعات مرتبط را در بخش 

جلو و مرکز قرار می دهد تا حواس پرتی را کاهش دهد.

SUV برقی E-Tron Audi Q4 نمایشگر هدآپ واقعیت افزوده خواهد داشت

نقش »سلنیوم« در بیماری کووید-۱9

محققان می گویند یک قطعه بزرگ از پادماده)Antimatter( در ســال 2016 
با قاره جنوبگان برخورد کرده است.

 به نقل از آی ای، در ســال 2016 یک آنتی نوترینو تقریباً با ســرعت نور در 
جایی در میان یخ های قطب جنوب با یک الکترون برخورد کرده است. پنج سال 
طول کشید تا دانشمندان با استفاده از دورترین ردیاب ذرات روی زمین موسوم 
 )IceCube Neutrino Observatory(»به »رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب

این رویداد را تأیید کردند.
»پادماده » مانند ماده که از ذراتی به نام ذره تشــکیل شده، از ذراتی به نام 
پادذره تشکیل شده  است که با ذرات معمولی فرق دارند. در پادماده یا ضد ماده، 

بار هسته منفی و بار ذرات مداری مثبت است که معکوس ماده است.
»رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب » رصدخانه ای علمی و پژوهشی است 
که در جنوبگان و در ایســتگاه جنوبگان »آمونســن - اسکات »احداث گردیده  
است. سیستم آشکارســازی این رصدخانه دارای هزاران حسگر حساس به نور 
است که درون فضایی به وسعت یک کیلومتر مکعب یخ پراکنده شده است. این 
حسگرها، نوعی حسگر نوری کروی شکل هستند که مجهز به ماژول های نوری 
دیجیتال مشــهور به«DOMs« هستند که هر کدام درون یک لوله خلأ افزاینده 
فوتوالکتریک فوتومولتیپلر یا به اختصار »PMT« مستقر گردیده اند. اطلاعات ثبت 
شده توسط حسگرها به ابررایانه مستقر در ایستگاه اصلی منتقل و مورد بررسی 
و تجزیه و تحلیل قرار می گیرند. »آیس کیوب« در تاریخ 18 دســامبر 2010 و 

پس از دریافت آخرین ارتقاها تکمیل گردید.
اکنون محققان می گویند این برخورد شواهدی از یک رویداد حدس زده شده 
اما هرگز اثبات یا دیده شده به نام »طنین گلاشو«)Glashow resonance( را ارائه 
داده اســت. این رویداد به نام »شلدون لی گلاشو« فیزیک دانی نامگذاری شده 
اســت که در سال 1۹60 پیش بینی کرد که وقتی یک ضد نوترینوی پر انرژی 
 W(»با یک الکترون برخورد کند، یک ذره با عمر کوتاه موسوم به »دبلیو بوزون

boson( تولید می کند. 
این بوزون بسیار نادر، تأیید مدل استاندارد را برای فیزیک ذرات فراهم می کند، 

اما برای اینکه اتفاق بیفتد، نوترینوی برخورد کننده نیاز به حمل انرژی بیش از 
 )PeV(هر شتاب دهنده ذره ای دیگر دارد که دقیقاً معادل با 6.3 پتاالکترون ولت
است. این مقدار تقریباً 4۵0 برابر حداکثر انرژی است که برخورد دهنده بزرگ 
هادرونی در سرن)CERN( می تواند تولید کند. با در نظر گرفتن انرژی بسیار زیاد 
مورد نیاز برای این رویداد، محققان اطمینان داشــتند که آنها هرگز نمی توانند 
»طنین گلاشــو« را تنها با اســتفاده از ابزار انسانی مشاهده کنند. با این حال، 
»رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب« توانســت رگبار مشخصی از ذرات را که 
اکنون محققان تصور می کنند ناشــی از رو بــه زوال رفتن »دبلیو بوزون« بوده 
 Z(»را تشــخیص دهند. تصور می شود که »دبلیو بوزون« با همکاری »زد بوزون
boson( مســئول این نیروی ضعیف باشــد. محققان هنوز مطمئن نیستند که 
چه چیزی منجر به زوال »دبلیو بوزون« شــده است، اما آنها اظهار می کنند که 
مشاهده بیشتر چنین حوادثی می تواند آنها را به درک بهتر این نیروها برساند.

اگرچه این برخورد در ســال 2016 مشــاهده شده است، اما پنج سال طول 
کشیده تا بررسی و تایید شود و اکنون در مقاله ای که در مجله Nature منتشر 
شــده، توضیح داده شده اســت. این نشان می دهد که برای درک این نیروهای 

خارق العاده در طبیعت چقدر کار و تحقیق لازم است.

برخورد پادماده با قطب جنوب تأیید شد!

محققان چینی در مطالعه اخیرشان کشف کردند که سلنیوم موجود در بدن 
انسان می تواند اثرات بیماری »کووید-1۹« را سرکوب کند.

 South China Morning« به نقل از تک تایمز، در گزارشــی که در روزنامه
Post« منتشر شده، میزان ابتلا به بیماری در برخی از استان های چین مانند 
هوبئی بالاتر از حد انتظار کارشناســان بود. محققان گفتند می توانند حدس 
بزنند که چگونه و چرا شیوع ویروس کرونا در بعضی از نقاط کمتر است. پاسخ 
این سوال ها را می توان در خاک یافت مانند خاک ناحیه »انشی« کشور چین 

که در این مطالعه بررسی شد.
در این مطالعه عنوان شــده که »ســلنیوم«)Se( نقش اساســی در اثرات 
بیولوژیکی برخی ویروس ها دارد. شناخته شده است که شهر انشی چین محل 
ذخایر سلنیوم است. این یک عنصر کمیاب غیر فلزی است که در کنار آرسنیک 
یافت می شود. محققان کشف کردند که غلظت زیادی از عنصر مذکور در اطراف 
ناحیه انشی مشاهده شده است. بررسی این موضوع همچنین نشان داد که چرا 
برخی از شهروندان گفتند که ناخن ها و موهای خود را از دست می دهند زیرا 
قرار گرفتن زیاد در معرض این عناصر اغلب به بروز این علائم منجر می شود.

پروفســور »ما جیــن«)Ma Jin( محقق این مطالعه از آزمایشــگاه دولتی 

معیارهای زیســت محیطی و ارزیابی ریسک گفت: مصرف سلنیوم در مقادیر 
غذایی، ایمنی بدن انسان را در برابر کووید- 1۹ بهبود می بخشد. محققان گفتند: 
وقتی سطح سلنیوم افت قابل توجهی داشت، میزان ابتلا به کووید-1۹ بالاتر 
رفت. برای محققان چینی به دست آوردن داده هایی درباره استان های هوبئی، 
شیائوگان و سوئیزو برای ارزیابی اینکه آیا مکان های گفته شده دارای رسوبات 
سلنیوم هســتند یا خیر، لازم بود. پس از آزمایشات مشخص شد که این سه 
شهر کمترین میزان سلنیوم را دارند. با توجه به این الگو از زمان وقوع شیوع 
بیمــاری در منطقه ووهان چیــن میزان ابتلای افراد این ناحیه به بیماری نیز 
افزایش یافت. کارشناسان گفتند که سلنیوم برای پاسخ سیستم ایمنی بدن فرد 
 Margaret(»به ویروس مهم است. مطالعه دیگری که توسط »مارگارت رایمن
Rayman( یک پزشــک تغذیه انجام شد، نشان داد که محتوای سلنیوم در مو 

با میزان درمان کووید-1۹ ارتباط مثبت دارد.
محققان بیمارستان دانشگاه هایدلبرگ آلمان نیز دریافتند که افزایش مرگ و 
میر با مقادیر پایین سلنیوم مرتبط است. استان هیلونگ جیانگ چین کمترین 
میزان عنصر مذکور را در خود دارد و میزان مرگ و میر آن 2.6 درصد اســت 

که این بالاترین میزان ابتلا در میان تمام شهرهای چین است.
در همین حال، تاثیرات ســلنیوم فقط به پیشگیری از کووید-1۹ محدود 
نمی شود زیرا می تواند برای درمان ابولا، اچ آی وی و آنفلوانزا نیز مورد استفاده 
قرار گیرد. با این حال محققان یادآوری کردند که مکانیسم دقیق آن در حال 
حاضر ناشناخته است. علاوه بر بیماری های فوق می توان از آن برای سرطان، 
بیماری های قلبی و حتی بیماری های ناشی از بالا رفتن سن نیز استفاده کرد.

مطالعه بعدی احتمال بر روی افرادی که مکمل سلنیوم را مصرف کرده اند 
و کسانی که آن را مصرف نکردند صورت خواهد گرفت. حتی اگر به نظر برسد 
که ســلنیوم در کاهش میزان عفونت مفید اســت اما باید گفت مصرف زیاد 
سلنیوم می تواند به آسیب مغزی و سایر مشکلات شدید سلامتی منجر شود.

»لی جیانکه«)Li Jianke( استاد علوم تغذیه گفت: مصرف مکمل های سلنیوم 
برای جلوگیری از کووید-1۹ بدون تجویز پزشکان توصیه نمی شود.


